






















































































































































































 





































چهارشنبه 8 شهریور 1402 -30 آگوست 2023 -13 صفر  1445 - شماره  26976

خبر حال ناخوش تنها پستاندار خزر

فوک ها با دریا قهر کردند

 حال تنها پستاندار دریای خزر همانند خود این دریا خوب 
روبه  گونه  این  خزری«،  »فوک  از  تلفاتی  روز  هر  و  نیست 

انقراض گزارش می شود.
حال تنها پستاندار دریای خزر همانند این دریا خوش نیست 
و هر روز تلفاتی از این گونه رو به انقراض گزارش می شود، 
طی سال جاری لاشه ۱۰ قلاده فوک تلف شده از آب های دریا 
به ساحل کشیده شد و افزایش شمار تلفات، آهنگ حیات تنها 

پستاندار دریای خزر را خزان کردن است.
پارسال لاشه ۲۰ قلاده فوک خزری از آب بیرون کشیده شد 
و امسال نیز هنوز سال به نیمه نرسید، لاشه ۱۰ قلاده فوک که 

بومی ها به آن سگ آبی می گویند، در ساحل خزر پیدا شد.
از آن دارد که طی دهه های  بررسی های کارشناسان حکایت 
گذشته بیش از ۹۰۰ هزار قلاده فوک خزری از بین رفته است 
و روند انقراض این پستاندار در سال های اخیر پرشتاب شده 

است.
را  آنفلوانزا  به  ابتلای  یا  مسمومیت  دامپزشکی  بررسی های 
با  و  می کنند  مطرح  خزری  های  فوک  مرگ  دلایل  جمله  از 
این حال بررسی های نهایی این حادثه در دست اقدام است. 
رهاسازی زباله و گرفتارشدن در تورهای ماهیگیران از دیگر 

عواملی است که سگ های آبی را در معرض تهدید و انقراض 
قرار داده است و به گفته کارشناسان برای کاهش بحران های 

خزری باید برنامه ریزی شود.
با  مازندران  در  زیست  محیط  حوزه  فعال  معصومی  محمد 
اشاره به پیدا شدن لاشه چندین فوک طی سال جاری در نوار 
از  صیادان  توسط  فوک  کشتن  و  شکار  گفت:  خزر  ساحلی 
جمله عوامل مرگ آنهاست زیرا تصور می کنند که فوک رقیب 

آنها در کاهش میزان صید ماهیان کیلکا محسوب می شود.
و  بومی ها  میان  اینکه فوک در  اظهار  مهربا  با  وی در گفتگو 
و  ماهیگیران  داد  ادامه  است  معروف  آبی  به سگ  ماهیگیران 
حمله  جانور  این  به  چماق  و  چوب  با  آن  دیدن  با  صیادان 

می کنند و آن را می کشند.
گرفته  صورت  رسانی های  اطلاع  با  هرچند  داد:  ادامه  وی 
فوک  گونه  نجات  به  نسبت  صیادان  و  بومیان  دانش  امروزه 
شاهد  اخیر  سال های  گفت: طی  است،  یافته  افزایش  صیادی 
تور  در  شده  گرفتار  فوک های  از  زیادی  گونه های  نجات 

صیادان و ماهیگیران بودیم.
مشاهده لاشه فوک های تلف شده طی سال جاری در ساحل 
مازندران نشان می دهد که بر روی بدن این فوک ها آثاری از 

باید عامل  جراحت و زخمی شدن دیده نمی شود از این رو 
مرگ آنها را در مسائل دیگری جستجو کرد.

محیط  کل  اداره  وحش  حیات  اداره  رئیس  ربیعی  کوروس 
زیست مازندران با اشاره به کشف لاشه ۱۰ قلاده فوک خزری 
طی سال جاری در ساحل استان گفت: بررسی علت مرگ این 

فوک ها در دست اقدام است.
وی تأثیر کاهش تراز آب دریای خزر و یا ابتلاء به بیماری ها 
را از جمله گزینه های تلف شدن این گونه بیان کرد که نیازمند 

بررسی است.
نیست و پس  نیز همانند گونه هایش خوب  حال دریای خزر 
روی و عقب نشینی آب دریا اثرات زیست محیطی زیادی را 

در کرانه ساحلی ایجاد کرده است.
تلفات  افزایش  هنگام  گذشته  سال  زیست  محیط  کارشناسان 
مانور  در  آنها  از  بخشی  احتمال کشته شدن  فک های خزری 
به  گونه  این  ابتلای  خزر،  دریای  در  روسیه  دریایی  نیروی 
بیماری آنفلوانزای پرندگان یا بیماری ناشناخته، افزایش میزان 
آلودگی آب های خزر، برخورد با قایق های موتوری تفریحی، 
گرفتار شدن در تور صیادان و مسائلی از این دست را مطرح 
اثر  بر  خزر  فک های  از  تعدادی  مرگ  چه  اگر  بودند.  کرده 
برخورد با قایق های موتوری تأیید و در بررسی ها زخم ناشی 
از انفجار در بدن یکی دو قلاده مشاهده شده بود، ولی در باره 

مرگ دست کم نیمی از آنها هیچ توضیحی وجود نداشت.
فک خزری یک گونه پستاندار دریایی کمیاب است که تنها 
در دریای خزر و رودخانه های منتهی به آن مانند ولگا و اورال 
در روسیه زندگی می کند. این گونه تنها پستاندار دریای خزر 
به شمار می آید و به دلیل صید بی رویه و به هم خوردن شرایط 
بین المللی  حمایت  نیازمند  جمعیت  شدید  کاهش  و  زیستی 

است.
خانواده  اعضای  کوچک ترین  از  یکی  عنوان  به  خزری  فک 
فک های دنیا در سال های اخیر با کاهش شدید جمعیت مواجه 
شد و در آخرین رده بندی جانوران در خطر نابودی اتحادیه 
جهانی حفاظت از طبیعت )آی یو سی ان IUCN( به عنوان یک 

گونه در خطر انقراض جهانی معرفی شده است.
بود،  قلاده  میلیون  یک  از  بیش  زمانی  که  گونه  این  جمعیت 
طی سه دهه اخیر به خاطر شکار بی رویه صیادان کشورهای 
حاشیه شمالی دریای خزر بشدت کاهش یافت و به کمتر از 

یکصد هزار قلاده رسید.
وجود  احتمال  زمان  آن  ایران  خزری  فک  از  حفاظت  مرکز 
بیماری میکروبی را مطرح و اعلام کرده بود که طی تماس با 
افرادی که در آلمان و هلند بر روی فک خزری تحقیق می کنند 
مرگ چند قلاده فک خزری به علت بیماری آنفولانزای فوق 

حاد پرندگان تأیید شد.

در  شرایطی  گفت:  مجلس  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  عضو 
کشور به وجود آمده است که کالاهای اساسی با ارز ترجیحی 
وارد می شوند اما قیمت گذاری آن ها بر اساس ارز آزاد صورت 
می گیرد، تنها راه چاره برای این موضوع توزیع کالا از طریق 
کارت الکترونیک است تا مشکلات در حوزه قیمت گذاری ها 

برطرف شود. 
جعفر قادری ، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس شورای 
اسامی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به توزیع نامناسب کالاهای 
اساسی مردم گفت: متاسفانه اکنون شرایطی در کشور به وجود 
آمده است که کالاهای اساسی با ارز ترجیحی وارد می شوند 
اما قیمت گذاری آن ها بر اساس ارز آزاد صورت می گیرد که 
راه  تنها  و  است  شده  خانواده ها  مشکلات  زمینه ساز  امر  این 
چاره برای این موضوع توزیع کالا از طریق کارت الکترونیک 

است تا مشکلات در حوزه قیمت گذاری ها برطرف شود.
کارت  طریق  از  اساسی  کالاهای  توزیع  اینکه  بیان  با  وی 
کرد:  تصریح  کرد،  خواهد  برطرف  را  مشکلات  الکترونیک 
این  با  بتوانند  افراد  که  شد  خواهد  این  به  منجر  اقدام  این 
کارت طیف وسیع تری از کالاها را تهیه کنند. در واقع کارت 
با  ما  و  نظام کوپنی شود  می تواند جایگزین  کالا  الکترونیک 

این شیوه قادر خواهیم بود قدرت خرید مردم را حفظ کنیم.

دیگر  مساله  کرد:  خاطرنشان  مجلس  در  شیراز  مردم  نماینده 
شود،  وارد  نیمایی  ارز  با  اساسی  کالای  اگر  که  است  این 
عاملی  به  عملًا  داخلی  و  خارجی  کالای  قیمت  مابه التفاوت 
بنابراین محدودیت  تبدیل خواهد شد.  معکوس  قاچاق  برای 
در منابع اجازه نمی دهد تا بیش از نیاز کالا وارد کنیم و جلوی 
از  تا  هستیم  توزیع  سازوکار  نیازمند  لذا  بگیریم؛  را  احتکار 

قاچاق احتمالی جلوگیری شود.
وی با تاکید بر لزوم ایجاد ثبات در قیمت و توزیع کالاهای 
اساسی مورد نیاز خانوارها، تاکید کرد: دولت باید یک فکر و 
ایده اساسی و مناسب برای اجرای طرح کالابرگ الکترونیک 

داشته باشد تا در نتیجه آن از فرآیند توزیع کالاهای اساسی 
اطمنان حاصل کنیم که کالای واردشده به طور حتم در اختیار 

خانواده قرار می گیرد.
اینکه  کرد:  تصرح  مجلس  بودجه  و  برنامه  کمیسیون  عضو 
کالابرگ  از طرح  که  می شود  مطرح  اینگونه  دولت  از سوی 
استقبال صورت نگرفته نشان دهنده آن است که این به دقت 
برنامه ریزی نشده و با درنظر گرفتن سازوکارهای مناسب و بر 
مبنای مشوق های مناسب اجرایی نشده است. البته یک مساله 
دیگر تاخیر در اجرای قانون کالابرگ بود که اگر از همان زمان 
که براساس قانون اجرای آن الزامی بود اجرا می شد، شاید نوع 

استقبال متفاوتی را مشاهده می کردیم.
قادری همچنین در پاسخ به سوالی پیرامون همسان سازی حقوق 
حقوق  همسان سازی  مساله  بله،  داشت:  اظهار  بازنشستگان، 
بازنشستگان هم یکی از دغدغه های مهم است، بازنشستگان ما 
سال ها زحمت کشیده اند اما اکنون با مشکلاتی مواجه هستند، 
به نظرم دولت حتما باید در یک لایحه موضوع همسان سازی 
دولت  داریم  انتظار  ما  کند.  ارائه  مجلس  به  را  بازنشستگان 
انتظارات و توقعات برآورده شود و  سریعاً اقدام کند تا این 
این  در  را  دولت  با  همکاری  برای  لازم  آمادگی  هم  مجلس 

زمینه دارد.

بازار دارویی  از تخلفات آشکار در  سبد فروشی دارو، یکی 
کشور است که متأسفانه روز به روز در حال افزایش است. 

همیشه کمبود دارو را نمی توان ناشی از مشکلات تولید دانست 
که  می دهد  توزیع رخ  تا  تولید  زنجیره  در  اتفاقاتی  بعضاً،  و 
باعث می شود، برخی اقلام دارویی در تعدادی از داروخانه ها 
یافت نشود و در عوض، داروخانه هایی هستند که همان دارو 

را به وفور دارند.
به  دارو،  تأمین  زنجیره  مسیر  در  این مشکل  بروز  بررسی  در 

چالش سبد فروشی دارو برخورد می کنیم.

سبد فروشی دارو، واژه ای است که برخی شرکت های پخش 
اند و باعث  انداخته  بازار دارویی کشور جا  دارو؛ آن را در 

شده اند تا زنجیره تأمین دارو دچار اختلال شود.
با  ایران،  داروسازان  انجمن  رئیس  خاندانی  کلانتری  شهرام 
عنوان این مطلب که کمبود دارو استان به استان فرق می کند، 
نقدینگی  از شرایط کمبود  متأسفانه شرکت های پخش  گفت: 
تبعیض  دارو،  توزیع  در  و  می کنند  سوءاستفاده  داروخانه ها 

قائل می شوند.
و  کرد  انتقاد  پخش  شرکت های  برخی  فروشی  سبد  از  وی 

فروش خود،  سبد  در  دارو،  پخش  برخی شرکت های  افزود: 
داروخانه را به خرید مکمل ها ملزم می کنند.

در همین حال، علیرضا سالم دبیر انجمن کارفرمایی داروسازان 
مؤسس استان تهران، با انتقاد از شرکت های پخش دارو، گفت: 
دارو  کمبود  بر  موضوع  همین  و  است  دارو  سود  سر  دعوا 

اثرگذار است.
تبعیض  بین داروخانه ها،  توزیع دارو  متأسفانه در  افزود:  وی 
چند  در  ساده  داروی  قلم  یک  می بینیم  بعضاً  و  دارد  وجود 

داروخانه نیست.
در همین حال، سیدحیدر محمدی رئیس سازمان غذا و دارو، 
شرکت های  برخی  توسط  دارو  فروشی  سبد  به  واکنش  در 
پخش دارو، گفت: این کار غیر قانونی است و لازم است که 

داروخانه ها موارد تخلف را به ما گزارش دهند.
وی افزود: هیچیک از شرکت های پخش دارو حق سبد فروشی 
ندارند و قطعاً در صورت گزارش، برخوردهای لازم صورت 
و  پروانه  لغو  تا  پروانه  تعلیق  از  نیز  برخوردها  این  می گیرد. 

معرفی به تعزیرات را شامل می شود.
سایر  با  رقابت  قابل  استراتژیک،  کالای  یک  عنوان  به  دارو 
کالاها و محصولات نیست و نمی توان دارو را در سبد سایر 
تبعات  دارو،  بحران  و  کمبود  بروز  زیرا،  داد.  قرار  کالاها 
ناگواری به دنبال دارد و حتی مهم تر از نان شب است. از همین 
رو، نمی توان بر سر دارو، معامله کرد. اما، برخی شرکت های 
پخش، از شرایط موجود سوءاستفاده کرده و بعضاً شاهد سبد 
فروشی توسط این شرکت ها هستیم. به طوری که، داروخانه را 
ملزم می کنند که همراه خرید دارو، مکمل هم خریداری کند و 
اگر غیر از این باشد، از فروش دارو به آن داروخانه خودداری 
می کنند و به بهانه های مختلف، دارو در اختیار آن داروخانه 

قرار نمی دهند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس عنوان کرد

عدم استقبال مردم از طرح کالابرگ 
دولت لایحه همسان سازی حقوق بازنشستگان را سریعا به مجلس بیاورد 

تخلف آشکار در بازار دارویی کشور
اگر مکمل نخرید، دارو نمی فروشیم

فرزین: 
نظارت در نظام بانکی 

خیلی ضعیف است 

نظام  در  نظارت  اینکه  بر  تأکید  با  مرکزی  بانک  رئیس کل 
بانک ها  برای  آینده  در  گفت:  است،  ضعیف  خیلی  بانکی 
دسته بندی اصولی صورت می گیرد و براساس تخصص آنها 

قوانین و مقررات ابلاغ می شود. 
محمدرضا فرزین در همایش بانکداری اسلامی که هم اکنون 
برگزاری  حال  در  بانکی  مدیران  و  اقتصاد  وزیر  با حضور 
است، به بیان توضیحاتی درباره نظام بانکی پرداخت و اظهار 
توسعه  و  رشد  اخیر  چنددهه  در  اسلامی  بانکداری  داشت: 
بسیار گسترده ای داشته است و نه تنها کشورهای اسلامی بلکه 
کشورهای غیراسلامی نیز از ابزارهای بانکداری اسلامی در 

حال استفاده هستند.
وی با یادآوری اینکه  بانکداری اسلامی هم اکنون در بسیاری 
داده  اختصاص  به خود  را  بانکداری  از  از کشورها سهمی 
است، تصریح کرد: در حوزه بانکداری اسلامی چند مسئله 
مرکزی  بانک  قانون  تدوین  در  البته  داریم؛  و مشکل جدی 
آنچه  می کنم  فکر  و  رسیدیم  توافقی  به  بانکداری  قانون  و 
است، خیلی کمک  بانکداری در مجمع  قانون  عنوان  تحت 

به ما خواهد کرد.
انتقاد رئیس کل از ضعف نظارت در سیستم بانکی

بانکداری  قانون  در  که  را  مشکلاتی  ولی  افزود:  فرزین 
مسئله  اولین  دهیم،  قرار  اهمیت  مورد  باید  داریم،  اسلامی 
این  نظارت است؛ من زمانی که کارآفرین بودم فکر کردم 
رفتم  ملی  بانک  به  نیست ولی وقتی  نظارت قوی  بانک در 
دیدم بزرگترین بانک کشور هم در حوزه نظارت قوی نیست، 
بانک های خارجی را هم دیدم، این طور نیست که تسهیلاتی 

داده شود ولی بعد از آن نظارتی صورت نگیرد.
رئیس کل بانک مرکزی با ابراز اینکه یکی از مشکلات اصلی 
ما در حوزه بانکداری، نظارت بر مصرف است، تأکید کرد: 
پرداخت  از  بعد  تا چند مرحله  را  نظارت لازم  بتوانیم  باید 
تسهیلات داشته باشیم، همین مشکل را در خود بانک مرکزی 
هم داریم، در این بانک هم با ضعف نظارت بر بانکها روبه رو 
بانکها  بر  نظارت  تقویت  برای  را  برنامه هایی  البته  هستیم، 

تدوین کردیم.
بانکداری  کامل  پیاده سازی  عدم  مشکلات  از  یکی  فرزین 
اسلامی در نظام بانکی کشور را، عدم تخصصی بودن بانکها 
و  تخصصی  اصلًا  کشور  بانکهای  قوانین  گفت:  و  دانست 
مناسب با کارکرد آن بانک نیست، بانک تجاری و تخصصی 
با یک قانون باید کار کنند، بانک های ما دسته بندی تخصصی 
ندارند و همه عقود را می خواهیم همه بانکها اجرا کنند که 
این اصلًا امکان پذیر نیست، البته این موضوع درحال اصلاح 
است و در آینده برای هر بانکی متناسب با تخصصش قاعده 

و قانون اعمال خواهد شد.
وی در ادامه به اعتبارسنجی اشاره و خاطرنشان کرد: ضعف 
قوانین در این حوزه اجازه نمی دهد که در برخی مواقع بانک 
نسبت به وضعیت تسهیلات پرداختی و بازگشت آن به بانک 

تصمیم گیری کند.

معاون رئیس جمهور با اشاره به ورود ۲۳ هزار معلم از مهر 
استخدام های  عمده  بخش  گفت:  پرورش  و  آموزش  به  ماه 
و  بهداشت  وزارتخانه   ۲ در  استخدامی  و  اداری  سازمان 

درمان و آموزش پرورش است.
افتتاح فرهنگسرای الغدیر شهرستان   میثم لطیفی در حاشیه 
چهارباغ به مناسبت هفته گرامیداشت دولت افزود: ۲۰ هزار 
آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزارت  در  مهرماه  برای  نفر 

پزشکی استخدام و آزمون شرکت کردند.
وی بیان کرد: افرادی که می خواهند کنار دولت خدمت کنند 
است،  استاندارد  رقابتی  فضای  که  استخدامی  آزمون های 

شرکت کنند.
لطیفی افزود: امسال مجوز استخدام ۲۳ هزار معلم و دبیر را 

گرفتیم که از مهرماه در مدارس حضور پیدا می کنند.
برای  استخدامی  آزمون  نیز  شهریورماه  در  شد:  یادآور  وی 

نیروهای خدماتی و سرایداران داریم.
دلیل  به  پرورش  و  آموزش  وزارت  کرد:  تاکید  لطیفی 
اولویت  در  بنیادین  تحول  سند  در  بخشی  کیفیت  ضرورت 
استخدامی دولت قرار گرفته و پس از این وزارتخانه وزارت 

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی مورد توجه است.
رئیس سازمان اداری و استخدامی کشور یادآور شد: اگر در 
دستگاهی ضرورت احساس شود برای برگزاری آزمون در 

ماه های آینده زمینه برای برگزاری آن فراهم می شود.
نیز  نیمه تمام  اتمام پروژه های  اینکه  بیان  با  لطیفی در ادامه 
رفع  پروژه های  افزود:  دارد  قرار  دولت  کاری  اولویت  در 
معضلات ترافیکی استان البرز با همت استاندار و وزارت راه، 
شهرسازی در دست اقدام است و امیدواریم مشکلات در این 

زمینه با نظارت دولت هرچه سریع تر حل شود.

معاون رئیس جمهور:
۲۳هزار معلم از مهرماه وارد 

آموزش و پرورش می شوند

مدیر کل آژانس اتمی: ایران هیچگونه سلاح هسته ای ندارد 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی با طرح این ادعا که ایران مواد 
ضروری برای ساخت چند سلاح اتمی را دارد گفت این کشور هیچ 
سلاح هسته ای در اختیار ندارد .رافائل گروسی تاکید کرد: مرگ برجام 
اعلام نشده اما هیچ طرفی هم هیچ تعهدی را در این خصوص انجام نمی  
دهد. گروسی به غنی سازی 6۰ درصدی در ایران اشاره کرد و مدعی شد 
این کشور مواد ضروری برای تولید چند سلاح اتمی را داراست. مدیرکل 
آژانس تصریح کرد ایران هیچ سلاح هسته ای در اختیار ندارد. باید بین 

داشتن سلاح هسته ای و توانمندی تولید این سلاح تفاوت بگذاریم. 
احتمالی«  »حمله  برای  ارتش  شمالی:  کره  رهبر 

آمریکا و متحدانش آماده باشد
همزمان با رزمایش دریایی سه جانبه آمریکا، کره جنوبی و ژاپن، رهبر 
کره شمالی از ارتش کشورش خواست تا همواره نسبت به توطئه های 
رقبایش درخصوص »حمله احتمالی به پیونگ یانگ« آماده باشند. ارتش 
کشورهای آمریکا و کره جنوبی از چند روز گذشته رزمایش های دوجانبه 
تابستانی خود را آغاز کردند. کره شمالی چنین آموزش و مشارکتی را از 
جانب آمریکا »تمرینی برای حمله« تلقی می کند؛ اما واشنگتن و متحدانش 
می گویند که این رزمایش ها جنبه »دفاعی« دارند.کیم جونگ اون تاکید 
کرد، رزمایش های آمریکا و متحدانش با هدف افزایش همکاری های 

دفاعی و مقابله با برنامه هسته ای کره شمالی انجام شده اند.
مدودف: پایان جهان نزدیک است 

معاون شورای امنیت روسیه حمایت غرب از حملات رژیم کی یف به 
کریمه را نزدیک شدن به آخر الزمان توصیف کرد. »دیمیتری مدودف«، 
معاون رئیس شورای امنیت روسیه در کانال تلگرام نوشت که حمایت 
غرب از حملات کی یف به شبه جزیره کریمه تاکیدی بر نزدیک شدن به 
پایان جهان است. مدودف نوشت: »موافقت غرب با حمله رژیم کی یف 
به شبه جزیره کریمه روسیه بهانه ای برای جنگ کاسوس بلی است و به 
مسکو امکان پاسخ به همه اعضای ناتو با هم و یا هر یک به صورت 
جداگانه را می دهد. جنایتکاران اوکراینی اعلام کرده اند که موافقت غرب 
برای هر ضربه به هر چیزی که روسی است از جمله کریمه را دریافت 

کرده اند«.
آمریکا  هسته ای  تسلیحات  به  ژاپن:  ارشد  ژنرال 

احتیاج داریم
یک ژنرال ارشد ژاپنی گفت، این کشور باید بخش تسلیحات داخلی 
خود را برای امنیتش بهبود ببخشد و در حال حاضر به تسلیحات هسته ای 
ژنرال  است.  متکی  منطقه ای  رقبای  علیه  »بازدارندگی«  برای  آمریکا 
یوشیهیده یوشیدا، رئیس ستاد کل نیروهای زمینی دفاع از خود ژاپن طی 
مصاحبه ای با روزنامه »نیکئی آسیا« ضمن اشاره به همکاری نظامی نزدیک 
با واشنگتن عنوان کرد: ما امنیت ژاپن را نمی توانیم با توانایی های کنونی 
حفظ کنیم. اول اینکه باید توانایی های دفاعی خود را تقویت کنیم. دوم 
اینکه باید هرکاری انجام داد تا بازدارندگی را به وسیله استراتژی هایی 

نظیر تسلیحات هسته ای آمریکا ارتقا دهیم.
مخالفت با درخواست ترامپ برای تعویق محاکمه در پرونده 

وقایع ۶ ژانویه 
قاضی پرونده دونالد ترامپ در ماجرای نقش ادعایی او در وقایع ششم 
ژانویه ۲۰۲۱، با درخواست وکلای ترامپ برای به تعویق انداختن دادگاه 
تا ۲۰۲6 مخالفت کرد. دونالد ترامپ، رئیس جمهوری سابق آمریکا به 
دست داشتن در وقایع ششم ژانویه ۲۰۲۱ در کنگره این کشور متهم 
است.وکلای ترامپ خواستار به تعویق انداختن برگزاری جلسه محاکمه 
او تا ۲۰۲6 بودند،  اما تانیا چوتکان، قاضی فدرال آمریکا با این درخواست 
مخالفت کرد و در پاسخ گفت: دو سال فرصت اضافه به شما داده نخواهد 

شد. این پرونده در ۲۰۲6 به محاکمه نمی رود.
لهستان: شاید مرزهای خود با بلاروس را ببندیم

 لهستان و کشورهای بالتیک از مینسک خواستند تا گروه پیمانکار نظامی 
واگنر را از خاک بلاروس خارج کند و توافق کردند که در صورت 
تشدید تنش ها، مرزهای خود را ببندند. لهستان، لیتوانی، لتونی و استونی در 
ورشو توافق کردند که در صورت بروز حادثه مسلحانه یا ایجاد شدن 
جریان سازماندهی شده پناهجویان به سوی این کشورها، آن ها مرز خود 
را با بلاروس ببندند.با وجود مرگ یوگنی پریگوژین، فرمانده گروه نظامی 
خصوصی واگنر، این کشورها نسبت به فعالیت این گروه در بلاروس 

نگران هستند.
فرود جنگنده های اف-۳۵ ژاپن برای نخستین بار در استرالیا

دو جنگنده اف-۳۵ نیروی هوایی ژاپن برای نخستین بار در پایگاهی 
نظامی در استرالیا فرود آمدند. این نخستین باری است که ژاپن به جایی 
خارج از مرزهای خود جنگنده می فرستد.این اقدام در حالی انجام شد 
که این دو کشور به دنبال تقویت روابط امنیتی خود در این منطقه هستند. 
این نخستین فعالیت تحت یک توافق جدید برای تسهیل دسترسی متقابل 
و همکاری بین نیروهای دفاعی ژاپن و استرالیا است.استرالیا نخستین 
کشوری است که با ژاپن توافق دسترسی متقابل امضا کرده است، توافقی 
که در آن به قوانین جابجایی سلاح میان دو کشور در هنگام رزمایش های 

مشترک و عملیات های نجات در فجایع اشاره شده است. 
برای پوشش زنان  اعمال محدودیت جدید فرانسه 

مسلمان در مدارس دولتی 
وزیر آموزش فرانسه از تشدید رویکرد اسلام هراسانه این کشور در قبال 
زنان مسلمان در مدارس دولتی خبر داد.»گابریل عطل« وزیر آموزش 
فرانسه در آستانه فصل بازگشایی مدارس این کشور اعلام کرد که این 
کشور پوشیدن عبا، ردای گشاد و تمام قد، که برخی از زنان مسلمان 
استفاده می کنند را در مدارس دولتی منع می کند.این مقام فرانسوی، در 
توجیه این اقدام اسلام ستیزانه پاریس، گفت که وقتی وارد کلاس درس 
می شوید، نباید بتوانید مذهب دانش آموزان را فقط با نگاه کردن به آنها 

تشخیص دهید!
برای  از تلاش جمهوری خواهان کنگره  انتقاد کاخ سفید 

استیضاح بایدن 
سخنگوی کاخ سفید از تلاش قانونگذاران جمهوری خواه برای آغاز 
»یان  کرد.  انتقاد  آمریکا  رئیس جمهور  استیضاح  راستای  در  تحقیق 
سامز«، سخنگوی کاخ سفید از قانونگذاران جمهوری خواه در کنگره که 
به دنبال آغاز تحقیقات در پاییز امسال با هدف استیضاح »جو بایدن«، 
تحقیقات  »این  گفت:  کرد.سامز  انتقاد  هستند  آمریکا  رئیس جمهور 
بی اساس بوده و برای جمهوری  خواهان در کنگره یک فاجعه است. 
برخی قانون گذاران جمهوری خواه اعتراف می کنند که هیچ مدرکی دال بر 
ادعاهای نادرست آنها وجود ندارد و دنبال کردن چنین ترفند حزبی نتایج 

معکوس خواهد داشت«.
رسانه آمریکایی: جانشین پریگوژین در آفریقا تعیین شد

روزنامه آمریکایی نوشت پس از مرگ یوگنی پریگوژین، رئیس گروه 
واگنر در حادثه سقوط هواپیما، »ژنرال آندری آوریانوف« برای اداره 
انتخاب شد. آندری آوریانوف در حال  این گروه در آفریقا  عملیات 
حاضر به عنوان رئیس عملیات تهاجمی مخفی در سرویس اطلاعات 
نظامی روسیه خدمت می کند و به »صدور دستور ترور مخالفان روسی« 
متهم شده است. او پس از مرگ پریگوژین، مسؤولیت عملیات واگنر در 
آفریقا را برعهده دارد.آوریانوف طی نشست روسیه-آفریقا در ماه ژوئیه با 

مقامات آفریقایی دیدار کرد. 
حمله هکری به بزرگترین آکادمی نظامی لهستان و 

سرقت اسناد
یک گروه هکری که گزارش هایی از نزدیکی ادعایی آن به روسیه و چین 
منتشر شده، به شبکه های کامپیوتری بزرگترین آکادمی نظامی لهستان نفوذ 
کرده و به داده های حساس دفاعی این عضو ناتو دسترسی پیدا کرده 
است. پایگاه خبری »اونت« لهستان گزارش داد، این حمله هکری »عظیم« 
که به گروه هکری »سایبر تریاد« نسبت داده می شود، در دانشگاه مطالعات 
نظامی ورشو در ۱۰ ژوئیه روی داد؛ یعنی در آستانه نشست سران ناتو در 
لیتوانی. این هکرها هم اسناد محرمانه لهستان را به سرقت بردند و هم به 
نحوی کامپیوترهای این آکادمی را کدنویسی کردند که تمامی سامانه ها 

به کلی از کار افتادند.
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مسئول پیگیری امور مرتبط با تالاب 
عینک رشت اعلام کرد

تدوین سند ساماندهی و باز 
زنده سازی تالاب عینک رشت

رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت گیلان :

۸۴ شرکت دانش بنیان در گیلان 
فعالیت می کنند

شهردار رشت در دیدار با مدیرکل صدا و سیمای مرکز گیلان  :

هیچ هدفی غیر از رفع مشکلات مردم ندارم
همراهی شورا و شهرداری منجر به اتفاقات خوبی شده است

را  خود  عزم  شهری  مدیریت  مجموعه  گفت:  رشت  شهردار 
برای اجرای پروژه های عمرانی جزم کرده و همراهی صدا و 
سیما نیز می تواند در کاهش بسیاری از دغدغه ها تاثیرگذار 

باشد.
از  جمعی  و  رییس  همراه  به  رشت  شهردار  شوقی«  »رحیم 
اعضای شورا در دیدار با مدیر کل صدا و سیمای گیلان در 
ساختمان صدا و سیما با تبریک هفته دولت و گرامی داشت یاد 
شهدای هفته دولت و تبریک روز کارمند اظهار کرد: انتصاب 
مدیر کل جدید صدا و سیما را تبریک می گویم و برای وی 

در این مسیر آرزوی توفیق دارم.
با بیان اینکه قدمت صدا و سیما و حضور نیروهای توانمند در 
این مجموعه یقینا در کیفیت آثار بسیار تاثیرگذار است، افزود: 
صدا و سیمای مرکز گیلان از تاثیرگذاری بالایی در بین آحاد 
جامعه برخوردار است و مصداق سخن بنده حضور دو عضو 

این مجموعه در شورای ششم است.
با اطلاع رسانی صحیح امید آفرینی کنیم

وی با تاکید بر اینکه انعکاس مباحث مجموعه مدیریت شهری 
رضایتمندی شهروندان را به همراه دارد، افزود: باید با اطلاع 

رسانی صحیح امید آفرینی و رضایت شهروندان را جلب کنیم.
شهردار رشت با اشاره به اینکه در  دورترین روستاهای گیلان 
خدمات رسانی در حوزه آب و برق و گاز انجام شده است، 
دنبال  به  و  دلسوز  واقعا  اعضای شورای رشت  تصریح کرد: 
بین شورا و  رفع مشکلات مردم هستند و یک همبستگی در 
شهرداری رشت وجود دارد که بی نظیر است و دلیل آن نگاه 
های مشترکی است که وجود دارد و واثق کارگرنیا ریاست 
شورا از دلسوزان شهر است که یادگار دوران هشت سال دفاع 
به  نیز  رشت  شورای  اعضای  دیگر  همچنین  و  است  مقدس 

همین ترتیب برای اعتلای شهر تلاش می کنند.
هیچ هدفی غیر ازرفع مشکلات مردم ندارم

شوقی با تاکید به اینکه نگاه حمایتی و دلسوزانه شورا، بنده 
را برای خدمت شبانه روزی ترغیب می کند، افزود: بر خودم 
نگاه همیت و خدمت تشکر و در  این  از  تا  واجب می دانم 
راستای رفع مشکلات استفاده کنم و ان شاالله بتوانیم در این 
مدت مردم را امیدوار کنیم و خدا را شاهد می گیرم که هیچ 

هدفی به غیر از رفع مشکلات ندارم .
وی با اشاره به اینکه در عرصه فضای مجازی نسبت به دشمن 

عقب هستیم، بیان کرد: متاسفانه فضا به سمتی رفته است که 
کل  مدیر  حضور  با  امیدواریم  و  کنیم  جلب  را  اعتماد  باید 
جدید صدا و سیمای گیلان نیز شاهد اتفاقات خوب و جدیدی 
باشیم و برای مدیر کل پیشین این مجموعه نیز آرزوی موفقیت 

داریم .
صدا و سیما همراه مجموعه مدیریت شهری باشد 

سیما  و   داریم صدا  انتظار  اینکه  به  اشاره  با  رشت  شهردار 
عملکرد  یقینا  گفت:   ، باشد  شهری  مدیریت  مجموعه  همراه 
بهتر  سیما  و  صدا  طریق  از  شهری  مدیریت  های  دغدغه  و 
مصوبه  همچون  موضوعاتی  و  رسد  می  شهروندان  گوش  به 
جدیدی که اخیرا از طریق مجلس در موضوع زمین های نسقی 
صادر شد، می تواند از طریق صدا و سیما بهتر به گوش مردم 

برسد.
شوقی با با بیان اینکه پروژه هایی در شهر در سال های ۹۲ 
و ۹۳ مصوب شده بود که به هر دلیلی اجرایی نشد، افزود: 
مجموعه مدیریت شهری عزم خود را برای اجرای پروژه های 
عمرانی جزم کرده است و همراهی صدا و سیما می تواند در 

کاهش بسیاری از دغدغه ها تاثیرگذار باشد.
همراهی شورا و شهرداری منجر به اتفاقات خوبی شده 

است
وی با تاکید به اینکه با تعامل، هدایت و همراهی ریاست و 
رقم  خوبی  اتفاقات  رشت  شهرداری  از  شورا  اعضای  دیگر 
از  شورا  روز  حمایت  یک  اگر  حتی  یقینا  افزود:  است  زده 
شهرداری رشت نباشد، کارها با مشکل مواجه می شود و بنده 
انجام نمی شود که این  اطمینان می دهم که هیچ گاه کاری 

حمایت از بین برود .
شهردار رشت با اشاره به اینکه ترافیک رشت یک  معضل چند 
ده ساله است، گفت: با اقدامات چند ده ساله نیز این ترافیک 
راهبردی  های  برنامه  با  تا  تلاشیم  در  اما  شود   می  برطرف 
برطرف  و  کنترل  را  مشکلات  این  است،  اجرا  دست  در  که 
کنیم و ان شاالله با اجرایی شدن پروژه ژ پنج نیز حجم زیادی 
از  بار ترافیکی رشت برطرف می شود  و تقاضا داریم مثل 
همیشه صدا و سیما همراه مجموعه مدیریت شهری باشد برنامه 
هفتگی ما بین مجموعه مدیریت شهری وصدا و سیما با هدف 

انعکاس اقدامات نیز به نتایج خوبی بیانجامد.

فرمانده انتظامی گیلان از اجرای طرح امنیت محله محور در ۲ 
هزار و ۷۵۷ محله خبر داد و گفت: اجرای این  طرح  سبب 

کاهش جرایم در استان گیلان شده است. 
نمایشگاه  حاشیه  در  گذشته  روز  ملکی  عزیزالله  سردار 
خبرنگاران  جمع  در  محور  محله  امنیت  طرح  دستاوردهای 
گیلان اظهار کرد: با وجود اینکه در ابتدای سال شاهد افزایش 
جرایم در استان بودیم، اما با اجرای طرح امنیت محله محور، 

کاهش جرایم در سطح استان رخ داده است.
وی افزود: اجرای این طرح از ابتدای امسال در تعامل با افراد 
معتمد محله ها با تمام توان نیروی انتظامی و همچنین با استفاده 
از ظرفیت بسیبج در استان گیلان آغاز شد و تا پایان سال نیز 

ادامه دارد.
اجرای طرح امنیت محله محور در ۲ هزار و ۷۵۷ محله 

فرمانده انتظامی استان گیلان با بیان اینکه اقدامات بسیار خوبی 
داد:طرح  ،ادامه  است  شده  انجام  طرح  این  اجرای  قالب  در 
امنیت محله محور تاکنون با انجام ۱۰۲ مرحله پاکسازی نقاط 

جرم خیز در ۲ هزار و ۷۵۷ محله به در اجرا آمد و طی آن 
اوباش  و  اراذل  و  مواد مخدر  کالا،  قاچاق  پدیده سرقت،  با 

برخورد شد.
داشت:  اظهار  مردم  مطلوب  تعامل  بر  تاکید  با  ملکی  سردار 
پلیس به تنهایی نمی تواند با جرایم مبارزه کند و نیاز به تعامل 
با پلیس همراه می  با مردم را دارد؛ هر جا مردم  و همکاری 
یابد و در اجرای  نمود می  بیشتر  ماموریت  توفیق در  شوند، 

طرح امنیت محله محور نیز مردم تعامل بسیار مناسبی دارند.

امنیت محله  انواع مواد مخدر در طرح  کشف 6۰۷ کیلوگرم 
محور 

سردار ملکی از کشف 6۰۷ کیلوگرم انواع مواد مخدر در طرح 
امنیت محله محور خبر داد  و گفت: هزار و ۵۷8 خرده فروش 

مواد مخدر نیز در اجرای این طرح دستگیر شدند .
معرفی بیش از 3000  سارق و مالخر مراجع قضایی

 وی ادامه داد: سه هزار و ۳۰۰ سارق و 8۴ مالخر نیز در سطح 
استان شناسایی و به مراجع قضایی معرفی شدند.

اراذل و  انتظامی گیلان خاطرنشان کرد: همچنین ۳6  فرمانده 
مزاحمت  و  نظمی  بی  ایجاد  و  بوده  امنیت  مخل  که  اوباش 
این  به  توجه  با  و  شدند  دستگیر  طرح  این  در  نیز  می کردند 

اقدامات، شاهد کاهش جرایم در سطح استان هستیم.
در  که  محور  محله  امنیت  طرح  دستاوردهای  نمایشگاه  در 
آثار   ، درآمد  نمایش  به  رشت  در  گیلان  انتظامی  فرماندهی 
اموال  همچنین  و  اوباش  و  اراذل  و  قاچاقچیان  از  مکشوفه 

مسروقه کشف شده توسط سارقان به نمایش گذاشته شد.

امکانات  عادلانه  توزیع  بر ضرورت  تاکید  با  گیلان  استاندار 
نیاز استان  بیمارستان جنرال  پزشکی در استان گفت: ساخت 

گیلان است. 
دکتر اسدالله عباسی در مراسم تجلیل از پزشکان و داروسازان  
عرصه  والامقام  شهدای  خاطره  و  یاد  گرامیداشت  با  گیلان 
سایر  و  باتجربه  و  متخصص  نیروهای  کرد:  اظهار  سلامت 
امکانات نباید تنها در رشت متمرکز شود و مسئولان مربوطه به 

موضوع تمرکز زدایی توجه کنند.
با تاکید بر ضرورت تقویت خانه های بهداشت و نقش   وی 
مهم آنها در موضوع جوانی جمعیت اشاره کرد و افزود: همه 
امکانات گیلان باید برای موضوع جمعیت جوانی و پرداختن 

به این مهم بسیج شوند و این آمادگی در استان وجود دارد.
 نماینده عالی دولت در گیلان در ادامه با اشاره به موفقیت های 
ایران اسلامی در بخش های مختلف علم پزشکی خاطر نشان 
کرد: در بخش دارو در مسیر خودکفایی هستیم و در حوزه 
درمان نیز به خودکفایی رسیدیم و نیازی به کمک کشورهای 

دیگر نداریم.
 دکتر عباسی ضمن بزرگداشت هفته دولت و گرامیداشت یاد 
اسلامی،  انقلاب  شهدای  باهنر،  و  رجایی  شهیدان  خاطره  و 
چه  اگر  کرد:  اظهار  کشور  امنیت  و  حرم  مدافعان  سلامت، 
کارهای خوبی در بخش بهداشت و درمان گیلان انجام شده 

باید مورد توجه  این بخش  اما یک سری مشکلات در  است 
قرار گیرد و مرتفع شود.

 وی با تاکید بر این مطلب که نباید منتظر وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی برای افزایش تخت های بیمارستانی یا 
ساخت بیمارستان در این استان باشیم، اضافه کرد: بیمارستان 
جنرال نیاز گیلان است که بعد از هفته دولت با تشکیل جلسه 

شورای سلامت باید این موضوع تعیین تکلیف شود.
 وی در ادامه سخنانش با تبریک روز پزشک و داروساز و با 
بیان اینکه گیلان از جراحان حاذقی برخوردارست که نه تنها 
پزشکان  اظهار کرد:  بلکه در جهان مطرح هستند،  در کشور 

نخبگان جامعه هستند و از هوش خاصی برخوردارند.
 نماینده عالی دولت در استان گیلان با بیان اینکه فعالیت های 

پزشکان برای مردم محسوس است و قدر این قشر را می دانیم، 
دوران  در  پزشکان  زحمات  و  کار  سختی  کرد:  نشان  خاطر 

کرونا هرگز فراموش نخواهد شد.
 دکتر عباسی با یادآوری دوران تلخ شیوع کرونا و پاسداشت 
یاد و فعالیت پزشکان و کادر درمانی که در این راه جان خود 
را از دست دادند ،اظهار کرد: پزشکان، پرستاران و کارکنان 
دانشگاه علوم پزشکی زحمات زیادی در دوران کرونا متحمل 

شدند که قدردان همه آنان هستیم.
و  کارها  تشریح  با  گیلان  استان  در  دولت  عالی  نماینده   
راه های  کشف  برای  کرونا  دوران  در  شده  انجام  تلاش های 
درمان و پیشگیری خاطر نشان کرد: کادر پزشکی مجدانه در 
صف نخست برای حفظ سلامت مردم خدمت کردند و حتی 
جانشان را از دست دادند اما فداکارهای آنان در تاریخ ثبت 

و ماندگار خواهد شد.
 دکتر عباسی با بیان اینکه کرونا در ابتدا به عنوان یک بیماری 
ناشناخته و با بروز مشکلاتی وارد کشور شد، اضافه کرد: در 
شرایطی که هیچ کشوری به ایران واکسن و امکانات نمی داد، 
متخصصان و پژوهشگران داخل کشور با همت فراوان واکسن 

ساختند و سختی های زیادی را در این راه متحمل شدند.
 در پایان این مراسم از جمعی از پزشکان و داروسازان استان 

گیلان با حضور نماینده ولی فقیه و استاندار تجلیل شد.

فرمانده انتظامی گیلان خبر داد

اجرای طرح امنیت محله محور در بیش از 2700 محله گیلان

استاندار گیلان در آیین تجلیل پزشکان و داروسازان استان:

ساخت بیمارستان جنرال، نیاز استان گیلان است

با اشاره  با تالاب عینک رشت  امور مرتبط  پیگیری  مسئول 
به آغاز لایروبی پهنه سوم و تلاش برای برداشت گل و لای 
داده،  تالاب  به  نازیبایی  جلوه  که  محدوده  این  در  موجود 
خاطرنشان کرد: پس از لایروبی، ۵.۱ هکتار به وسعت فعلی 

این پهنه افزوده می شود.
تالاب  ساماندهی  سند  تدوین  به  اشاره  با  پورعلی  افشین 
دارای چهار  را  بندان عینک شهر رشت  : آب  عینک گفت 
پهنه  اظهار کرد:  پهنه کوچک دانست و  پهنه اصلی و یک 
اول 6.۱ هکتار، پهنه دوم 6.۹ هکتار، پهنه سوم 8.۳ هکتار و 

پهنه چهارم ۱۱.۳ هکتار وسعت دارد.
و  دانست  هکتار   ۳۲.۷ را  عینک  تالاب  کلی  وسعت  وی 
افزود: لایروبی پهنه های اول و چهارم طی سالیان گذشته 
انجام شده بود؛ در حال حاضر لایروبی پهنه سوم را آغاز 
کردیم که طی 6 ماه آینده اجرایی می شود؛ مطالعات لازم 

جهت لایروبی پهنه دوم نیز در دست انجام است.
بیان  با  رشت،  عینک  تالاب  با  مرتبط  امور  پیگیری  مسئول 
اینکه از اسفندماه سال گذشته و پس از انعقاد قرارداد شرکت 
آب منطقه ای استان گیلان با شهرداری، فاز احیای این آب 
بندان را آغاز کردیم، گفت: اولین قدم در احیا، آزادسازی 

حریم و بستر تالاب و حل مشکل معارضین بود.
برای  به آغاز لایروبی پهنه سوم و تلاش  با اشاره  پورعلی 
برداشت گل و لای موجود در این محدوده که جلوه نازیبایی 
به تالاب داده، خاطرنشان کرد: پس از لایروبی، ۵.۱ هکتار به 

وسعت فعلی این پهنه افزوده می شود.
وی با بیان اینکه آب بندان عینک در طول سال های گذشته 
به دلیل عدم برخورداری از متولی مشخص دچار مشکلات 
با  رشت  شهرداری  کرد:  اضافه  بود،  شده  محیطی  زیست 
همکاری شرکت مهندسین مشاور سبز اندیش پایش قرارداد 
کرده؛  امضا  را  عینک  تالاب  سازی  زنده  باز  و  ساماندهی 
شورای  در صحن  تصویب  از  پس  شده  مطرح  های  طرح 

رشت وارد فاز اجرایی می شود.
مسئول پیگیری امور مرتبط با تالاب عینک رشت، از تدوین 
سند راهبردی این تالاب با محوریت مطالعه، ساماندهی، باز 
زنده سازی خبر داد و بیان کرد: لایروبی دو پهنه دوم و سوم 
اتمام لایروبی  از  لذا پس  بوده و  این سند  جزو محورهای 
پهنه سوم، دور تا دور تالاب رینگ پیاده راه به عرض چهار 
متر و رینگ دوچرخه سواری به عرض دو متر ایجاد خواهد 

شد.
وی ادامه داد: همچنین مبلمان شهری و فضای سبز و فضای 
مکث شامل پارک، ایستگاه ماهیگیری، کلبه های استراحت، 
ایستگاه طبیعت نگری و رستوران دریایی را جانمایی کردیم.

پورعلی از ایجاد زمینه قایق سواری پس از آبگیری تالاب 
خبر داد و تاکید کرد: شهرداری رشت اهتمام ویژه ای نسبت 
و  سبز  فضای  یک  بتواند  تا  دارد  عینک  تالاب  احیای  به 
تفریحی به مردم هدیه دهد، زیرا رشت از فقیرترین شهرهای 
کشور در حوزه فضای سبز بوده و محدوده تالاب عینک می 

تواند فرصت خوبی ایجاد کند.
وی یکی از مشکلات تالاب عینک را ورود فاضلاب دانست 
و متذکر شد: در حاشیه تالاب عینک نیز ۱۰ پروژه سرمایه 
گذاری را تعریف کردیم که با مشارکت مالکان اراضی انجام 
خواهد شد و فرصت خوبی برای توانمندسازی جوامع محلی 

است.

صنعت،  سازمان  رئیس 
گیلان  تجارت  و  معدن 
: در حال حاضر  گفت 
بنیان  دانش  8۴ شرکت 
می  فعالیت  استان  در 
 ۱۵۰ آنکه  ضمن  کنند 
مستعد  تولیدی  واحد 
برای آغاز فرآیند دانش 
بنیان نیز شناسایی شده 

اند. 
با  پورحیدری  تیمور 
گذاری  نام  به  اشاره 
سال  به   ۱۴۰۱ سال 
به  آفرین توضیح داد:  اشتغال  بنیان و  تولید، دانش  از  حمایت 
منظور آشنایی با روند دانش بنیان شدن واحدهای صنعتی، برنامه 
های مشاوره و راهنمایی واحدهای صنعتی دارای پتانسیل دانش 
بنیانی را آغاز کردیم و در این راستا با برگزاری جلسات منظم 
آغاز  و  مشاوره  ارائه  برای  مستعد  صنعتی  واحد   ۱۵۰ نزدیک 

فعالیت دانش بنیانی شناسایی شد.
وی افزود: از 8۴ واحد دانش بنیانی که اکنون در استان فعالیت 
دارند ۳۹ واحد صنعتی در سه دسته نوپا، نوآور و فناور فعالیت 

می کنند.
به  توجه  با  مذکور  تولیدی  واحدهای  شد:  یادآور  پورحیدری 
بسته های حمایتی تعریف شده از سوی معاونت علمی ریاست 
جمهوری حدود ۱۱۰ کمک حمایتی مختلف را می توانند دریافت 
کنند که معافیت ها و حمایت های مالیاتی و گمرکی، توسعه بازار، 
تسهیلات مالی، شرکت در نمایشگاههای بین المللی، استفاده از 

سربازان نخبه به عنوان سرباز صنعت از آن جمله اند.
وی تصریح کرد: در وزارت صنعت، معدن و تجارت صندوقی 
بنام صندوق حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته )صحا( 
در زمینه پرداخت تسهیلات و ضمانت نامه های بانکی به صنایع 
پیشرفته و دانش بنیان تا سقف ۲۵ میلیارد تومان تسهیلات می 
پردازد. واحدهای صنعتی می توانند با معرفی این اداره کل روند 

تشکیل پرونده در صندوق مذکور را پیگیری کنند.
وی در ادامه با بیان اینکه از آغاز دولت سیزدهم ۹۷ واحد راکد 
و نیمه فعال به چرخه تولید بازگشته اند، گفت: امسال نیز پنج 
واحد تولیدی با کمک دستگاه های مرتبط و ظرفیت ستاد تسهیل 

و رفع موانع تولید احیا می شوند.
تملک  تحت  تولیدی  واحد   8۱ کرد:  تصریح  حیدری  پور 
بانک های استان گیلان قرار دارند که برابر قانون ستاد تسهیل و 
رفع موانع تولید هیچ بانکی حق ندارد جلوی کار تولید را گرفته 
و یا واحد های تولیدی را متوقف کند. مکاتبات لازم در این 
زمینه انجام و به همه دستگاههای عضو ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید ابلاغ شده است. این مصوبه قانونی و لازم الاجراست و 

بانکها ملزم به اجرای آن هستند.
کرد:  اضافه  گیلان  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رئیس 
همگرایی لازم در استان بوجود آمده است و تا پایان سال این 8۱ 
واحد با کمک بانکها فعال می شوند. این بانکها یا خود سرمایه 
گذار جدید می آورند و یا بعنوان متولی در این واحد سرمایه 

گذاری می کنند.
با آن مواجه  استان  تولیدی  وی عمده مشکلاتی که واحدهای 
اند را تامین مواد اولیه اعلام و عنوان کرد: به دلیل مشکل تامین 
نقدینگی در مراجعه به این سازمان از طریق بانکها و استفاده از 
تبصره های قانونی از جمله تبصره ۱8 و رونق تولید نقدینگی این 

کارخانه ها را تامین می کنیم.
پورحیدری اضافه کرد: برخی از این واحدهای تولیدی مواد اولیه 
خود را از طریق بورس تامین می کنند که با مشکلاتی همراه 
است، این سازمان طی مکاتباتی با دستگاههای بالا دستی پیگیری 
لازم را صورت می دهد تا واحدهای تولیدی در تامین مواد اولیه 

با مشکل مواجه نشوند.
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت گیلان موضوع دیگر را زمانبر 
بودن تخصیص ارز مواد اولیه خارجی توسط بانک مرکزی اعلام 
اداره کل مکاتبات  این  افزود: در همه موارد ذکر شده  کرد و 
لازم جهت افزایش سهمیه پس از ایفای تعهدات توسط شرکت 
مربوطه انجام می دهد و یا با دفتر تخصصی وزارت مطبوع جهت 

تسریع در تخصیص ارز مکاتبه می کند.
پورحیدری در مورد آن دسته از کالاهایی که متاثر از قیمت ارز 
یابد و کارخانه قیمت  نیز گفت: اگر قیمت ارز کاهش  هستند 
خود را اصلاح نکند برخورد لازم انجام خواهد شد. امسال بیش 
از هفت هزار بازرسی در این حوزه با کمک بسیج اصناف، اتاق 
اگر  انجام شد.  تعزیرات حکومتی و جهاد کشاورزی  اصناف، 
چنانچه تولید کننده در سطح عرضه در برابر کاهش ارز نسبت 
به تغییر قیمت اقدام نکند پرونده تشکیل و به تعزیرات حکومتی 

معرفی می شود.
به  اشاره  با  ادامه  در  گیلان  تجارت  و  معدن  مدیرکل صنعت، 
صادرات ۲۳۷ میلیون دلاری استان چهار ماهه نخست سال ۱۴۰۲ 
افزود: سهم گروه صنعت و  میلیون دلار اعلام کرد و  را ۲۳۷ 
در چهار  استان  کالاهای صادراتی  های عمده  بخش  از  معدن 
ماهه اول سال بیش از ۴۳ درصد از کل کالاهای صادراتی از 

گمرکات استان بوده است.
وی ارزش کل صادرات استان در چهار ماهه نخست سال ۱۴۰۲ 
را به ارزش ۲۳۷ میلیون دلار اعلام کرد و افزود: گزارش عملکرد 
گمرکات استان در چهار ماهه اول سال ۱۴۰۲ نشان از صادرات 

۱۰۳ میلیون دلاری در این بخش دارد.
عمده  های  بخش  از  معدن  و  صنعت  گروه  سهم  پورحیدری 
کالاهای صادراتی استان در سال ۱۴۰۱ را بیش از ۵۱ درصد 
از کل کالاهای صادراتی استان دانست و اضافه کرد: در سال 
گذشته، ۷۱۳ میلیون دلار صادرات داشتیم که از این مقدار ۳66 

میلیون دلار مربوط به گروه صنعت و معدن می باشد.
افتتاح ۱۵ واحد تولیدی در هفته دولت ۱۴0۲

به رغم  اینکه  بیان  با  تجارت گیلان  و  معدن  مدیرکل صنعت، 
واحد   ۱۵ دولت  هفته  در  مشکلات  سایر  و  بانکی  تنگناهای 
تولیدی و صنعتی با مجموع سرمایه گذاری بیش از هزار و ۲8۴ 
میلیارد تومان در این استان افتتاح و به بهره برداری رسید، گفت: 

با افتتاح این طرح ها برای ۷۴۱ نفر اشتغال ایجاد شده است.
وی اظهار کرد: برای افتتاح این عرصه ها بانکها باید همکاری 
برابر  شوند،  برداری  بهره  آماده  ها  طرح  تا  کنند  مشارکت  و 
فرمایشات مقام معظم رهبری تولید پاشنه آشیل برون رفت از 
همه مشکلات است؛ ولی متاسفانه بانکها سیاست های خود را 

داشته و منابع را در اختیار تولید قرار نمی دهند.
اما  نداریم  استان  بانکهای  از  ای  تاکید کرد: گلایه  پورحیدری 
سیاست بانکها به گونه ای است که نقدینگی را به سمت تولید 
هدایت نمی کنند و یا تسهیلات کمی در تولید استفاده می کنند. 
در استان از ظرفیت ستاد تسهیل و رفع موانع تولید به ریاست 

استاندار برای رفع این مشکلات استفاده می کنیم.
استان  مساله  عمده  گیلان،  تجارت  و  معدن  صنعت،  مدیرکل 
را خروج منابع توسط بانکهای خصوصی اعلام کرد و افزود: 
استاندار گیلان دستورات ویژه ای برای آنکه بانکهای خصوصی 

منابع خود را به سمت تولید هدایت کنند، صادر کرده است.

طی نشست مشترک مسئولان  دانشگاه علوم پزشکی گیلان با 
مسئولان  شهرستان صومعه سرا، بر ضرورت راه اندازی سریع 

بخش جدید اورژانس بیمارستان صومعه سرا تأکید شد.
 نشست مشترکی با حضور دکتر »محمدتقی آشوبی« رئیس 
دلخوش  کاظم  »سید  دکتر  گیلان،  پزشکی  علوم  دانشگاه 
اباتری« نماینده مردم شهرستان صومعه سرا در مجلس شورای 
اسلامی، »مهدی صفاتی« فرماندار صومعه سرا  و جمعی از 
معاونین و مدیران ستادی مسئولان شبکه بهداشت و درمان و 
بیمارستان امام خمینی )ره( در فرمانداری شهرستان صومعه  

سرا برگزار شد.
 در این نشست مشکلات زیرساختی حوزه بهداشت و درمان 
صومعه سرا  )ره(  خمینی  امام  بیمارستان  ویژه  به  شهرستان 

مورد بررسی قرار گرفت.
در  ای  توسعه  مشترک، طرحهای  نشست  این  در   همچنین 
دست احداث بیمارستان در بخش های عمرانی، تجهیزاتی و 

منابع انسانی مورد ارزیابی قرار گرفت.
انتقال  و  صومعه سرا  بیمارستان  اورژانس  سریع  راه اندازی   
بخش فعلی با تعیین ضرب الاجل به بخش جدیدالاحداث، 
مشترک  نشست  در  بررسی  مورد  محورهای  مهمترین  از 
مسوولان  صومعه سرا با متولیان نظام بهداشت و درمان استان 

گیلان بود.
 گفتنی است در پایان این نشست مسوولان دانشگاه علوم 
پزشکی گیلان با همراهی مسوولان  شهرستان صومعه سرا از 
بیمارستان و بخش اورژانس جدید به صورت میدانی بازدید 

کردند.

در نشست مشترک مسئولان  
دانشگاه علوم پزشکی گیلان و 

صومعه سرا مطرح شد
تعیین ضرب الاجل برای 

بهره برداری از بخش اورژانس 
جدید بیمارستان صومعه سرا 

همزمان با هفته دولت، شعله گاز در ارتفاعات شهرستان املش 
بر افروخته شد و ۲۲ خانوار روستای گلستانسرا از نعمت گاز 

بهره مند شدند.
طی مراسمی با حضور فرماندار و امام جمعه شهرستان امَلش 
روستای  در  گاز  شعله  گیلان،  گاز  شرکت  مهندسی  مدیر  و 

کوهستانی گلستانسرا  شهرستان امَلش برافروخته شد.
طرح های  اجرای  و  مهندسی  مدیر  میرباقری«  علیرضا  »سید 
این  به  افتتاح گازرسانی  مراسم  در  استان گیلان  گاز  شرکت 
روستای صعب العبور و کوهستانی گفت: با برافروخته شدن 
مشعل گازرسانی به این روستا در هفته دولت امسال، مجموع 
روستاهای بهره مند از گاز در املش به ۱۰6 روستا و میزان 
درصد   ۹۵.6 به  شهرستان  روستایی  خانوارهای  مندی  بهره 

رسیده است.
 میرباقری با بیان اینکه برای گازرسانی به روستای گلستانسرا 

داشت:  اظهار  است،  شده  هزینه  تومان  میلیون   86۰ از  بیش 
این روستا، مجموع مشترکین  به ۲۲ خانوار در  با گازرسانی 
روستایی گازدار در املش به بیش از ۲۳ هزار خانوار افزایش 

یافته است.

 مدیر مهندسی و اجرای طرح های شرکت گاز گیلان در خاتمه 
ضمن قدردانی از همراهی و همکاری شایسته مردم و مسئولین 
بر  این شهرستان،  انجام پروژه های گازرسانی در  برای  املش 

گاز رسانی به سایر نقاط باقیمانده استان تأکید کرد.
شهرستان  فرماندار  رضایی«  »مختار  مراسم  این  در  همچنین   
املش نیز با قدردانی از مدیریت و کارکنان شرکت گاز استان 
گیلان برای گازرسانی گسترده به روستاهای شهرستان املش 
ارائه  خدمتگزار،  دولت  و  اسلامی  نظام  ویژه  توجه  گفت: 
رسیدن  و  است  یافته  توسعه  کمتر  مناطق  به  بیشتر  خدمات 
این  گواه  گلستانسرا،  کوهستانی  روستای  به  گاز  نعمت 

مدعاست.
 در پایان این مراسم مشعل گاز رسانی به روستای کوهستانی 
والامقام  شهید  پدر  توسط  املش  شهرستان  گلستانسرای 

فروزنده برافروخته شد.

بر افروخته شدن شعله گاز در ارتفاعات شهرستان املش 
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دولت سیزدهم در شرایطی در سال ۱۴۰۰ روی کار آمد که موج 
چهارم کرونا با ویروس انگلیسی جولان می داد و جان می گرفت 
و واکسیناسیون کووید هم به صورت قطره چکانی در جریان بود؛ 
امروز اما پس از حدود دو سال، ۷۸ درصد از کل جمعیت کشور 
را  آرامی  روزهای  هم  کرونا  تاج دار  ویروسِ  و  واکسینه شده اند 

می گذراند و در سراشیبی است...
عنوان هشتمین  به  اولین سخنرانی خود  در  رییسی  ابراهیم   سید 
ایران در اول تیرماه ۱۴۰۰ و در  رئیس جمهور جمهوری اسلامی 
مشهد مقدس تاکید کرد که »در اسرع وقت واکسیناسیون عمومی 
را انجام می دهیم؛ این از برنامه های فوری ماست که از روز اول 

دولت آن را اجرا می کنیم که هم مردم آرامش پیدا کنند 
و هم تولید رونق پیدا کند.« حالا نیز در گذر دو سالگی 
از  بیش  که  است  آن  از  آمارها حاکی  دولت سیزدهم، 
۲۰۰ میلیون دوز واکسن در کشور تامین و بیش از ۱۵۵ 
میلیون دوز نیز تزریق شده و شش نوع واکسن ضدکرونا 
نیز در پلتفرم های مختلف در کشور ساخته و تولید شده 

است.
۱۴۰۰؛کرونایانگلیسیواعمالمحدودیتها

سال ۱۴۰۰ در شرایطی که ویروس انگلیسی کرونا در 
گردش بود و می تاخت تا جان بگیرد و البته با این پرسش 
که انتظارها برای دسترسی به واکسن موثر کیِ به پایان 
تعطیلات  روزهای  واپسین  در  و  شد  تحویل  می رسد، 
نوروز همان سال بود که وزارت وقت بهداشت اعلام 
شدن  تبدیل  حال  در  کشور  در  غالب  سوش  که  کرد 
به سوش ویروس جهش یافته انگلیسی است و بر این 
اساس بود که کم کم زمزمه های آغاز موج چهارم کرونا 
با ویروس انگلیسی در کشور شنیده شد و نهایتا هم آمار 

مرگ و میرهای کرونایی مجددا سه رقمی شد.
به این ترتیب بود که آغاز طوفانی موج چهارم کرونا با پر شدن 
خورد.  رقم  میر  و  مرگ  موارد  افزایش  و  بیمارستانی  تخت های 
اصرار  و  کرونا  فوتی های  و  مبتلایان  صعودی  روند  ادامه  با 
به سمت لاک داون،  رفتن  و  قرنطینه  بر  مبنی  متخصصان سلامت 
پیشنهاداتی مبنی بر تعطیلی شهرهای قرمز و نحوه فعالیت مشاغل 
برای کنترل وضعیت بیماری مطرح و نهایتا هم اجرا شد که البته 
چندان  کلانشهرها  برخی  در  محدودیت ها  و  ممنوعیت ها  این 

ملموس نبود.
جنگواکسن

از  یکی  در کشور  کرونا  تاز  و  تاخت  شرایط  در  و  بین  این  در 
در  البته  که  بود  »واکسن«  بیماری،  کنترلی  ابزارهای  مهم ترین 
ایران به شکلی قطره چکانی در جریان بود؛ کلیدواژه مشترک آن 
روزهای دنیا و ماده ای ارزشمند که جنگی بر سر آن به راه بود و 
یا عوارض  تاثیرات  برای  بلند مدتی را  نتایج  دنیا  آنکه  علی رغم 
احتمالی آن متصور نبود، اما این امیدواری را می داد که شرایط را 

به پیش از شیوع کرونا بازگرداند.
از  زمانی که ۷۰ درصد  تا  بودند  معتقد  متخصصان  میان  این  در 
می گیرد؛  جان  و  می تازد  همچنان  کرونا  نشوند،  ایمن  جمعیت 
روشنی  به  کرونا  واکسیناسیون  روند  تسریع  اهمیت  بنابراین 
مشخص بود و در آن زمان اگر مبنا را دریافت حداقل ۲ نوبت 
دوز  میلیون   ۱۲۰ نیازمند  می گذاشتیم،  فرد  هر  ازای  به  واکسن 
واکسن برای گروه هدف در کشور بودیم تا به ایمنی حدود ۷۰ 

درصد جامعه دست یابیم.
سراشیبیِویروسِتاجدار

در مجموع واکسیناسیون کشوری کرونا در ایران از ۲۱ بهمن ماه 
سال ۹۹ با واکسن اسپوتنیک و با اولویت کادر درمان آغاز شد و 
روند کُند ورود واکسن به کشور و تزریق طبق اولویت بندی های 
صورت گرفته در حالی انجام می شد که در مقابل مراکز تزریق 
میان  درگیری  به  گاها  طولانی  صف های  و  ازدحام  واکسن، 
بر اساس قول  بود که  این درحالی  نیز منجر می شد و  متقاضیان 
اولیه وزارت وقت بهداشت قرار بود واکسیناسیون افراد فاز اول تا 
پایان اسفندماه ۹۹ به پایان برسد؛ اما برخلاف وعده زمانی اعلام 
خریداری  واکسن های  موقع  به  تحویل  عدم  تاثیر  تحت  و  شده 
با  شده، دکتر علیرضارئیسی _ سخنگوی پیشین ستاد ملی مقابله 
ماه  اردیبهشت  نیمه  تا  وعده  این  کرد  اعلام  اظهاراتی  در  کرونا 
دست  حواشی  همچنان  میان  این  در  اما  می شود.و  عملی   ۱۴۰۰
از سر مدیریت کرونا در کشور برنمی داشت و انتخابات ریاست 

جمهوری در خرداد ماه هم تنور این حواشی را داغ تر کرد.
کمبودواکسن،سرم،دارووورودرییسجمهورمنتخب

در ادامه و در حالی که هنوز از موج چهارم با کرونای انگلیسی 
به طور کامل رها نشده بودیم و البته افزون شدن انتظار عمومی 
برای افزایش سرعت واکسیناسیون و شکل گرفتن پدیده »مسافران 
نام  »دلتا«  بعدا  واکسن« در کشور، زمزمه های کرونای هندی که 
گرفت در کشورهای همسایه شنیده می شد و متخصصان درباره 
جهش جدید کرونا که از منشا هند برخواسته بود هشدار می دادند؛ 
ویروسی به مراتب سخت تر از آنچه که طی یک سال و اندی قبل 
این تفاوت که می توانست به شدت  با  از آن تجربه کرده بودیم 

واکسن گریز هم باشد.
به این ترتیب بود که شیوع کرونای هندی دوباره شرایط مدیریت 
پنجم،  موج  شکل گیری  با  و  کرد  پیچیده  کشور  در  را  بیماری 
درست در میانه تابستان و در شرایط مرگ های ۷۰۰ تایی و لبریز 
شدن بیمارستان ها از بیماران کرونا، برخی اقلام دارویی کرونا و از 
جمله سرم تزریقی کمیاب و توزیع شان به چند داروخانه محدود 
شد و مردم می بایست ساعت ها به این داروخانه و آن داروخانه 
مراجعه می کردند و در صف های طویل و گاها چند ساعته برای 
خودشان  که  صف هایی  می ایستادند؛  درمان  و  دارو  دریافت 
می توانستند یکی از عوامل انتقال و شیوع کرونا باشند؛ موضوعی 
که  شرایطی  در  و  مردادماه   ۲۱ در  را  منتخب  رییس جمهور  که 
حدود ۹ روز از استقرارش در نهاد ریاست جمهوری می گذشت، 
یکی  عنوان  به  فروردین   ۲۹ داروخانه  در  مردم  ازدحام  میان  به 
این  به  و  کرونایی کشاند  داروهای  توزیع کننده  داروخانه های  از 
در  مردم  بی واسطه در جریان مشکلات  و  نزدیک  از  ترتیب وی 
تهیه داروهای مختلف قرار گرفت و با بیان اینکه »جان مردم از 
همه چیز برای ما مهمتر است«، گفت: »معاون اول رییس جمهور 
جلسات متعددی برای موضوع واردات واکسن و نیز دارو برگزار 
کرده و ان شاءالله مجموع این فعالیت ها باعث شود که مشکلات 

در این حوزه برطرف شود.«
پایانتراژدیِ»دلتا«وسیلواکسن

ماه سخت و طاقت فرسا در مدیریت  از طی چند  سرانجام پس 

بیماری، پس از روی کار آمدن دولت جدید و اتخاذ تصمیمات 
واکسن  بودن  غالب  با  کشور  به  واکسن  ورود  روند  مقابله ای، 
سینوفارم از چین، شدت گرفت و با همراهی هلال احمر کشورمان، 
در هر پرواز حدود پنج و بعضا تا ۱۰میلیون دوز واکسن کرونا 
این شرایط جهت سرعت گرفتن عمل  در  و  وارد شد  به کشور 
با  بهداشت  وزارت  مسوولان  جلسات  دنبال  به  واکسیناسیون، 
فرماندهان بسیج و استفاده از ظرفیت سایر دستگاه ها، پایگاه های 
واکسیناسیون یکی پس از دیگری افتتاح شد و حتی برخی مراکز 
به عنوان مراکز شبانه روزی واکسیناسیون معرفی شدند و به این 

ترتیب سرعت تزریق واکسن کرونا در کشور شتاب گرفت.

رئیس جمهورمنتخب نیز در شامگاه سیزدهم شهریور ۱۴۰۰ و در 
نخستین گفت وگوی زنده تلویزیونی خود با مردم با تاکید بر اینکه 
یک  و  بود  اولویت ها  از  کرونا  مسئله  دولت  در  کار  ابتدای  »از 
اعلام  حال  عین  در  بود«  نیاز  عقلانیت  با  همراه  انقلابی  حرکت 
و  کند  تامین  را  داخلی  نیاز  نمی توانست  داخلی  »تولید  که  کرد 
میلیون  نیازمند ۱۰۰  داخلی  برای مصرف  که  بود  این  برآوردمان 
دوز واکسن هستیم. امروز ۴۰ میلیون دوز به صورت قطعی انجام 
بتوانیم  شده است و امیدواریم با سرعت و شتاب کار بیشتر هم 

باقی واکسن را تامین کنیم.«
تصدی  ابتدایی  روزهای  که  عین اللهی  بهرام  دکتر  میان  این  در 
خود بر وزارت بهداشت را می گذراند، بارها اعلام کرد که »زمان 
تحویل گرفتن دولت ذخیره واکسن کرونا در کشور صفر بوده و 
شخص رییس جمهور، معاون اول، وزیر خارجه و راه و شهرسازی 

و مجموعه دولت همه هم قسم شدند تا مشکل را حل کنند.«
و  کرونا  مهار  در  دولت  اقدامات  وصف  در  بارها  همچنین  وی 
تامین واکسن هموطنان عنوان کرده است که» انتظار باران داشتیم، 
سیل واکسن بارید و واردات واکسن برای کشور از جایی انجام 

شد که اصلا فکر نمی کردیم.«
به این ترتیب بود که وزیر بهداشت یکی از مهم ترین سیاست های 
تا دهه  ایرانیان  پایان رساندن واکسیناسیون  به  را  دولت سیزدهم 
فجر سال ۱۴۰۰ خواند و تا حد زیادی هم به این مهم دست یافت.

سرانجام نیز پس از طی چند ماه سخت و طاقت فرسا در مدیریت 
بیماری و به دنبال اقدامات انجام شده، از اواخر شهریور ماه بنابر 
اعلام وزارت بهداشت تمامی استان های کشور از قله خیز پنجم 

کرونا عبور کردند و تاحدودی بر موج پنجم فائق آمدیم.
در چنین شرایطی بود که رییس جمهوری در ۲۶ مهر و در دومین 
گفتگوی تلویزیونی خود با مردم با تاکید بر اینکه »به آنچه گفتیم 
عمل کردیم تا تلفات کشور زیاد نباشد« در عین حال اعلام کرد 
که »بیش از۷۰ درصد دوز  اول واکسن تزریق شده و ان شاء الله 

پیش از آغاز فصل سرما همین مقدار دوز دوم زده می شود.«
بهارِواکسنایرانیِکرونا

و اما ماجرای ورود دانشمندان کشورمان به عرصه تولید واکسن 
کرونا به همان روزهای سخت مقابله با کووید و مرگ های چند 
فروردین  پایانی  روزهای  در  که  به طوری  بازمی گردد؛  صدتایی 
ماه ۱۴۰۰ واکسن های کووایران برکت، کووپارس و فخرا مراحل 
با  نیز  پاستوکووک  بالینی را طی می کردند و واکسن  کارآزمایی 
فاز سوم  در  کوبا  انستیتوفینلای  با  ایران  انستیتوپاستور  مشارکت 

مطالعات بالینی به سر می برد.
سرانجام هم مجوز مصرف واکسن »کووایران برکت« در روزهای 
آخر خرداد ماه صادر و وعده هایی مبنی بر تحویل چندین میلیون 
دز تا پایان تابستان داده شد. پس از آن نیز مجوز مصرف اضطراری 
واکسن پاستوکووک در کشور صادر شد. در چنین شرایطی بود 
ساخته  مختلف  پلتفرم  در شش  که  کرونا  ایرانی  واکسن های  که 
شده بودند یکی پس از دیگری وارد کارآزمایی بالینی شده و پس 

از سیر مطالعات بالینی، مجوز مصرف دریافت کردند.
تولید  کشور،  به  واکسن  واردات  سیل  کنار  در  مجموع  در 
برکت  کووایران  از  پس  و  گرفت  رونق  نیز  داخلی  واکسن های 
نظیر  دیگر  واکسن های  ورود  شاهد  تدریج  به  پاستوکووک،  و 
کووپارس، اسپایکوژن، فخرا و نورا بودیم و ایران به فناوری تولید 
واکسن mRNA کرونا نیز ورود کرد؛ واکسنی با فناوری پیچیده 
که در حال حاضر فاز اول مطالعات بالینی آن به اتمام رسیده و 
بنا به اعلام دکتر محمدرضا صالحی – مجری اصلی این پروژه، 

این واکسن توانایی باطراحی با سویه های جدید بیماری را دارد.
همچنین بنابر اعلام دکتر نیکنام - مدیرکل همکاری های بین الملل 
کرونای  واکسن های  از  دوز  هزار   ۲۰۰ حدود  بهداشت  وزارت 
داده   هدیه  نیکاراگوئه  به  هم  بخشی  و  صادر  ونزوئلا  به  ایرانی 

شده است.
اُمیکرونومدیریتهوشمندکرونا

و اما ظاهرا قرار نبود این پایان پاندمی باشد؛ به طوری که از اوایل 
مهرماه ۱۴۰۰ دکتر بهرام عین اللهی _ وزیر بهداشت درخصوص 
بروز موج ششم کرونا اعلام آماده باش داد و اواخر آذر بود که 
سرایت  قدرت  که  سویه ای  شد؛  تایید  کشور  به  امیکرون  ورود 
در  تاخیر  اما  بود؛  قبلی  سویه های  برابر  چندین  آن  انتقال  و 
تا جهش  افراد گروه هدف کشور سبب شد  واکسیناسیونِ عمده 
جدید کرونا یعنی امیکرون علی رغم شدت بیشتری که در انتقال و 
شیوع داشت اما دیرتر در کشور ما گردش کرده و علیرغم روند 
صعودی و عمودی نمودار مبتلایان آن، اما خوشبختانه آمار مرگ و 
میر مشابه موج پنجم روند افزایشی را طی نکند و تقریبا در همین 
سوم  دز  واکسیناسیون  کرونا  علمی  کمیته  تایید  با  که  بود  زمان 

کرونا در کشور نیز آغاز شد.
کرونا  دز سوم  واکسیناسیون  آغاز  نظیر  کنترلی  اقدامات  بنابراین 
تقریبا از اواخر مهرماه با اولویت کادر درمان و سپس سایر افراد 
جامعه، آغاز به کار طرح مدیریت هوشمند کرونا در قالب سامانه 
روزهای سخت  به  رسیدن  از  پیش  تا  شد  آغاز  و...  من«  »ایران 
بتوانیم آماده باشیم. در این راستا وزیر بهداشت از ابتدای ورودش 
به وزارت بهداشت تاکید کرد که »با برنامه ریزی های انجام شده 
و  شد  خواهد  ایجاد  قرنطینه  بحث  در  تحولی  هفته  چند  ظرف 
که  معنا  بدین  می شود؛  تبدیل  قرنطینه هوشمند  به  عادی  قرنطینه 
واکسیناسیون  مزایای  از  می توانند  می شوند  واکسینه  که  افرادی 

استفاده کنند.«
به این ترتیب بود که اقداماتی مانند فروش بلیط هواپیما، 
اجازه  خدمات،   دریافت  شهری،  بین  اتوبوس  و  قطار 
کارت  ارایه  به  منوط   .... و  ادارات  به  کارمندان  ورود 
واکسن شد؛ موضوعی که هرچند چندان با قوت اجرا 
نشد و خلاءهایی داشت اما در یک کلام می توان گفت 
که با آغاز به کار این سامانه مقرر شد که دیگر تعطیلی 

سراسری به دلیل کرونا نداشته باشیم.
غالب  سویه  به  امیکرون  که  بود  دی ماه  نیمه  از  تقریبا 
سایر  با  مهم  تفاوت  یک  و  شد  بدل  کشور  در  کرونا 
جهش هایی داشت که تاکنون تجربه کرده  بودیم و آنهم 
سهم بالای ابتلای کودکان به این سویه بود؛ موضوعی 
را  آن  نمی توان  زمان  آن  در  متخصصان  اذعان  به  که 
بی ربط به آغاز دیر هنگام واکسیناسیون این گروه سنی 
دانست. با این حال خوشبختانه نوع ابتلای کودکان به 
قسمت های  و  شده  خارج  ریوی  وضعیت  از  امیکرون 
فوقانی دستگاه تنفس را درگیر می کرد. در همین زمان 
بود که سرانجام با تایید کمیته علمی کشوری مقابله با 
کرونا، واکسیناسیون گروه سنی ۱۲ تا ۱۸ سال و پس از آن ۵ تا 

۱۲ سال از اوایل پاییز ۱۴۰۰ در کشور آغاز شد.
در این شرایط بود که بیماری در سایه شدت گرفتن واکسیناسیون 
با  که  رسید  حدی  به  افراد،  بین  در  ابتلا  افزایش  البته  و  کرونا 
ایجاد ایمنی نسبی در افراد و البته با طی کردن روند طبیعی خود، 
سرانجام با طی کردن بازوی بالا رونده و گذر از قله موج ششم 
در میانه اسفند ماه رو به افول گذاشت و همین امر هم سبب شد 
تا با خروج به یکباره ۱۵۳ شهر از وضیعت قرمز کرونا در آستانه 
عید نوروز ۱۴۰۱ مواجه شویم و بر این اساس بود که ستاد ملی 
کرونا مقرر کرد تا برخلاف سال قبل از آن، رنگبندی های کرونایی 
شهرها ملاک سفرهای نوروزی نباشد و تنها دو شرط اصلی تزریق 
نوروزی  سفرهای  ملاک  بیماری،  به  ابتلا  عدم  و  واکسن  دز  دو 

سال ۱۴۰۱ باشد.
اما  واکسیناسیون  گسترش  دنبال  به  کرونا  بروز  کاهش  وجود  با 
بازهم در سال ۱۴۰۱ نتوانستیم کاملا از شر این ویروس منحوس 
خود  زایی  بیماری  قدرت  بیشترین  که  امُیکرون  باشیم.  امان  در 
را در کودکان نشان داد، توانست جهش های فراوانی ایجاد کند 
  ،BA۵  ،BA۴  ،BA۲ مانند  واریانت هایی  ساب  آنها  مهم ترین  که 
BA۲.۷۵ بود که توانستند در سال ۱۴۰۱ موج هفتم و هشتم کرونا 
را ایجاد کنند. موضوعی که سبب شد تا کمیته ملی واکسیناسیون 
تاکید کند که همه افراد بالای ۱۸ سال صرف نظر از اینکه چند دز 
واکسن دریافت کردند، اگر شش ماه از دز آخرشان گذشته، نوبت 
چهارم شان را دریافت کنند و افراد ۱۲ تا ۱۸ سال هم در صورتی 

که در گروه های پرخطر هستند، دز یادآور را دریافت کنند.
موج هفتم کرونا اما از نیمه شهریور ماه ۱۴۰۱ رو به افول گذاشت 
به شکلی که بستری ها دو رقمی و فوتی ها تک رقمی شدند و حتی 
در برخی روزهای سال ۱۴۰۱ فوتی صفر کرونا را تجربه کردیم اما 
همزمانی سایر بیماری های ویروسی تنفسی از قبیل سرماخوردگی، 
آنفلوآنزا و ...با زیرسویه های جدید کرونا نظیر XBB ،BQ۱ بازهم 
سبب افزایش موارد بیماری شد به شکلی که تعداد مبتلایان روزانه 
بعد از مدت ها سه رقمی شد و شهرهای نسبتا پرخطر کرونایی، 
افزایش یافت تا به این ترتیب موج هشتم کرونا در کشور آغاز 

شود.
سراشیبیِویروسِتاجداروخداحافظیباماسک

کشور  در  کرونا  به  ابتلا  روزانه  موارد  آمار  اکنون  حال  هر  در 
همچنان کاهشی است و مدتی است که هیچ شهری در کشور در 
وضعیت قرمز و نارنجی نیست و در سال ۱۴۰۲ نیز تا اینجای کار، 

روزهای بدون فوتی کرونا پرشمار بوده اند.
به   ۲۰۲۳ مه  ماه  پنجم  در  نیز  بهداشت  جهانی  سازمان  همچنین 
ناشی   ۱۹ کووید  بیماری  همه گیری  که  کرد  اعلام  رسمی  طور 
برای  اضطراری  دیگر یک وضعیت  این پس  از  از کروناویروس 
بهداشت عمومی جهانی نیست و تدروس آدهانوم، دبیرکل سازمان 
این  کشورها  بیشتر  به  روند  این  که  کرد  تاکید  بهداشت  جهانی 
از  قبل  که  همانطور  زندگی  عادی  شرایط  به  که  داده  را  امکان 
کووید-۱۹ می شناختیم، بازگردند.در ایران نیزسوم مردادماه امسال 
بود که مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت در 
پایان  از  کرونا،  کشوری  علمی  کمیته  نظر  بر  مبتنی  ای  اطلاعیه 
از  همگانی  استفاده  و  کشور  در  بیماری  این  اضطراری  شرایط 
به کل  به جای توصیه عمومی  تاکید کرد که  ماسک خبر داد و 
جامعه برای استفاده از ماسک، صرفا افرادی که دارای سن بالا، 
بیماری زمینه ای، نقص ایمنی، بیماری های کلیوی، قلبی، ریوی 
و کبدی هستند و نیز کسانی که در تماس مستقیم با فردی بوده 
اند که مشکوک یا قطعا مبتلا به کرونا بوده است، باید از ماسک 
ساب واریانت های  از    XBB گروه  حاضر  حال  کنند.در  استفاده 
امیکرون سوش متداول کرونا در جهان و از جمله ایران است؛ البته 
اخیرا نیز ویروس جدیدی تحت عنوان EG.۵ به عنوان جدیدترین 
برخی  و  متحده  ایالت  در  امیکرون  خانواده  واریانت  ساب 
کشورهای اروپایی شناسایی شده و پیش رفته است؛ سویه ای که 
به اذعان مسوولان وزارت بهداشت هنوز در کشور ما موارد مستند 

مثبتی که دلالت بر ابتلا به این مورد باشد، شناسایی نشده است.
در مجموع از ابتدای شناسایی کووید ۱۹ در کشور در اسفندماه 
۹۸ تا روز گذشته )۶ شهریورماه ۱۴۰۲( جمعا ۷ میلیون و ۶۱۳ 
هزار و ۷۵۷ نفر مبتلا به این بیماری در کشور شناسایی شده اند و 
طبق آمار رسمی متاسفانه ۱۴۶ هزار و ۳۲۹ نیز تاکنون جان خود 

را به علت این بیماری از دست داده اند.
همچنین خوشبختانه تا کنون ۷ میلیون و ۳۷۵ هزار و ۲۱۱ نفر از 
ترخیص  بیمارستان ها  از  یا  و  یافته  بهبود  کرونا  به  مبتلا  بیماران 
شده اند و تا کنون ۵۷ میلیون و ۱۶۴ هزار و ۱۰۲ آزمایش تشخیص 

کووید۱۹ نیز در کشور انجام شده است.

وزیر آموزش و پرورش روند استخدام آموزگار در مقطع ابتدایی 
را برای سال جاری، فوق العاده توصیف کرد و گفت:  دغدغه اول ما 
معلم ابتدایی است، از این رو درحال گرفتن مساعدت هستیم تا از 
بازنشستگان به طورکامل استفاده کنیم، خوشبختانه به ما اعلام شد 
که می توانیم فردی که بالای ۳۰ یا ۳۵ سال کار کرده را نگه داریم.

معاونین  گردهمایی  در  صحرایی  رضامراد  ایسنا،  گزارش  به 
آموزش  موضوع   دو  با  که  کشور  سراسر  ابتدایی  آموزش 
»نظام  و  اول(  خشت  معماران  ابتدایی)طرح  اول  کلاس  والدین 
بگذاریم  نباید  تا می توانیم  اینکه  بر  تاکید  با  برگزار شد،  دوری« 
اظهارکرد:  باشیم،  داشته  ابتدایی  که مدرسه غیرانتفاعی در مقطع 
باید سازوکاری داشه باشیم که مدرسه غیرانتفاعی ابتدایی نداشته 
باشیم و اگر در منطقه ای کمبودی بود و ضرورت داشت، آن وقت 
پرورش  و  آموزش  باشیم.وزیر  داشته  ابتدایی  غیرانتفاعی  مدرسه 
هنرستان،  مقطع  در  غیرانتفاعی  مدارس  کنیم  کاری  باید  افزود: 
مدرسه  هرچه  چراکه  باشد  دوم  متوسطه  و  فنی و  حرفه ای  مرکز 

می شود.صحرایی  انجام  بهتر  تربیت  باشد  دولت  دست  ابتدایی 
درباره اهمیت و نقش مدیران در مدارس نیز گفت:  به اعتقاد من 
ویژگی های  و  زیرساخت  امکانات،  لحاظ  از  ابتدایی ما  مدارس 
کالبدی، کمتر از مدرسه غیرانتفاعی نیستند. مدرسه ابتدایی دولتی 
ما بهتر و شکیل تر بوده و ساختار منظم تری دارد. بعضا مدارسی 
را می بینم که دولتی محض اند و دانش آموزان برای ثبت نام در آن 
سر و دست می شکنند. به اعتقاد من علتش مدیر مدرسه است که 
می تواند خوب آن مدرسه را مدیریت کند. رویای من این است 
که فوق العاده ویژه معلم ابتدایی داشته باشیم تا همه برای معلم 

شدن به سمت مقطع ابتدایی بیایند. 
وی با بیان اینکه اگر کاری کنیم معلم ابتدایی قوی تر دیده شود 
حتما خدمت کرده ایم، تصریح کرد: معلم ابتدایی غیر قابل مذاکره 
و واگذاری است. قطار تحول آموزش و پرورش از مدرسه و با 
مدرسه شروع می شود و مدیریت نوع نظام مدارس ابتدایی تفاوت 
ابتدایی نقش مرجعیت در  محسوسی با سایر مدارس دارد. معلم 

دیگر  بخش  در  پرورش  و  آموزش  دارد.وزیر  را  بچه ها  زندگی 
مدارس  در  خوبی  تحولی  اقدامات  کرد:  تصریح  خود  سخنان 
ابتدایی وجود دارد، کار نظام دوری از احکام بر زمین مانده سند 
تحول بنیادین است که اجرای آن را شروع کردیم. معلمان ابتدایی 
بهترین آموزش ها را می بینند و در آموزش ابتدایی بهترین وضعیت 
استخدام  امسال  اینکه  بیان  با  پرورش،  و  آموزش  داریموزیر  را 
آموزگار در مقطع ابتدایی فوق العاده است، گفت: دغدغه اول ما 
معلم ابتدایی است، از این رو در حال گرفتن مساعدت هستیم تا 
از بازنشستگان به طور کامل استفاده کنیم، در همین راستا نیز به 
ما اعلام شد که دستگاه می تواند فردی که بالای ۳۰ یا ۳۵ سال 

کار کرده را نگه دارد.
متاسفانهتعدادبیسوادانکشورکمنیست

وی با بیان اینکه متاسفانه تعداد بی سوادان کشور نیز کم نیست، 
توضیح داد: این امر نگران کننده است و طرح »شهید محمودوند« 

طرح بسیار مهمی در این زمینه است که باید اجرا شود.

مروری بر کارنامه دولت سیزدهم در مقابله با کرونا

سراشیبیِویروسِتاجدار

وزیر آموزش و پرورش:
نبایددرمقطعابتداییمدرسهغیرانتفاعیداشتهباشیم

رییس سازمان غذا و دارو اعلام کرد
آخرینوضعیتبازارداروییکشور

 سرانجام توزیع »متادون« در داروخانه ها

رییس سازمان غذا و دارو با بیان اینکه اکنون کمبودهای دارویی 
قانع  هرچند  گفت:  داریم،  بهتری  شرایط  و  است  یافته  کاهش 
برای  نیاز  مورد  نقدینگی  تا  یابد  ادامه  پیگیری ها  باید  و  نیستیم 

سرمایه در گردش حوزه دارو تامین شود. 
دکتر حیدر محمدی در نشست خبری »روایت سلامت در دولت 
مردمی«، گفت: فعلا شرایط ما در حوزه دارو پایدار است و در 
مقایسه با مدت مشابه در سال قبل که از نظر سرم های تزریقی، 
شست وشو، برخی فاکتورهای خونی، آنتی بیوتیک خوراکی برای 
اکنون  داشتیم،  مشکلاتی  روان  و  اعصاب  داروهای  و  کودکان 
شرایط مناسبی داریم. در واقع در تامین نقدینگی مورد نیاز حوزه 
سلامت و حواله ارز مشکلاتی وجود داشت که در صدد رفع آن 
برآمدیم. سال قبل تابستان و پاییز تلخی در حوزه دارو و تجهیزات 
داشتیم و همه اینها هشدار داد که سریع تر دست به کار شویم تا 

مجددا تجربه مشابه برایمان رخ ندهد. 
وی افزود: در تامین دارو و تجهیزات فقط ما در وزارت بهداشت 
سهم نداریم و سایر نهادها هم سهم حائز اهمیت دارند. نکته مهم 
این است که تمام اجزای زنجیره کار خود را به خوبی از تولید تا 

توزیع انجام دهند تا هیچ اختلالی در زنجیره تامین ایجاد نشود. 
محمدی تاکید کرد: سال قبل تلاش های زیادی شد اما آنگونه که 
نیاز داشتیم اعتبارات مورد نیاز طرح دارویاری و اعتبارات مورد 
نیاز سازمان های بیمه گر پرداخت نشد. سال قبل کل دریافتی ما 
از طرح دارویاری ۱۳.۴ همت )هزار میلیارد تومان( بود؛ درحالی 
که نیاز ما تا ۳ برابر این عدد بود. نهایتا این مسیر تجربه ای برای 
اصلاح ذخایر دارویی بود و از سال قبل به فکر تامین سرم و آنتی 
بیوتیک بودیم. همواره اولویت ما حمایت از عمق تولید است و 
بعد حمایت به مرحله بعدی زنجیره می رود و این روند ادامه دارد. 
اگر احساس کنیم تولید کننده محصول نهایی دارو یا تجهیرات 
پزشکی به مشکل می خورد ارز را به مرحله بعد می بریم و در کل 

نظارت به تمام مجموعه تسری می یابد. 
خرداد  در  شد  سبب  ما  پیگیری های  مجموع  در  افزود:  وی 
به  تا  یابد  تخصیص  ما  به  تومان  میلیارد  هزار  سال جاری، ۱۲ 
مراکز درمانی ارائه شود و نقدینگی مورد نیاز برای تامین دارو 
ولی  نداشتیم  پرداختی  دیگر  آن  از  بعد  تامین شد.  تجهیزات  و 
قول دادند همین روزها ۲۰۰۰ میلیارد دیگر نیز بپردازند؛ هرچند 
دارو  حوزه  ارزی  یارانه  برای  همت   ۵.۷ تا   ۴ ماهیانه  بود  قرار 
آخرین  ولی خرداد  شود  داده  تخصیص  بیمه گر  سازمان های  به 
که  نداشتیم  پرداختی  مرداد  و  تیر  برای  و  شد  انجام  پرداختی 
حداقل لازم است ۸۰۰۰ میلیارد تومان تخصیص دهند.نباید وقفه 
ایجاد شود چون ممکن است مجددا مشکل تامین ایجاد شود لذا 

باید این موضوع مرتفع شود. 
رییس سازمان غذا و دارو، تاکید کرد: یکی از مشکلات سال قبل 
وضع حقوق گمرکی و مالیات بر ارزش افزوده بود که چون نرخ 
آن قبلا ترجیحی بود و با ۴۲۰۰ تومان حساب می شد خیلی سخت 
نبود اما سال ۱۴۰۱ این نرخ به  ATS )حدودا ۲۴ هزار و ۷۰۰ 
تومان( تغییر یافت که تغییر سخت و سنگینی برای شرکت های 
تامین کننده دارو تجهیزات بود و پیگیری شد تا از آبان ماه این 

مشکل اصلاح شد.
وی افزود: امسال زودتر در قانون بودجه این کار را اصلاح کردیم 
و از ابتدای سال معافیت مالیات بر ارزش افزوده در این بخش 
را داشتیم و تولیدات داخلی در محصول نهایی ۳ درصد و برای 
مواد اولیه این نرخ ۲ درصد درنظر گرفته شد. حقوق گمرکی هم 
در قانون بودجه ابلاغ شد و برای تجهیرات پزشکی هم مشکلات 
مرتفع شد و به یک درصد مالیات بر ارزش افزوده کاهش یافت. 
ارزی  میلیون دلار حواله  تا ۷۵۰  اکنون حدود ۷۰۰  افزود:  وی 
برای دارو صورت گرفته است ولی انتظار ما دو برابر این است . 
اکنون کمبودهای دارویی کاهش یافته است و شرایط بهتری داریم 
هرچند قانع نیستیم و باید پیگیری ادامه یابد تا نقدینگی مورد نیاز 

برای سرمایه در گردش تامین شود. 
محمدی اظهار کرد: درمورد شیرخشک یکی از مشکلات اساسی 
بانک مرکزی تلاش کردیم  با کمک همکاران  بود و  ارز  انتقال 
که بخشی از کار انجام شود اما بخشی دیگر هنوز انجام نشده 
است که به دنبال آن مجبور شدیم برای جلوگیری از تاخیر انتقال 
ارز، فراخوان فوریتی انتقال شیرخشک بزنیم و اگر تولید کنندگان 
بتوانند به شکل اعتباری مواد اولیه وارد و سپس تولید کنند که از 
آنها تشکر می کنیم اما اگر نتوانند مجبور هستیم برای تامین نیاز 
بازار شیرخشک وارد کنیم. فراخوان های فوریتی یک نوع شفافیت 
است و اعلام می کند شرایط چگونه است. انحصار خوب نیست 
و هر کسی که می تواند باید ورود کند و با کیفیت بالا و برابر 

قیمت دهد. 
او تاکید کرد: اینکه اعلام می کنیم وضعیت دارو و تجهیزات در 
ثبات است، به معنای ایده آل بودن شرایط نیست ولی باید بدانیم 
در بحران به سر نمی بریم. اگر یک لحطه حس کنیم از تامین ارز 

به موقع بی نیاز هستیم مجددا با مشکل مواجه می شویم.
رئیس سازمان غذا و دارو در پاسخ به سوالی در رابطه با عرضه 
متادون در داروخانه ها گفت: محل عرضه دارو، داروخانه است. 
پیش از این روند اشتباهی بود که داروهای درمان اعتیاد به مراکز 
درمان اعتیاد ارائه می شدند. با پیشنهاد ستاد مبارزه با مواد مخدر 
در  داروها  سایر  مانند  نیز  اعتیاد  درمان  داروهای  که  شد  مقرر 
از سوی  این داروها  داروخانه ها عرضه شوند. عرضه و فروش 
مراکز درمان اعتیاد، سود هنگفتی برای این مراکز داشت و طبیعی 
است که پیرو پیشنهاد عرضه متادون در داروخانه ها، نگرانی برای 

این مراکز ایجاد شده باشد.
در  مصوب  نرخ  با  داروها  که  است  مشخص  البته  گفت:  وی 
داروخانه ها عرضه می شوند اما آیا فروش داروهای ترک اعتیاد 

در مراکز MMT نیز با نرخ مصوب خواهد بود؟ 
از  مخدر  داروهای  الان  داد:  توضیح  باره  این  در  محمدی 
برخی  می شوند؛  توزیع  ها  دانشگاه  دارو  و  غذا  معاونت های 
دانشگاه ها اعلام کرده بودند که با مشکل نیروی انسانی مواجه اند 
و بر همین اساس پیشنهاد شد که داروهای مخدر به داروخانه ها 
ارائه شده و از آنجا به مراکز MMT عرضه شوند. بنابراین باز هم 
تاکید می کنم که  البته  ندارد؛  برای مراکز MMT وجود  نگرانی 

هنوز توزیعی از این داروها به داروخانه ها صورت نگرفته است.
درباره  به سوالی  پاسخ  در  همچنین  دارو  و  غذا  رئیس سازمان 
داروی بیماران پیوندی گفت: مشکل مربوط به داروی این بیماران 
نیز رفع شده است، البته همچنان واردات ادامه می یابد تا در این 
دارو نیز به ذخیره پایدار برسیم. به عنوان مثال در حوزه سرم های 
تزریقی نیز همین برنامه را داریم تا به ذخیره استراتژیک برسیم 
در مورد فاکتور ۸ بیماران هموفیلی نیز لازم است تاکید کنم که 
مشکل داروی این بیماران نیست رفع شده است و تولید داخلی 

آن در حال انجام است و این بیماران نیز نگرانی نداشته باشند.
وی همچنین در پاسخ به سوالی در رابطه با مجوزهای راه اندازی 
داروخانه ها نیز گفت: از ابتدا هم از افزایش بی رویه داروخانه ها 
حمایت نمی کردیم و معتقدیم که صدور مجوز برای داروخانه ها 
باید منطقی داشته باشد؛ اما بر اساس احکام صادر شده از سوی 
دیوان عدالت، شورای رقابت و غیره برخی محدودیت ها از جمله 
فاصله گذاری برای ایجاد داروخانه ها برداشته شده است؛ البته ما 
از ابتدا هم تاکید داشتیم که حوزه سلامت رقابت پذیر نیست؛ 
چرا که رقابت در این حوزه کیفیت را تحت تاثیر قرار می دهد. 
بر همین اساس تعداد داروخانه ها افزایش یافت و طبیعی است 
افزود: داروخانه را در جایی تاسیس  افراد تمایل دارند.وی  که 
کنند که فروش بیشتری داشته باشند. در مجموع از زمان صدور 
تعداد  بر  داروخانه  نامه های جدید حدود ۲۰۰۰  آیین  و  احکام 
داروخانه های کشور افزوده شده است به طوری که پیش از این 
به  این رقم  اکنون  اما  بودند  ۱۳ هزار داروخانه در کشور فعال 

حدود ۱۵ هزار داروخانه در سراسر کشور رسیده است.

زنجبیل که گیاهی زردرنگ و دارای طبع گرم است، یکی از 
مواد خوراکی پرمصرف در رژیم غذایی مردم دنیا محسوب 
می شود و از ریشه  آن به  صورت خشک شده یا به  صورت 
برخی  و  مختلف  غذاهای  در  مفید  ادویه ای  عنوان  به   پودر 
به  مقاله  این  در  می شود.  استفاده  دمنوش ها  و  نوشیدنی ها 
نقل از سایت تخصصی »وب ام دی« به توضیح مختصری 
اشاره  سلامتی  برای  زنجبیل  مهم  فواید  از  شماری  درباره 

خواهیم کرد:
*مبارزهبامیکروبها

برخی از ترکیبات شیمیایی موجود در زنجبیلِ تازه به بدن 
شما در دفع میکروب ها کمک می کند. آنها به ویژه در متوقف 
»شیگلا«  و  کلی«  »اشریشیا  مانند  باکتری هایی  رشد  کردن 
ویروس هایی  است  ممکن  همچنین  و  می کنند  عمل  خوب 
از شما  نیز  را   )RSV( تنفسی«  سین سیشیال  »ویروس  مانند 

دور نگه دارند.
*کمکبهسلامتدهان

قدرت ضد باکتریایی زنجبیل ممکن است لبخند شما را نیز 
درخشان کند. برخی از ترکیبات فعال موجود در زنجبیل از 
رشد باکتری های دهان هم جلوگیری می کنند. این باکتری ها 
همان باکتری هایی هستند که می توانند باعث بیماری »پیوره«، 

یک عفونت جدی لثه شوند.
*کاهشحالتتهوع

زنجبیل به کاهش درد معده به خصوص در دوران بارداری 
کمک می کند. همچنین زنجبیل در از بین بردن گاز انباشته 
رفع  در  غذایی  ماده  این  دارد.  مفید  نقش  روده ها  در  شده 
نیز  درمانی  شیمی  از  ناشی  تهوع  حالت  یا  دریازدگی 

تاثیرگذار است.
*تسکیندردعضلات

اما  نمی برد  بین  از  سریعا  را  درد عضلانی  زنجبیل،  هرچند 
ممکن است به مرور زمان درد را تسکین دهد. در برخی از 
مطالعات، افرادی که درد عضلانی ناشی از ورزش داشتند و 
زنجبیل مصرف کردند، روز بعد نسبت به کسانی که زنجبیل 

مصرف نکرده بودند، درد کمتری داشتند.
*کاهشعلائمآرتریت

زنجبیل خاصیت ضد التهابی دارد به این معنی که تورم را 
کاهش می دهد. همچنین ممکن است زنجبیل به ویژه برای 
باشد.  مفید  »آرتروز«  و  مفصلی«  »روماتیسم  علائم  تسکین 
مصرف خوراکی زنجبیل یا استعمال موضعیِ آن روی نقاط 
ملتهب و دردناک بدن ممکن است درد و تورم را تسکین 

دهد.
*مهارپیشرفتسرطان

زیست  مولکول های  که  می دهند  نشان  مطالعات  از  برخی 
از  برخی  پیشرفت  است  ممکن  زنجبیل  در  موجود  فعال 
کبد،  تخمدان،  معده،  بزرگ،  روده  سرطان  مانند  سرطان ها 
تحقیقات  اما  دهند  کاهش  را  پروستات  و  سینه  پوست، 
بیشتری در این زمینه لازم است تا ببینیم آیا این اثرگذاری 

حقیقت دارد یا خیر.
*کاهشقندخون

زنجبیل  که  داد  نشان  اخیرا  کوچک  مطالعه  یک  داده های 
ممکن است به بدن شما در استفاده بهتر از انسولین کمک 
کند. با این حال، مطالعات بزرگتری مورد نیاز است تا ببینیم 
آیا زنجبیل می تواند به بهبود سطح قند خون در بدن کمک 

کند یا خیر.
*کاهشدردهایعادتماهانه

پودر  گرم  میلی   ۱۵۰۰ که  زنانی  مطالعات،  داده های  طبق 
زنجبیل را یک بار در روز به مدت سه روز در طول دوران 
را  ادویه  این  که  زنانی  به  نسبت  کردند  مصرف  قاعدگی 

امتحان نکردند، درد کمتری داشتند.
*کاهشکلسترول

مبارزه  در  شما  به  است  ممکن  زنجبیل  روزانه  مصرف 
یک  داده های  کند.  کمک   LDL یا  بد  کلسترول  سطوح  با 
مطالعه اخیر نشان داد که مصرف پنج گرم زنجبیل در روز 
متوسط  طور  به  را  افراد   LDL کلسترول  ماه،  سه  مدت  به 

کاهش داده است.
*محافظتدربرابربیماریها

از  که  ترکیباتی  است،  اکسیدان  آنتی  از  سرشار  زنجبیل 
کند.  می  جلوگیری  شما  بدن   DNA به  آسیب  و  استرس 
زنجبیل ممکن است به بدن کمک کند تا با بیماری های مزمن 
مانند فشار خون بالا، بیماری های قلبی و بیماری های ریوی 
ادویه در رژیم غذایی،  این  به علاوه گنجاندن  مبارزه کند. 

شانس داشتن دوران پیری سالم را نیز افزایش می دهد.

ادویهایباطبعگرمو
خواصکمنظیر

نشانهروانشناختیاز
کمبودامگا۳

اسیدهای چرب امگا ۳ برای ما ضروری هستند اما بدن ما 
نمی تواند آنها را بسازد.

افسردگی  احساس  که  می دهد  نشان  تحقیقات  نتایج   ،
می تواند نشانه یک رژیم غذایی نامناسب باشد. در واقع، 
رژیم های غذایی سالم اغلب به عنوان عامل اصلی بهبودی 

از افسردگی نادیده گرفته می شوند.
اسیدهای  سالم،  غذایی  رژیم  یک  مهم  اجزای  از  یکی 
که  داده اند  نشان  تحقیقات  نتایج  است.   ۳ امگا  چرب 
به افسردگی  افراد مبتلا  مکمل های امگا ۳ می توانند برای 
مفید باشند.اسیدهای چرب امگا ۳ ضروری هستند اما بدن 
از  را می توان   ۳ امگا  بنابراین  بسازد  را  آنها  نمی تواند  ما 
آورد. دست  به  مکمل ها  طریق  از  یا  غذایی  رژیم  طریق 

امگا ۳  شامل گردو،  از اسیدهای چرب  غذاهای سرشار 
قزل آلا،  ماهی  سالمون،  شاهدانه،  دانه  سویا،  چیا،  دانه 

ماهی ساردین و ماهی خال مخالی است.
داروهای  افسردگی،  استاندارد  درمان  که  حالی  در 
ترس  دلیل  به  مردم  از  بسیاری  اما  است  ضدافسردگی 
درمان های  و  قطع  را  آنها  مصرف  جانبی،  عوارض 
که  لسپرانس  فرانسوا  می کنند.دکتر  آغاز  را  جایگزین 
داده  قرار  بررسی  مورد  را  افسردگی  بر   ۳ امگا  اثرات 
است در این مورد اظهار کرد که با وجود پیشرفت قابل 
توجه در علوم اعصاب در دو دهه گذشته، همچنان درمان 
افسردگی دشوار است.وی گفت: بسیاری از این درمان ها 
به اندازه کافی مورد ارزیابی قرار نگرفتند به همین دلیل 
محبوب ترین  از  یکی  به عنوان   ،۳ امگا  اثربخشی  ارزیابی 

رویکردهای جایگزین، مهم است.
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رئیس سازمان برنامه و بودجه:

دولت امسال استقراضی از بانک مرکزی نداشت
 تسویه ماهانه 20 همت از بدهی سال های قبل

رئیس سازمان برنامه و بودجه با اعلام اینکه دولت در سال 
هیچ  هزینه ها  پرداخت  برای  گذشته  سال  همانند  جاری، 
در  این  گفت:  است،  نداشته  مرکزی  بانک  از  استقراضی 
 ۲۰ تا   ۱۵ بین  جاری  منابع  محل  از  ماه  هر  که  است  حالی 
منتشره در  مالی  اوراق  بازپرداخت  برای  میلیارد تومان  هزار 

سال های گذشته پرداخت شده است.
انضباط مالی   داود منظور در مورد کنترل تورم و 
دولت، با توجه به تغییرات مجلس در بودجه، اظهار 
بخش  ودر  منابع  بخش  در  هم  اصولًا  بودجه  کرد: 
مصارف به صورت پیش بینی است و سازمان برنامه 
با  متناسب  تخصیص  ابزار  از  استفاده  با  بودجه  و 
را  اعتبارات  می کند،  پیدا  تحقق  که  درآمدهایی 

تخصیص می دهد.
است  اجتناب ناپذیر  هزینه ها  برخی  افزود:  وی 
برخی  ولی  می کند؛  پیدا  تخصیص  حتماً  که 
است؛  مدیریت شدن  قابل  دیگر،  هزینه های  از 
پیوست  جداول  در  متعددی  ردیف های  مخصوصاً 
داریم که اگر درآمدهای دولت تحقق پیدا نکند، به 
نسبت  به  و  نخواهد شد  داده  طور کامل تخصیص 
سازمان  رئیس  کرد.  خواهد  پیدا  تخصیص  کمتر 
برنامه و بودجه تأکید کرد: بنابراین ابزار تخصیص 
و  درآمدها  بین  توازن  بتوانیم  که  می کند  کمک 

هزینه ها را برقرار کنیم.
نفتی بودجه محقق شده  ۵۰ درصد درآمدهای 

است
تغییرات  مورد  در  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس 

مجلس در قانون بودجه به خبرنگار ایرنا، گفت: سال گذشته 
اتفاق  دولت  بودجه  لایحه  در  نمایندگان  توسط  تغییراتی 
افتاد که منجر به بیش برآوردی برخی از اقلام درآمدی شد. 
در  نفت  بشکه  هر  قیمت  دولت  که  حالی  در  به عنوان مثال، 
 ۸۵ به  را  قیمت  این  مجلس  بود.  کرده  دلار   ۶۵ را  بودجه 
دلار افزایش داد که سال جاری قیمت  فروش نفت کشور در 
اغلب ماه ها حدود ۶۰ تا ۶۵ دلار بود؛ و در نتیجه درآمدهای 
نفتی در پنج ماه اول سال حدود ۵۰ درصد تحقق یافته است.

امسال هم استقراضی نداشتیم
منظور در مورد سؤال دیگر خبرنگار ایرنا در مورد اینکه آیا 
دولت امسال هم مانند سال گذشته استقراضی از بانک مرکزی 
انجام نداده است، پاسخ داد: امسال استقراض نداشتیم، البته 
در  قانون محاسبات عمومی   ۱۲۵ ماده  از ظرفیت  استفاده  با 
ماه هایی که محدودیت منابع پیدا می کنیم به صورت موقت از 
با هماهنگی  موجودی حساب های سپرده شرکت های دولتی 
بانک مرکزی و خزانه داری برداشت می کنیم که بعد از مدتی 

این مبالغ برگشت داده می شود.
داریم،  اختیار  در  که  ابزارهایی  همه  از  ما  کرد:  بیان  وی 
مثل  تورمی  روش های  از  نشویم  مجبور  تا  می کنیم  استفاده 
پولی  پایه  به  دست اندازی  و  مرکزی  بانک  از  استقراض 
پرداخت هزینه های  برای  امروز  تا  کنیم. خوشبختانه  استفاده 
استفاده  مرکزی  بانک  از  استقراض  و  مالی  اوراق  از  دولت 
نکردیم، درحالی که هر ماه بین ۱۵ تا ۲۰ هزار میلیارد تومان 
بازپرداخت اوراق مالی سال های قبل را انجام می دهیم؛ یعنی 
از محل درآمدهای جاری بدهی سال های قبل را نیز پرداخت 

می کنیم.
۷۱ درصد درآمدهای دولت در پنج ماهه اول سال محقق 

شد
هستیم  خرسند  کرد:  تأکید  بودجه  و  برنامه  سازمان  رئیس 
اینکه  علی رغم  می دهیم  انجام  که  هزینه هایی  مدیریت  با  که 
در پنج ماهه اول سال درآمدهای دولت در حدود ۷۱ درصد 
و  استقراض  بدون  توانسته ایم  ولی  است،  کرده  پیدا  تحقق 
بدون انتشار اوراق، تمام تعهدات خود را انجام دهیم و حتی 

تعهدات اوراق مالی سررسید شده را پرداخت کنیم.
واریز منابع جدید به حساب های پیشرفت و عدالت

و  پیشرفت  صندوق  به حساب  منابع  واریز  مورد  در  منظور 
کرد:  اظهار  است،  آمده  امسال  بودجه  قانون  در  که  عدالت 
تلاش می کنیم متناسب با وصول و تحقق منابع همه تعهدات 

خود در بودجه را پرداخت کنیم.
صندوق  به حساب  منابع  واریز  گفت:  جمهور  رئیس  معاون 
پرداخت های  و  است  کار  دستور  در  عدالت  و  پیشرفت 
آماده  که  داد  خواهیم  انجام  حساب  این  به  را  جدیدی 

تخصیص است.
باید  بودجه  و  برنامه  سازمان  و  دولت  اینکه  بیان  با  وی 
تکالیفی که در بودجه پیش بینی شده است را به موقع انجام 
باید  ما  این است که  این تکالیف  از  دهد، اظهار کرد: یکی 
مستغلات  بخش  به  مربوط  که عمدتاً  را  مالیات ها  از  بخشی 
این  از  تا  دهیم  تخصیص  مسکن  ملی  صندوق  به  را  است 
و  راه  وزارت  در  را  مسکن  توسعه  طرح های  بتوانیم  محل 

شهرسازی اجرا کنیم.
منظور گفت: در موارد دیگر مانند حساب توسعه و پیشرفت 
کند.  پیدا  تخصیص  عمرانی  بودجه  از  منابعی  باید  استان ها 
با وصولی هایی که در حال  متناسب  این است که  ما  تلاش 
رخ دادن است، سهم هر کدام از حساب ها را که دولت باید 
کمک کند بپردازیم. تکلیف داریم تا متناسب با وصول منابع 
همه آن چیزی که در بودجه پیش بینی شده است را پرداخت 
کنیم. در زمینه حساب های پیشرفت و عدالت تخصیص های 

جدیدی را در دستور تخصیص داریم.
صحن  به  آینده  هفته  دو  هفتم  برنامه  لایحه  احتمالا 

مجلس می آید
به سوالی در مورد  پاسخ  بودجه در  برنامه و  رئیس سازمان 
بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه در کمیسیون تلفیق، گفت: 
در  تلفیق  کمیسیون  در  که  است  روز   ۴۵ حدود  لایحه  این 
پایان  به  بررسی بخش های عمده آن رو  بررسی است؛  حال 
است با این وجود قسمت هایی از آن هنوز باقی مانده است.

تلفیق در  اینکه وقت کمیسیون  به  با توجه  ادامه داد:  منظور 
جلسات  عملا  است،  شده  تمام  تمدید  دوره  و  اول  مهلت 
کرد:  بیان  است.وی  رسیده  اتمام  به  چهارشنبه  روز  تلفیق 
که  است  گرفته  تصمیمی  تلفیق  کمیسیون  حاضر  حال  در 
به  را  خود  اختیارات  کمیسیون  این  اعضای  آن  براساس 
کمیته های  نمایندگان  تلفیق،  رئیسه  هیئت  از  منتخبی  کمیته 

تخصصی، نماینده دیوان محاسبات و نماینده دولت داده اند 
تا این کمیته موارد باقی مانده را جمع بندی کند.

رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه قرار است تا چند 
نظر  اظهار  جهت  تلفیق  کمیسیون  مصوب  نسخه  آینده  روز 
نمایندگان بارگزاری شود، گفت: نمایندگان ۱۰ روز فرصت 
خواهند داشت تا بر روی این نسخه نظر خود را 
ارائه کنند و پس از آن لایحه وارد صحن خواهد 
آینده  هفته  دو  تا  که  است  این  ما  پیش بینی  شد. 
صحن کار خود را برای رسیدگی و تصویب نهایی 

آغاز کند.
هدف  با  برنامه  سازمان  ساختار  در  تغییر 

اثرگذاری بیشتر
منظور در خصوص تغییرات ساختاری در سازمان 
تغییراتی که  با  اظهار کرد:  بودجه کشور  برنامه و 
موافقت  با  بودجه  و  برنامه  سازمان  ساختار  در 
سازمان  شد،  انجام  استخدامی  و  اداری  سازمان 
قصد دارد نقش موثرتری در مدل سیاست گذاری 

اقتصادی کشور ایفا کند.
و  برنامه  سازمان  اینکه  به  توجه  با  داد:  ادامه  وی 
تصمیم گیری  شورای های  و  کمیته ها  در  بودجه 
مجامع  دولت،  اقتصادی  ستاد  مانند  متعددی 
دبیرخانه  و  دارد  حضور  مالی  نهادهای  عمومی 
عالی  شورای  دبیرخانه  و  ملی  توسعه  صندوق 
نقش  بتوانیم  باید  دارد،  برعهده  نیز  را  انرژی 
اقتصادی و سیاست گذاری سازمان برنامه و بودجه 

را پررنگ تر و تاثیرگذار تر کنیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: مهم تر از این موارد نقش 
این سازمان در اداره دبیرخانه شورای اقتصاد است. در قانون 
اقتصاد وظایف نسبتا گسترده ای را  برنامه و بودجه، شورای 
برعهده دارد که مهم ترین محور آن هماهنگی امور اقتصادی 
باید  هماهنگی  شدن  عملی  برای  است.  کشور  اجتماعی  و 
خارج  نخبگان  و  سازمان  داخلی  خبرگی  ظرفیت  از  بتوانیم 
جلسه  در  اینکه  به  اشاره  با  کنیم.منظور  استفاده  سازمان  از 
اقتصادی،  برنامه ریزی و صاحب نظران  نخبگان  با  هم اندیشی 
اقتصادی  سیاست گذاری  تجربه  از  خوبی  بسیار  تحلیل های 
پیام های  داشت:  بیان  گرفت،  صورت  گذشته  دهه  یک  در 
بسیار مهمی در خصوص سیاست های مهار تورم، حمایت از 
تولید، بازتوزیع درآمد، سیاست های پولی، سیاست های مالی 
و بودجه ای و سیاست های ارزی داده شد. نکات خوبی در 
نقد آنچه انجام شده و در پیشنهد اقدامات جدید که می توان 
در آینده انجام داد مطرح شد.وی تاکید کرد: بحث این جلسه 
اما  بود،  اقتصادی  بیشتر در موضوعات عمومی سیاست های 
جلسات آینده موضوعات مشخصی خواهد داشت تا بتوانیم 
هستیم  امیدوار  بگذاریم.  بحث  به  به  را  سیاسی  موضوعات 
کند  کمک  سیاست گذاری  کیفیت  افزایش  به  نشست ها  این 
موضوع  در  ویژه  به  خود  ماموریت های  در  بتواند  دولت  و 
از  دفاع  و  تورم  کنترل  اقتصادی،  رشد  تولید،  از  حمایت 
واحد  کند.حساب  نقش  ایفای  بتواند  بهتر  عمومی  معیشت 
سازمان  دولترئیس  مالی  انضباط  به  کمک کننده  ابزار  خزانه 
برنامه و بودجه در جمع خبرنگاران و در پاسخ به سوالی در 
خصوص آخرین وضعیت اجرای حساب واحد خزانه گفت: 
اجرای حساب واحد خزانه را بانک مرکزی و خزانه داری به 
خود  حساب های  که  دستگاه هایی  می کنند.  دنبال  جد  طور 
موضوع  در  باشند  نکرده  منتقل  خزانه  واحد  حساب  به  را 
تخصیص بودجه با محدودیت هایی مواجه خواهند شد.معاون 
رئیس جمهور ادامه داد: سیاست دولت انضباط مالی است و 
یکی از ابزارهایی که به این انضباط کمک می کند این است 
که حساب واحد برای هر دستگاهی در خزانه وجود داشته 

باشد تا بتوانیم جریان وجوه را در دولت رصد کنیم.

مناسبت  به  تبریک  ضمن  محمدی  علی  رضا  غلام  مهندس 
هفته دولت و خیر مقدم به مسئولان لشکری و کشوری گفت: 
افتتاح این پایگاه یکی از اقدامات مثبت و ارزشمند جمعیت 
که  است  سلیمانی  شهید  مرزی  پایانه  در  استان  احمر  هلال 
ایلام و مسئولان جمعیت هلال احمر  استاندار  بلند  با همت 
تومان در کمترین زمان  بر ۱۴میلیارد  بالغ  اعتباری  با  کشور 

ممکن به بهره برداری رسید. 
وی مدت اتمام این طرح را۶۵ روز عنوان کرد وگفت: مدت 
مدیریت  و  تلاش   با  که  بوده  ماه  سه  طرح  این  داد  قرار 

جهادی کمتر از ۶۵روز به بهره برداری رسید .
این مسئول ادامه داد:این پایگاه در بخش های امداد و نجات 
به زائران عتبات عالیات خدمات درمانی و امدادی خدمات 

رسانی دارد.
استاندار ایلام در افتتاحیه پایگاه امداد و نجات هلال احمر؛ 
از مهمترین افتتاح طرحهای پایانه مرزی مهران پایگاه امداد 

و نجات هلال احمر است. 
و   پرداخت  ایراد سخنرانی  به  ایلام  استاندار  نیا  بهرام  حسن 
ضمن تبریک به مناسبت هفته دولت و خیر مقدم به مسئولان 
اقدامات  از  یکی  گفت:  لشکری  و  کشوری  و  لشکری 
ارزشمندوخوب در پایانه مرزی مهران در حوزه زیر ساخت 
نجات  و  امداد  پایگاه  همین ساختمان  اربعین حسینی  ها ی 

هلال احمر است. 
و  مقدس  دفاع  یادگاران  از  فضلی  علی  سردار  وی حضور 
آیین  دبیر کل جمعیت هلال احمر کشور در  دکتر سلیمانی 
در  مهم  پروژه  این  ساخت  گفت:  و  شمرد  مغتنم  را  افتتاح 
انقلابی است که  عرض کمتر از سه ماه یک کار جهادی و 
جا دارد از همه پرسنل خدوم و زحمت کش جمعیت هلال 

احمر کشور واستان تقدیر و تشکر کرد. 
به  امدادی  بهداشتی،  خدمات  ارائه  نیا  بهرام  حسن  دکتر 
زائران عتبات عالیات خدمات را یک افتخار بزرگ دانست.

دبیر  سلیمانی  یعقوب  دکتر  افتتاحیه  آیین  مراسم  ادامه  در 
اربعین حسینی تجلی  کل جمعیت هلال احمر کشور گفت؛ 

مردم است.  
امداد  پایگاه  افتتاح  آیین  در  احمر  هلال  جمعیت  کل  دبیر 
به  تبریک  ضمن  مهران  مرزی  پایانه  احمر  هلال  نجات  و 
و  لشکری  مسئولان  به  مقدم  خیر  و  دولت  هفته  مناسبت 
مهران  مرز  ایلام و  استان  اربعین حسینی در  کشوری گفت: 
پایگاه  این  افتتاح  داد:  ادامه  مسئول  این  است.  تجلی  یک 
یکی از اقدامات ارزشمندی است که در کمترین زمان ممکن 
اندرکاران  همه دست  از  همین جا  و  رسید  برداری  بهره  به 
پرسنل  و  استان  احمر  هلال  جمعیت  عامل  مدیر  بخصوص 
حمایت  جهت  به  ایلام  استاندار  و  انقلابی  نهاد  این  خدوم 
و یاری رساندن باید تقدیر نمود. دکتر سلیمانی با اشاره به 
این مطلب که در امر خدمت رسانی به زوار اربعین حسینی 
نهاد مشغول  این  پرسنل  از  ۱۰۲۰نفر  مهران  مرزی  پایانه  در 
به فعالیت های امدادی و نجات هستند، گفت: امروز بسیار 
این حرکت بزرگ در کمترین زمان ممکن  سپاسگزاریم که 
به بهره برداری رسیده و افتخاری بزرگ نصیب ما در خدمت 

رسانی به زوار اربعین حسینی در استان ایلام شد.
ایلام خبرنگار نسیم.مریم نوری

شهردار مهران: 

ظرفیت پارک ۱۰۰ هزار خودروی 
دیگر در مهران وجود دارد

ظرفیت   ۲ و   ۱ شماره  پارکینگ های  در  گفت:  مهران  شهردار 
گذشته  روز  پایان  تا  که  دارد  وجود  خودرو  هزار   ۱۸۰ پارک 
 ۱۰۰ ۸۰ هزار از این میزان تکمیل شده و هنوز ظرفیت پارک 

هزار خودروی دیگر در مهران وجود دارد.
جلال الدین محمدی شهردار مهران  گفت: در راستای خدمت 
رسانی بیشتر به زائران اربعین حسینی در زمینه پارک خودرو، 
ظرفیت پارک ۲۰ هزار خودرو دیگر به پارکینگ بزرگ اربعین 
افزایش  به  توجه  با  اینکه،  به  اشاره  با  است.وی  شده  اضافه 
حجم زوار در مرز بین المللی مهران پارکینگ شماره ۱ اربعین 
تا پایان وقت امروز تکمیل خواهد شد، افزود: در این راستا از 
عصر امروز پارکینگ اربعین ۲ خدمات دهی خود را به زائران 
با  مهران  شهردار  کرد.  خواهد  آغاز  خودروها  پارک  جهت 
اشاره به اینکه، امکانات و رفاهیات پارکینگ اربعین ۲ همانند 
نمازخانه،  شامل  جدید  ساختار  دارای  و   ۱ اربعین  پارکینگ 
سرویس های بهداشتی، ایستگاه اتوبوس و بوفه است، گفت: 
در شهر مهران با احتساب پارکینگ های شماره ۱ و ۲ ظرفیت 
گذشته  روز  پایان  تا  که  دارد  وجود  خودرو  هزار   ۱۸۰ پارک 
 ۱۰۰ ۸۰ هزار از این میزان تکمیل شده و هنوز ظرفیت پارک 
مسئول  مقام  دارد.این  وجود  مهران  در  دیگر  خودروی  هزار 
تاکنون  اربعین  پارکینگ  روشنایی  و  برق رسانی  جهت  افزود: 
۲ کیلومتر شبکه فشار متوسط و ۸ کلیومتر شبکه فشار ضعیف 
احداث و نیز ۱۰ دستگاه پست توزیع نصب شده و تعداد یک 
۲۵ برج نوری روشنایی مضاعفی  هزار دستگاه چراغ LED و 
را برای تامین امنیت و امکان پارک خودرو زوار در این مکان 
در  شده  انجام  اقدامات  دیگر  از  گفت:  است.وی  شده  فراهم 
پارکینگ،  محوطه  در  روشنایی  ایجاد  به  میتوان  نیز  راستا  این 
پارکینگ  اطراف  کردن  محصور  مداربسته،  دوربین  نصب 
اکنون  هم  کرد:  نشان  خاطر  کرد.محمدی  اشاره  اربعین  بزرگ 
هیچگونه  و  است  روان  تردد  اما  بالاست  مرز  در  زوار  حجم 

مشکلی در این رابطه وجود ندارد/ 
ایلام خبرنگار نسیم مریم نوری

مدیر عامل جمعیت هلال احمر در افتتاح 
پایگاه امداد و نجات هلال احمر؛ 

این پایگاه در کمترین زمان ممکن 
به بهره برداری رسید

۲ سال با دولت مردم؛
ساخت ۱.۵ میلیون واحد مسکونی

 در طرح نهضت ملی
 زمین برای احداث 1.8 میلیون واحد تامین شد

 

تولید و عرضه مسکن در قالب نهضت ملی در حالی به 
عنوان ابرپروژه از سوی دولت سیزدهم پایه ریزی شد که 
پیش از روی کار آمدن این دولت، کشور در این بخش 
با  مسکن  تولید  به  قبل  دولت های  اعتقاد  عدم  دلیل  به 

چالش های زیادی مواجه شده بود.
 دولت سیزدهم از زمان روی کارآمدن خود تاکنون تولید 
مسکن را با هدف جبران عقب ماندگی ها در این بخش 
به عنوان یکی از مهم ترین اولویت های خود قرار داد، 
بار  گذشته  در  اقداماتی  اجرای  عدم  دلیل  به  که  طرحی 

سنگین آن بر روی دوش دولت سیزدهم افتاد.
ابتدایی طرحی  روزهای  همان  از  دولت  منظور  همین  به 
با اجرایی  تا  نام پروژه نهضت ملی مسکن تعریف  به  را 
شدن آن بتوان بخش زیادی از نیاز کشور در این بخش 

را مرتفع کرد.
براساس آمار بیش از ۶ میلیون نفر در طرح نهضت ملی 
ثبت نام کردند که با تامین زمین با اولویت توسعه افقی 
واحد  هزار   ۴۷۶ و  میلیون  یک  اجرایی  عملیات  تاکنون 

آغاز شده است.
در  واحد   ۹۷۲ و  هزار   ۱۲۳ شده،  ارایه  آمار  اساس  بر 
قالب نوسازی بافت های فرسوده، ۱۲۴ هزار و ۱۵۴ واحد 
نیروهای  کارکنان  مسکن  تامین  برای  ساخت  دست  در 
مسکونی  واحد  ظرفیت  واحد   ۵۷۹ و  هزار   ۱۱۹ مسلح، 
ساخت  تسهیلات  پرداخت  برای  منعقده  قراردادهای 
 ۲۹۵ و  مالکی(  )خود  زمین  دارای  اشخاص  به  مسکن 
دست  در  مسکونی  واحدهای  تعداد  واحد   ۳۱۹ و  هزار 

ساخت جهت نوسازی مسکن روستائی است.
همچنین ظرفیت واحد مسکونی زمین های دولتی واگذار 
واجد  متقاضیان  به  گروهی  و  انفرادی  صورت  به  شده 
شرایط در قالب اجاره ۹۹ ساله معادل ۲۲۶ هزار و ۵۷۳ 
ساخت  دست  در  مسکونی  واحدهای  و  مسکونی  واحد 
برای متقاضیان واجد شرایط به صورت انبوه سازی روی 
 ۳۹۴ معادل ۵۸۷ هزار و  ۹۹ ساله دولتی،  اجاره  اراضی 

واحد است.
بار در دولت  برای نخستین  به مسکن کارگری  توجه 

سیزدهم
به مسکن  بار در دولت سیزدهم در حالی  برای نخستین 
کارگری اهمیت داده شد که این مهم پیش از این مغفول 
مانده بود، بر همین اساس در این دولت عملیات ساخت 

۱۰۰ هزار واحد مسکونی در سال ۱۴۰۲ آغاز شد.
برای  مسکونی  واحد  هزار   ۵۶ احداث  شروع 

واگذاری به مددجویان
دولت  همت  به  که  مسکن  حوزه  در  اقدامات  دیگر  از 
آن  به  زمان دیگری  از هر  بیشتر  امروز  و  بارور  سیزدهم 
و  هزار   ۵۶ احداث  عملیات  آغاز  است،  شده  پرداخته 
۸۰۳ واحد مسکونی برای واگذاری به مددجویان نیازمند 
تحت پوشش نهادهای حمایتی از جمله بهزیستی بود که 
رشد  از  نشان  که  تحویل  مددجویان  به  واحد  هزار   ۳۵
۵۰ درصدی تامین و تکمیل معلولان و مددجویان تحت 

پوشش سازمان بهزیستی است.
پرداخت ۱۴۷ همت تسهیلات برای تولید مسکن

به  بانک ها  از سوی  پرداخت تسهیلات  اینکه  به  با توجه 
تولید و عرضه مسکن  با هدف  راهکارها  از  یکی  عنوان 
به خصوص به دهک ها و اقشار محروم کشور بوده است، 
به همین منظور با دستورالعمل های صورت گرفته و ملزم 
۱۴۷ همت  تاکنون  تسهیلات،  پرداخت  به  بانک ها  کردن 
پرداخت  مسکن  عرضه  و  تولید  افزایش  برای  تسهیلات 

شده است.
دولت سیزدهم در کنار تولید مسکن در شهرها، نوسازی 
خود  کار  دستور  در  نیز  را  روستایی  مسکن  بهسازی  و 
قرار داد که در همین راستا عملیات اجرایی ۲۹۵ هزار و 

۳۸۹ واحد در مناطق روستایی نیز آغاز شده است.
تخصیص زمین به انبوه سازان و پرداخت تسهیلات به 

پروژه های خود مالکی
از دیگر اقدامات دولت سیزدهم در حوزه مسکن می توان 
انبوه سازان اشاره کرد که به همین  به  به تخصیص زمین 
صورت  به  شرایط  واجد  متقاضیان  به  زمین  منظور 
تخصیص  زمین   ۳۹۴ و  هزار   ۵۸۷ تعداد  به  انبوه سازی 

یافت.
به همین منظور با هدف پرداخت تسهیلات به پروژه های 
هزار   ۱۱۹ که  منعقد  بانک ها  با  قراردادهایی  خودمالکی، 

و ۵۷۹ واحد مسکونی از این تسهیلات استفاده کردند.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان ایلام از 
ارائه ۲ هزار خدمت درمانی به زائران

 ابا عبدالله الحسین »ع« خبر داد 

هزار   ۲ ارائه  از  خبرنگاران  جمع  در  صبور  هادی  دکتر   
ابا عبدالله الحسین »ع« در مرز  خدمت  درمانی به زائران 
مدیریت  پزشکی  جامعه  بسیج  گفت:  و  داد  خبر  مهران 
با همکاری کلیه کادر  تامین اجتماعی استان ایلام  درمان 
درمان استان و سایر استان های معین افتخار خادمی زائران 

حسینی را دارد .
مدیر درمان تامین اجتماعی استان ایلام،افزود: خدمات این 
پایگاه منحصر به فرد است و در سایر مراکز درمانی مستقر 

در مرز مهران ارائه نمی شود. 
جامعه  بسیج  درمانی  پایگاه  اینکه  عنوان  با  مسئول  این 
و  افتتاح  ماه  شهریور  دوم  از  درمان  مدیریت  پزشکی 
خدمت رسانی به زوار را آغاز کرده است ،اظهار داشت:در 
خدمات  ؛  جمله  از  پزشکی  خدمات  درمانی،  پایگاه  این 
پزشک  ،ویزیت  داروخانه  دندانپزشکی،  آزمایشگاهی، 
عمومی و متخصص ،تزریقات آقایان و خانم ها بصورت 
کاملا رایگان به زائران و افرادی که در پایانه مرزی حضور 

دارند ارائه می شود.
ایلام  خبرنگار نسیم.مریم نوری

گمرک اعلام کرد؛
صادرات غیرنفتی ۱۹.۳ و تجارت ۴۳.۵ میلیارد دلاری ایران در ۵ ماه نخست ۱۴۰۲

تعاونی های فرش دستباف در اولویت دریافت تسهیلات

 مطابق اعلام گمرک جمهوری اسلامی ایران، در پنج ماه امسال 
۵۵ میلیون و ۹۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۱۹ میلیارد و ۳۰۰ 

میلیون دلار به خارج از کشور صادر شده است.
 ۱۴ امسال  ماهه  پنج  در  کشور  به  وارداتی  کالاهای  میزان   
میلیون و ۴۰۰ هزار تن کالا به ارزش ۲۴ میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
دلار بوده که از نظر وزن ۲.۱۷ درصد و از نظر ارزش ۷.۴۹ 
درصد رشد داشته است.این میزان صادرات کالاهای غیر نفتی 
تجارت  سفید،  نفت  و  کوره  نفت  خام  نفت  استثنای  به  که 
به  از نظر ارزش ۸.۵۵ درصد کاهش و  چمدانی بوده است، 

لحاظ وزن ۲۶.۵۶ درصد افزایش نشان می دهد.
کاهش  دلیل  عمده  می دهد  نشان  گمرک  کارشناسی  بررسی 

کالاهای  عموم  جهانی  قیمت  کاهش  صادرات،  ارزش 
تن  هر  گمرکی  ارزش  متوسط  و  است  پتروشیمی  صادراتی 
تن  هر  گمرکی  ارزش  متوسط  و  دلار   ۳۴۶ کالای صادراتی 
کالای وارداتی یک هزار و ۶۷۷ دلار در پنج ماهه سال جاری 
بود.براساس اعلام گمرک، چین با پنج میلیارد و ۶۰۰ میلیون 
دلار، عراق با سه میلیارد و ۵۰۰ میلیون دلار، امارات متحده 
عربی با ۲ میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار, ترکیه با ۲ میلیارد و ۲۰۰ 
میلیون دلار و هند با ۸۴۵ میلیون دلار، پنج کشور عمده مقصد 
از وزن و ۷۴.۷۷  بودند.۷۵.۱۳ درصد  ایران  کالای صادراتی 
سال  ماهه  پنج  در  کشورمان  صادرات  ارزش  کل  از  درصد 
متحده  امارات  است.همچنین  بوده  کشور  پنج  این  به  جاری 

عربی با هفت میلیارد و ۳۰۰ میلیون دلار، چین با هفت میلیارد 
میلیون دلار،  میلیارد و ۵۰۰   ۲ با  ترکیه  میلیون دلار،  و ۱۰۰ 
آلمان با ۸۷۹ میلیون دلار و هند با ۸۱۳ میلیون دلار، پنج کشور 
عمده طرف معامله واردات در این مدت بودند که ۶۲ درصد 
از وزن و ۷۶.۶ درصد از کل واردات کشور را در این مدت 
به خود اختصاص دادند.بر اساس این گزارش، در این مدت 
۹۱۳ میلیون دلار گوشی تلفن همراه وارد کشور شده است که 

معادل ۳.۷۷ از کل ارزش واردات کشور را بوده است.
با توجه به اهمیت ترانزیت خارجی کشور از قلمروی ایران و 
سیاست تسهیل گرایانه در این زمینه، ترانزیت خارجی از ایران 
با ۵.۴ درصد افزایش به رقم ۶ میلیون و ۲۰۰ هزار تن رسید.

رفاه  و  تعاون،کار  وزارت  تعاون  معاونت  اعلام  اساس  بر 
اولویت  در  دستباف  فرش  تعاونی های  و  قالیبافان  اجتماعی 
از  و  گرفته  قرار  تعاون  توسعه  بانک  تسهیلات  از  استفاده 
در  تعاون  بخش  سرمایه گذاری  ضمانت  صندوق  ظرفیت 
خواهد  استفاده  تعاونی  تشکل های  بانکی  تسهیلات  تضمین 
فعال  تشکل های  مهمترین  از  دستباف  فرش  شد.تعاونی های 
در صنعت فرش کشور به شمار می روند که با هدف حمایت 
تحقق  راستای   در  آنها  معیشت  سطح  بهبود  و  قالیبافان  از 
و  محروم  قشر  از  حمایت  و  اقتصادی  و  اجتماعی  عدالت 
مولد در کشور تشکیل شده اند.در حال حاضر بخش اعظمی 
تعاونی های فرش دستباف مشغول  قالیباف در قالب  از زنان 

و  اجتماعی  امنیت  در  فرش  بافت  و  تولید  و  هستند  فعالیت 
شغلی آنها نقش تاثیرگذاری دارد.طبق آمارها بیش از ۱۷۰۰ 
صنعت  می کنند.  فعالیت  کشور  در  دستباف  فرش  تعاونی 
فرش از جمله صنایعی است که علاوه بر اشتغالزایی، موجب 
می شود. کشور  برای  ارزآوری  و  صادرات  و  تولید  رونق 

اخیرا تفاهم نامه همکاری میان معاونت تعاون وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و مرکز ملی فرش با هدف همکاری و 
برنامه ریزی فرش دستباف و  و  هماهنگی در سیاست گذاری 
امضا  تعاونی ها  و  اتحادیه ها  ظرفیت  از  بهره گیری  منظور  به  
و  کسب وکارها  توسعه  به  کمک  بستر  آن  قالب  در  که  شد 
اشتغال پایدار بافندگان حوزه فرش و ارائه خدمات مشاوره 

فنی، آموزشی و توانمندسازی تعاونی ها فراهم می شود.مهدی 
مسکنی - معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در توضیح 
براساس  تفاهم نامه  این  گوید:  می  نامه  تفاهم  این  جزییات 
مفاد سند توسعه بخش تعاون به منظور تحقق اهداف دولت 
در تقویت سهم بخش تعاون در اقتصاد کشور و همچنین به 
تولید،  افزایش  هدف  با  اداری  عالی  شورای  مصوبه  استناد 
کاهش  دستباف،  فرش  صنعت  ساماندهی  و  کیفیت  ارتقای 
وظایف  تجمیع  و  فروش  تولید،  امر  در  دولت  تصدی  های 
دستباف  فرش  صنعت  با  مرتبط  موازی  دولتی  دستگاه  های 
امضا  به  تعاونی ها   اشتغال  و  تولید  امور  در  تسهیل  جهت 

رسید.

آگهی موضوع  ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره  140۲603180۲0004471  مورخ 140۲/04/18 هیات 
های  ساختمان  و  اراضی  ثبتی  وضعیت  تکلیف  تعیین  قانون  موضوع  
کلاچای  ملک  ثبت  حوزه  ثبتی   واحد  در  مستقر  رسمی  سند  فاقد 
تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی  آقای فرهاد عشوری سلا کجانی  
فرزند فرامرز   به شماره شناسنامه 140 صادره از رحیم آباد و کدملی 
63194۲744۲  در  ششدانگ  یکباب مغازه به مساحت 55/93 مترمربع 

کاربری  تجاری مسکونی   قسمتی از قطعه 43 تفکیکی  بنیاد از صورت 
از  کلاچای   66 دفترخانه   1361/10/06 1018۲مورخ  تفکیکی  مجلس 
پلاک 18 فرعی پلاک 6۲76 فرعی از 145اصلی واقع در قریه کلاچای  
و  اموال  سازمان  مالکیت  مورد  از  شده  ازخریداری  گیلان   ۲9 بخش 

املاک بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی  محرز گردیده است.
روز   15 فاصله  به  نوبت  دو  در  مراتب  عموم  اطلاع  منظور  به  لذا 
آگهی می شودو در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 

۲ ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از اخذ رسید  ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ  تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع 
مذکور  مدت  انقضای  صورت  در  است  بدیهی  نمایند.  تقدیم  قضایی 

وعدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
سرپرست  اداره ثبت اسناد و املاک کلاچای- خلیلی نیای 

 تاریخ انتشار نوبت اول 140۲/05/۲4
تاریخ انتشار نوبت دوم: 140۲/06/08
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استان هااستان ها
۶۳ هزار خانوار در سیستان 

و بلوچستان از طرح کالابرگ 
الکترونیک استقبال کردند

تالاب ها؛ فیلترهای طبیعی کهگیلویه و بویراحمد
 

»برم  گل«،  »کوه  ارزشمند  تالاب  چهار  بویراحمد  و  کهگیلویه 
الوان«، »شِرُم درُِنگ« و »مَور زردِ زیلایی را در خود جای داده 
است. این تالاب ها نه تنها محیط زیستی برای پرورش و زندگی 
انواع گوناگونی از پرندگان و جانوران هستند، بلکه نقش حیاتی 
در تنظیم چرخه آب و پایداری اکوسیستم های منطقه نیز دارند.

دلنشینش  تالاب های  و  زیبا  طبیعت  با  بویراحمد،  و  کهگیلویه 
و  حفاظت  نیازمند  می کشاند،  خود  سوی  به  را  گردشگران 
مدیریت جدی تر از منابع آبی خود است. مسعود حاتمی مسئول 
دبیرخانه مدیریت زیست بومی تالاب های استان در گفت وگوی 
میلیارد   ۱۷ حداقل  به  نیازمندی  وضوح  به  ایرنا  با  اختصاصی 
ریال اعتبار برای مدیریت و حفاظت از این تالاب ها را بیان کرد.

بومی  زیست  مدیریت  دبیرخانه  توسط  شده  انجام  تلاش های 
نسبت  افراد  آگاهی  ارتقاء  و  آگاه سازی جامعه محلی  در جهت 
تحسین برانگیز  منطقه  اکوسیستم  در  تالاب ها  نقش  و  اهمیت  به 
است. برپایی دوره های آموزشی با روش های تعاملی نظیر نقاشی 
تابلوهای  نصب  محلی،  جوامع  و  دانش آموزان  با  گفت وگو  و 
اقداماتی است  از اهمیت میراث طبیعی،  توضیحی و آگاه سازی 
که در طول سال گذشته انجام گرفته و به توسعه ادراک جامعه 

نسبت به حفاظت از این منابع طبیعی کمک شایانی کرده اند.
طرح های  اجرای  برای  مالی  منابع  به  نیازمندی  حال،  این  با 
است.  برخوردار  بالایی  بسیار  اهمیت  از  مدیریتی  و  حفاظتی 
تعیین میزان آب مورد نیاز تالاب ها، اجرای طرح مدیریت زیست 
آب،  کیفیت  پایش  برای  آنلاین  دستگاه های  نصب  و  تهیه  بوم، 
توجهی  قابل  اعتبار  نیازمند  که  است  اقداماتی  از  بخشی  تنها 

هستند.
تالاب های کهگیلویه و بویراحمد به عنوان بخشی از تنوع زیستی 
و فرهنگ محلی این منطقه، به توجه جدی تر دولت و نهادهای 
 ۱۵ با چشم انداز  مطالعاتی  اجرای طرح جامع  نیازمندند.  مرتبط 
پایدار  مدیریت  و  حفظ  راستای  در  اساسی  اقدامی  که  ساله، 
تالاب ها خواهد بود، نشان دهنده تعهد دولت در حفاظت از این 

منابع است.
ضرورت حفاظت از تالاب ها: ثروتی زیستی نیازمند حمایت 

و مراقبت
سیاره  زیستی  ویژگی های  مهم ترین  از  یکی  به عنوان  تالاب ها، 
چرخه های  تنظیم  و  زیستی  تنوع  در  مهمی  بسیار  نقش  ما، 
اکوسیستمی دارند. این منابع آبی، به عنوان محیط زیستی برای 
گیاهان  و  آبزی  جانوران  ماهیان،  پرندگان،  از  گوناگونی  انواع 
مهم هستند و نقش اساسی در تعادل آب و خاک مناطق مختلف 
برای  مکانی  و  آب  طبیعی  ذخایر  به عنوان  تالاب ها  دارند.  دنیا 
اهمیتی  زنده،  موجودات  از  مختلفی  انواع  تکثیر  و  پرورش 
اکولوژیکی فراوان دارند که باید با توجه و تلاش مستمر، حفظ 

و مراقبت شوند.
اهمیت  از  بارز  نمونه  یک  زمینه  این  در  بویراحمد  و  کهگیلویه 
داشتن  با  است.  داده  اختصاص  خود  به  را  تالاب ها  ثروت  و 

درُِنگ«  »شِرُم  الوان«،  »برم  گل«،  »کوه  نام های  با  تالاب  چهار 
طبیعی  مقصد  یک  عنوان  به  استان  این  زیلایی«،  زردِ  »مَور  و 
شناخته  وحشی  پرندگان  و  طبیعت  محبان  برای  گردشگری  و 
می شود. اما نگاهی عمیق تر به این تالاب ها نشان می دهد که تنها 

زیبایی طبیعی آنها اهمیت آن ها را تعیین نمی کند.
محلی  و جوامع  محیط زیست  بر  تالاب ها  که  مثبتی  تأثیر  به رغم 
تغییرات  است.  وارد  آنها  بر  نیز  مخاطراتی  و  تهدیدها  دارند، 
اقلیمی، کاهش منابع آبی، تخریب محیط زیست اطراف تالاب ها 
زیستی  آبی  منابع  این  حفظ  به  همگی  انسانی،  فشارهای  و 
آسیب های جدی وارد کرده اند. تخریب تالاب ها منجر به از بین 
در چرخه آب و خاک  اختلال  مهاجر،  پرندگان  و  آبزیان  رفتن 

و حتی تأثیر منفی بر کشاورزی و زندگی مردم منطقه می شود.
استان  در  تالاب ها  از  حفاظت  راستای  در  گام هایی  اگرچه 
تلاش های  به  نیازمندی  اما  شده،  انجام  بویراحمد  و  کهگیلویه 
بیشتر است. آگاه سازی جامعه محلی، اجرای طرح های مدیریتی، 
و  اموری ضروری  منظور،  این  به  کافی  اعتبارهای  تخصیص  و 
اهمیت  به  با توجه  باید  نهادهای ذی ربط  فوری است. دولت و 
برای  را  خود  تلاش های  تالاب ها،  اقتصادی  و  اکولوژیکی 

حفاظت و مدیریت پایدار این منابع آبی تقویت کنند.
اکولوژیکی،  ارزش  بر  علاوه  تالاب ها  که  داشت  یاد  به  باید 
و  پایدار  گردشگری  هستند.  مهم  نیز  اقتصادی  منابعی  به عنوان 
بهره برداری از منابع طبیعی در کنار یکدیگر قابل تحقق است و 

می تواند منجر به توسعه پایدار مناطق مختلف شود.
در نهایت، تالاب ها به عنوان جواهرهای طبیعی در منظومه زیستی 
نیازمند  تغییرات و تهدیدها می پیوندند،  به فراگیری  که هر روز 
هستند.  جهانی  جامعه  از  جدی تر  و  مستمر  مراقبتی  و  حمایت 
ایجاد  باعث  زیستی  ثروت های  این  حفظ  برای  مشترک  تلاش 

یک آینده پایدار و سالم بر
منافع بی شمار تالاب ها: تأمین زندگی و تعادل اکوسیستم

به محیط  مهم،  بسیار  آبی  از محیط های  یکی  عنوان  به  تالاب ها 
ارائه  را  ارزشمند  منافع  از  بسیاری  انسانی  جوامع  و  زیست 
اکولوژیکی،  همچون  مختلفی  جنبه های  از  منافع  این  می دهند. 

اقتصادی و اجتماعی قابل تشخیص هستند:
تنوع  میزبان  حساس،  بسیار  زیستی  محیط  به عنوان  تالاب ها 
فراوانی از گونه های گیاهی و جانوری هستند. این تنوع زیستی 
به حفظ تعادل اکوسیستم ها کمک می کند و میزان پایداری آنها 

را افزایش می دهد.
تالاب ها با خاصیت تصفیه آب، به عنوان فیلترهای طبیعی عمل 
این  را کاهش می دهند.  نیتروژنی  اشباع  و  آلودگی ها  و  می کنند 
ویژگی مهم تالاب ها به بهبود کیفیت آب و تأمین آب آشامیدنی 

در مناطق اطراف کمک می کند.
و  کرم  میگو،  ماهی،  مانند  طبیعی  غذای  از  غنی  منابع  تالاب ها 
موجودات آبزی دیگر را فراهم می آورند که برای تأمین پروتئین 

و غذای انسانی بسیار مهم هستند.

مسیر  در  پرندگان  برای  مهم  مهاجرتگاه های  عنوان  به  تالاب ها 
مهاجرت های فصلی و برخوردهای اولیه به خود معروف هستند. 
انواع  استراحت  و  تغذیه  در  اساسی  جایگاهی  تالاب ها  این 

پرندگان دارند.
تالاب ها می توانند به کنترل سیلاب ها و تنظیم جریان آب ها در 
ایام بارش شدید کمک کنند. این ویژگی به حفظ سکونت ها و 

زیرساخت های انسانی در مناطق سیلاب زده کمک می کند.
زیادی  آنها جذابیت  زیستی  تنوع  و  تالاب ها  طبیعی  زیبایی های 
برای گردشگران ایجاد می کند. این تالاب ها به عنوان مقصدهای 
شناخته  مختلف  افراد  برای  تفریحی  و  طبیعت  گردشگری 

می شوند.
ماهی،  پرورش  و  برای شیلات پروری  تالاب ها  منابع  از  استفاده 
اقتصاد محلی را تقویت می کند و اشتغال زایی در مناطق روستایی 

و ساحلی را ترویج می دهد.
منابع  و  حیاتی  زیستگاه های  به عنوان  تالاب ها  خلاصه،  به طور 
و  اقتصاد  اکوسیستم ها،  برای  بی شماری  منافع  ارزش،  با  طبیعی 
جامعه به دنبال دارند. حفاظت و مراقبت از این منابع از اهمیت 
نیز  آینده  نسل های  برای  منافع  این  تا  است  برخوردار  بسیاری 

حفظ شوند.
زیستگاه های  از  حمایت  تالاب ها:  از  حفاظت  راه کارهای 

آبی با اقدامات جدی
محیط  حوزه  در  مهم  چالش  یک  به عنوان  تالاب ها  از  حفاظت 
زیست، نیازمند تلاش های جدی و همکاری های گسترده از سوی 
اقشار مختلف جامعه است. با توجه به اهمیت و منافع تالاب ها، 
راهکارهای زیر می توانند در جهت حفاظت از این منابع طبیعی 

اتخاذ شوند:
تدوین و اجرای طرح های مدیریتی:

تنظیم  و  تالاب ها  از  حفاظت  برای  جامع  مدیریتی  طرح های 
این  شوند.  اجرا  و  تدوین  باید  آنها  از  مختلف  استفاده های 
اجتماعی  و  اقتصادی  اکولوژیکی،  اقدامات  شامل  باید  طرح ها 

برای تعادل حفاظت و بهره برداری از تالاب ها باشند.
آگاه سازی و آموزش:

اهمیت  درباره  خصوص  به  مردم  و  محلی  جامعه  آگاه سازی 
تالاب ها، تأثیرات انسانی بر آنها و راهکارهای حفاظتی ضروری 
مخاطبان  به  اطلاع رسانی  و  آموزشی  دوره های  انجام  است. 

مختلف می تواند این هدف را تحقق بخشد.
حفاظت از محیط زیست اطراف تالاب ها:

زیست  محیط  آلودگی  و  تخریب  از  جلوگیری  برای  اقداماتی 
همچون  اقداماتی  ممنوعیت  شود.  انجام  باید  تالاب ها  اطراف 
تخریب تالاب ها، دفن زباله ها و تخریب تنوع زیستی در مناطق 

اطراف اهمیت دارد.
مدیریت منابع آبی:

مدیریت پایدار منابع آبی و توجه به تعادل آب ها در تالاب ها از 
غیرپایدار  استفاده  از  جلوگیری  است.  برخوردار  بالایی  اهمیت 
از منابع آبی و تخصیص آب ها به تالاب ها در دوره های حساس 

می تواند به حفاظت از آنها کمک کند.
ترویج گردشگری پایدار:

ترویج گردشگری پایدار در مناطق تالابی می تواند منجر به توجه 
به اهمیت این تالاب ها و همچنین تأمین منابع مالی برای حفاظت 
از آنها شود. این اقدام همچنین می تواند به ایجاد اشتغال و رونق 

اقتصادی در مناطق محلی کمک کند.
بین المللی: همکاری 

بین المللی  همکاری  و  هستند  مرزی  پدیده های  اغلب  تالاب ها 
برای حفاظت از آنها اهمیت دارد. عضویت در کنوانسیون ها و 
توافقنامه های بین المللی مانند کنوانسیون رامسر برای حفاظت از 

تالاب ها می تواند در این زمینه مؤثر باشد.
اجرای قوانین و مقررات:

تا  شوند  اجرا  دقت  با  باید  زیستی  محیط  مقررات  و  قوانین 
اقدامات غیرقانونی مخربانه در محیط زیست تالاب ها مهار شوند 

و تخریب این منابع طبیعی جلوگیری شود.
بلکه  آبی  زیستگاه های  نفع  به  تنها  نه  تالاب ها  از  حفاظت 
اجرای  است.  انسانی  جوامع  و  اکوسیستم ها  تمامی  نفع  به 
این  پایدار  مدیریت  و  در جهت حفاظت  مناسب  هماهنگی های 
به یک زیستگاه سالم و  به دستیابی  منجر  منابع طبیعی می تواند 
پایدار برای آینده شود.در مجموع، حفاظت از تالاب ها به عنوان 
تأمین  به  زیست  محیط  حوزه  در  و ضروری  چالش جدی  یک 
زندگی  کیفیت  ارتقاء  و  زیستی  تنوع  اکوسیستمی، حفظ  تعادل 
با  جامعه ها کمک می کند. تالاب ها به عنوان زیستگاه های طبیعی 
منافع اکولوژیکی، اقتصادی و اجتماعی فراوان، نه تنها به حفظ 
تعادل آب و خاک و پایداری اکوسیستم ها کمک می کنند، بلکه 
و  مهاجر  پرندگان  زیستگاه های  شده،  تصفیه  آب  غذایی،  منابع 

فرصت های گردشگری پایدار را فراهم می آورند.
که  است  ضروری  تالاب ها،  پایدار  مدیریت  و  حفظ  برای 
و  محلی  جامعه  اجرا شوند،  و  تدوین  مدیریتی جامع  طرح های 
تالاب ها  اطراف  زیست  محیط  شوند،  آگاه سازی  جهانی  جامعه 
محافظت شود و تلاش های مشترک بین المللی برای حفاظت از 
به  می توان  تلاش ها،  این  با  شود.  انجام  بی بدیل  آبی  منابع  این 
زیستی  تنوع  و حفظ  آینده  نسل های  برای  پایدار  زندگی  تأمین 

غنی و تعادل اکوسیستمی کمک کرد.

 توجه خاص دولت سیزدهم طی 2 سال فعالیت خود به 
اقشار  به  دولت  نگاه  بهزیستی  از جمله  نهادهای حمایتی 
از گذشته کرده و  تر  پذیر را خاص  کم درآمد و آسیب 
اقدامات صورت گرفته در این زمینه نیز گویای این واقعیت 
است اما این نگاه در بهزیستی استان قزوین به خصوص 
در حوزه مسکن،  اشتغال و توانمندسازی مددجویان تحت 

پوشش بسیار ویژه تر از گذشته بوده است.
اجتماعی  سلامت  متولی  تنها  به عنوان  بهزیستی  سازمان   
ارایه  خدمات  جامعه  مردم  از  وسیعی  طیف  به  روزانه 
می کند که در دولت سیزدهم این خدمات نسبت به گذشته 
یافته  افزایش  حوزه ها  تمام  در  نحوی چشمگیرتری  به  و 

است.
تخصصی  سازمان  یک  بهزیستی  کارشناسان،  گفته  به 
امدادی و حمایتی است و در برنامه ششم توسعه به عنوان 
فعالیت   ۱۸۴ دار  عهده  اجتماعی  رفاه  و  سلامت  متولی 

تخصصی است .
در همین راستا،  استان قزوین با دارا بودن 2۸ هزار و ۷۴ 
معلول شناسایی شده  که از خدمات مستمر و غیر مستمر 
بهزیستی بهره مند هستند از جایگاه خاصی برخوردار است.

خبرگزاری جمهوری اسلامی مرکز قزوین به مناسبت هفته 
و  رفته  قزوین  استان  بهزیستی  مسوولان  سراغ  به  دولت 
جویای خدمات این سازمان در 2 ساله دولت سیزدهم شد.
اشتغال ۲ هزار مددجویی قزوینی در دولت سیزدهم

به حمایت ویژه  اشاره  با  قزوین  استان  بهزیستی  مدیرکل 
سال   2 طی  گفت:  مددجویان  اشتغال  از  سیزدهم  دولت 
نهاد براساس  گذشته 2 هزار مددجوی تحت پوشش این 
تعهدات صورت گرفته در سطح استان صاحب شغل  شدند.

ایجاد  نیز  مدت  همین  طی  افزود:  پور  دهباشی  علی 
فرصت اشتغال از طریق پرداخت تسهیلات قرض الحسنه 
همچنین  گرفت  صورت  خانگی  مشاغل  و  خوداشتغالی 
امسال نیز برای یک هزار و ۹2 مددجوی قزوینی براساس 

تعهدات این سازمان فرصت شغلی فراهم خواهد شد.
وی اظهار کرد: اعتبارات بهزیستی قزوین در سال ۱۴۰۰ 
میزان  این  که  بود  ریال  میلیارد   ۳۵۰ اشتغال  در حوزه  و 
برای سال گذشته به یک هزار و 2۵۰ میلیارد ریال رسید 
که این میزان اعتبار از افزایش چشمگیری برخوردار بود 
و اعتبارات تخصیص یافته تسهیلات خود اشتغالی بند ب 
تبصره ۱۶ سال گذشته نسبت به سال ۱۴۰۰ نیز با رشد 2۳۱ 

درصدی روبرو بود.
دهباشی پور ادامه داد: براساس تصمیم دولت، کارفرمایان 
واحدهای تولیدی که مددجویان بهزیستی را به  کارگیری 
کنند تا ۳۰ سال حق بیمه این افراد توسط دولت پرداخت 
نیز  مددجو  هر  کارگیری  به   ازای  در  همچنین  و  می شود 
یک میلیارد و ۵۰۰ هزار ریال تسهیلات ارزان  قیمت و با 

کارمزد چهار درصد به آنان پرداخت می شود.
صاحب  سیزدهم  دولت  در  قزوینی  مددجوی   ۷۷۹

مسکن شدند
به گفته این مسوول، در حوزه مسکن معلولان نیز ۷۷۹ واحد 
مسکونی به مددجویان قزوینی طی 2 سال گذشته واگذار 
شد و امسال نیز واگذاری ۳۱۵ واحد مسکونی در دستور 
مستضعفان  بنیاد  نامه  تفاهم  انعقاد  از  دارد.وی  قرار  کار 
دارای  تامین مسکن خانوارهای  در خصوص  نهاد  این  با 
حداقل 2 عضو معلول فاقد مسکن شهری و روستایی خبر 
داد و افزود: براساس این تفاهم نامه، سهمیه تخصیص داده 
شده به استان قزوین ۵۱ واحد مسکونی است که از این 
تعداد ۴۵ واحد شهری و ۶ واحد مسکونی روستایی است.

دهباشی پور در ادامه به انعقاد تفاهم نامه سازمان بهزیستی 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کشور در خصوص کمک  با 
و  شهری  مسکونی  واحد  هزار   ۱۰ تکمیل  یا  احداث  به 
روستایی و همچنین در شهرهای کمتر از 2۵ هزار جمعیت 
تفاهمنامه  این  از  استان  سهمیه  شد:   یادآور  و  کرد  اشاره 

2۰۰ واحد مسکونی است.
پوشش  چهار هزار و ۸۰۶ زن سرپرست خانوار تحت 

بهزیستی قزوین
اشاره  با  قزوین  استان  بهزیستی  اجتماعی  امور  معاون 
خانوار  سرپرست  زنان  یارانه  و  مستمری  افزایش  به 
و  هزار  چهار  حاضر  حال  در  گفت:  سیزدهم،  دولت  در 
قزوین  بهزیستی  خدمات  از  خانوار  سرپرست  زن   ۸۰۶
از  فوت، طلاق،  کرد:  تاکید  حقیقی  هستند.هدی  بهره مند 
کار افتادگی، اعتیاد، زندانی و مفقودالاثر شدن سرپرست 
خانوار، داشتن فرزندان چند قلو و دختران خود سرپرست 
افراد  این  گرفتن  قرار  پوشش  تحت  دلایل  مهمترین  از 
سرپرست  زنان  از  حمایت  است.وی،  بهزیستی  سوی  از 
خانوار را یکی از ماموریت های مهم این سازمان دانست 
از  حمایتی  ارایه خدمات  راستا،  همین  در  کرد:  اظهار  و 
زنان سرپرست خانوار و اعضای خانواده آنها و همچنین 
بیان  با  گیرد.حقیقی  می  صورت  سرپرست  خود  دختران 
حمایت  صرفا  خانوار  سرپرست  زنان  از  حمایت  اینکه 
افراد  این  آفرینی  کار  و  توانمندسازی  بلکه  نیست  مالی 
و  مهمترین  اینکه  به  توجه  با  افزود:   است،   توجه  مورد 
اصلی ترین دغدغه زنان سرپرست خانوار تامین هزینه های 
ضروری زندگی، تامین مسکن مناسب، تحصیل فرزندان و 
همچنین بهره مندی از خدمات بیمه ای، سازمان بهزیستی به 
فعال  مشارکت  جلب  و  اجتماعی  عدالت  استقرار  منظور 
دستور  در  را  افراد  این  توانمندسازی  اقدامات  خانواده ها 
کار دارد.این مسوول تاکید کرد: در حال حاضر ۱۵ گروه 
در  خانوار  سرپرست  زنان  همیار  گروه های  عنوان  تحت 
و  تولید  خیاطی،  زمینه های  در  و  هستند  فعالیت  حال 
تولید  دامداری،  فروشی،  شیرینی  غذایی،  مواد  بسته بندی 
سرویس آشپزخانه، سفالگری، تولید فرش و قالیچه، کافه 
و رستوران فعالیت می کنند.معاون امور اجتماعی بهزیستی 
قزوین از پوشش یک هزار و ۳۱۰ زن سرپرست خانوار در 
استان از بیمه اجتماعی خبر داد و گفت: از این تعداد ۹2۶ 
زن سرپرست خانوار شهری و ۳۸۴ زن سرپرست خانوار 

روستایی و عشایری تحت پوشش این بیمه قرار دارند.
حقیقی تصریح کرد: هم اکنون ۵2۱ خانواده دارای فرزند 
تحت  استان  در  قلو  سه  فرزند  با  خانواده   ۳2 و  دوقلو 
منظور  به  و  هستند  کل  اداره  این  های  حمایت  پوشش 
در  فرزند  چند  همزمان  تولد  از  ناشی  مشکلات  کاهش 
یک خانواده، کمک به تسهیل روند رشد و تربیت متعادل 
کودکان چند قلو و تأمین بخشی از هزینه های مالی آنان 

توسط این سازمان به خانواده های نیازمند ارایه می شود.

با  بلوچستان  و  سیستان  استانداری  اقتصادی  امور  مدیرکل 
خانوار  هزار   ۸۱۸ استان  بگیر  یارانه  جمعیت  کل  اینکه  بیان 
با جمعیت سه میلیون و ۱۰۰ هزار نفر است، گفت: از ابتدای 
شروع طرح کالابرگ الکترونیک ۶۳ هزار خانوار از این طرح 

استفاده کرده اند.
مجتبی شجاعی از اجرایی  شدن طرح کالابرگ الکترونیکی با 
هدف بهبود سبد غذایی خانوار و سلامت مردم و در راستای 
احکام تبصره )۱۴( قانون بودجه سال ۱۴۰۱ خبر داد و اظهار 
کرد: این طرح مشمول ۱۱ قلم کالای اساسی شامل شیر، پنیر 
ماکارونی،  سفید، ماست، گوشت مرغ، تخم مرغ، روغن مایع، 

قند و شکر، برنج، حبوبات و گوشت منجمد گوساله است.
وی تصریح کرد: این میزان خرید تا سقف مبلغ یارانه هر نفر 
تومان و  مبلغ ۴۰۰ هزار  به  تا سه  برای دهک های یک  یعنی 
دهک های چهار تا ۹ به مبلغ ۳۰۰ هزار تومان به ازای هر نفر 
یارانه  نقدی  واریز  زمان  در  یارانه  مانده  و  است  بگیر  یارانه 

به حساب آنها واریز می شود.
سازوکار خرید با کالابرگ الکترونیکی

این مسوول با بیان اینکه اقلام اساسی فوق از هر برند می تواند 
باشد و شرکت در این طرح کاملًا اختیاری است، افزود: از 
طریق تمامی کارت های بانکی که بنام سرپرست خانوار است 
این  اعتبار  و  بوده  فراهم  طرح  این  اعتبار  از  استفاده  امکان 
طرح یک ماه زودتر از تاریخ واریز نقدی در حساب کالابرگ 
ملی  کد  اساس  بر  بگیر  یارانه  خانوار  سرپرست  الکترونیک 

اعضاء خانوار شارژ می شود.
آن  از  زیادی  استقبال  اول طرح  مرحله  در  اینکه  بیان  با  وی 
نگرفت  بلوچستان صورت  و  سیستان  آن  به تبع  و  کشور  در 
مردم  ترغیب  برای  را  تشویقی  و  بسته های حمایتی  دولت  و 

جهت استفاده از طرح کالابرگ الکترونیک اجرایی کرد، گفت: 
در مرحله اول طرح تنها ۱۶.۴ هزار خانوار از کل ۸۱۸ هزار 

خانوار یارانه بگیر استان از این طرح استفاده کردند.
شجاعی در تکمیل مطلب فوق با بیان اینکه در این مرحله تنها 
2 درصد از خانوارهای یارانه بگیر سیستان و بلوچستان در این 
طرح مشارکت کردند، ادامه داد: در کل کشور نیز تنها ۳۷۰ 
هزار خانوار از کل 2۵ میلیون خانوار یارانه بگیر معادل ۱.۵ 

درصد خانوارهای یارانه بگیر از این طرح استفاده کرده اند.
وی از اجرای مرحله دوم طرح کالابرگ الکترونیک با برنامه 
حمایتی دولت برای سبد غذایی از ۱۳ خردادماه امسال خبر 
داد و بیان کرد: در این مرحله مقرر شد مبلغ یارانه مددجویان 
کمیته امداد و بهزیستی در صورت استفاده از طرح کالابرگ 
به عبارت دیگر  شود،  اضافه  درصد   2۰ میزان  به  الکترونیک 
علاوه بر مبلغ ۴۰۰ هزار تومان یارانه، مبلغ ۸۰ هزار تومان نیز 
یاد شده در حساب کالابرگ  برای مشمولان  به عنوان مشوق 
اینکه سرپرست خانوار  به  الکترونیک شارژ می شود مشروط 
مشمول طرح ۸۰ درصد مبلغ یارانه )مبلغ ۳2۰ هزار تومان از 
مبلغ ۴۰۰ یارانه( را برای خرید اقلام اساسی طرح کالابرگ 

الکترونیک هزینه کند.
اجرای مرحله سوم کالابرگ الکترونیکی باهدف حمایت 

از سه دهک اول
از  الکترونیک  اجرای طرح کالابرگ  به مرحله سوم  شجاعی 
2۹ خردادماه اشاره کرد و گفت: در این مرحله بسته حمایتی 
دولت )افزایش 2۰ درصد مبلغ یارانه( برای تمامی مشمولان 
دهک ۳-۱ تسری یافت؛ مشروط به اینکه مشمولان ۸۰ درصد 
اقلام کالابرگ  برای خرید  را  تومان(  یارانه )۳2۰ هزار  مبلغ 

اختصاص دهند.
به گفته وی؛ مشمولان دهک ۳-۱ در استان ۵۱۵ هزار خانوار 
آن  خانوار  هزار   ۳۴۱ که  هستند  نفر  میلیون   ۱.۸ جمعیت  با 
تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی هستند؛ این آمار بیانگر 
استان در دهک  بگیر  یارانه  آن است که ۶۰ درصد جمعیت 
یکم تا سوم درآمدی قرار دارند این در حالیست که در کل 
تا  بگیر در دهک های یکم  یارانه  کشور۳۰.۸ درصد جمعیت 

سوم قرار دارند.
طرح  اجرای  چهارم  مرحله  اجرای  به  گریزی  مسوول  این 
کالابرگ الکترونیک در ۳۱ تیرماه کرد و افزود: در این مرحله 
نیز شرط استفاده از مبلغ یارانه مازاد )2۰ درصد مبلغ یارانه( 
از مبلغ ۳2۰ هزار تومان به مبلغ 2۰۰ هزار تومان )۵۰ درصد 

مبلغ یارانه( کاهش یافته است.
افزایش مشارکت مردم با اجرای بسته های تشویقی

وی در خصوص جزئیات مرحله پنجم اجرای طرح کالابرگ 
تمامی  این مرحله  بیان کرد: در  مردادماه،  الکترونیک در ۱۰ 
درصد   ۳۰ افزایش  مشمول  سوم  تا  یکم  دهک  یارانه بگیران 
مبلغ یارانه به میزان ۱2۰ هزار تومان هستند، مشروط به اینکه 
۵۰ درصد مبلغ یارانه )2۰۰ هزار تومان( را جهت خرید اقلام 
کالابرگ الکترونیک هزینه کنند؛ به عبارتی یارانه جامعه هدف 
از مبلغ ۴۰۰ هزار تومان به مبلغ ۵2۰ هزار تومان افزایش یافته 
است.شجاعی با بیان اینکه در مجموع در سیستان و بلوچستان 
از ابتدای شروع طرح کالابرگ الکترونیک ۶۳ هزار خانوار از 
طرح استفاده کرده اند، تأکید کرد: این آمار بیانگر آن است که 
هشت درصد کل خانوارهای یارانه بگیر استان و ۱2 درصد 
خانوارهای دهک یکم تا سوم در این طرح مشارکت کرده اند.ه 
گفته وی؛ در مقایسه با مرحله اول طرح که تنها 2 درصد کل 
خانوارهای یارانه بگیر سیستان و بلوچستان از طرح استفاده 
برای  مردم  ترغیب  باعث  تشویقی  بسته های  اجرای  کردند 
استفاده کنندگان  سهم  که  به گونه ای  شد  طرح  در  مشارکت 
درصد  هشت  به  استان  یارانه بگیران  کل  درصد   2 از  طرح 
یارانه بگیران این منطقه افزایش یافته است.این مسوول در بخش 
کالابرگ  طرح  ششم  مرحله  اجرای  به  خود  سخنان  پایانی 
الکترونیک از دوم شهریورماه امسال اشاره کرد و ادامه داد: 
نیز مشمول افزایش  در این مرحله دهک های چهارم و پنجم 
مبلغ یارانه به میزان ۱2۰ هزار تومان شدند مشروط به اینکه 
2۰۰ هزار تومان از مبلغ یارانه را جهت خرید اقلام کالابرگ 
تمامی  مرحله  این  در  گفت:  کنند.شجاعی  هزینه  الکترونیک 
افراد دهک های یک تا پنجم مشمول یارانه مازاد به میزان ۱2۰ 
بیانگر آن است یارانه دهک های یک تا  هزار تومان شده که 
سوم از مبلغ ۴۰۰ هزار تومان به مبلغ ۵2۰ هزار تومان و یارانه 
دهک های چهارم و پنجم از مبلغ ۳۰۰ هزار تومان به ۴2۰ هزار 

تومان افزایش یافته است.

همت والای دولت سیزدهم در ارایه 
خدمات به مددجویان بهزیستی قزوین

شهرداری دیلمان در نظر دارد   تامین نیروی انسانی خدماتی  
خود را ازطریق  برگزاری منا قصه عمومی  در بستر الکترونیکی 
سامانه ستاد  به پیمانکار واحد شرایط  وگذار نماید  متقاضیان 
به  توجه  با  اسناد  وخرید  سامانه   این  به   مراجعه   با  میتوانند 

شرایط ذیل نسبت به شرکت در مناقصه اقدام نمایند

 1-زمان خرید اسناد از تاریخ1402/06/07تا 1402/06/018
2-مهلت ارائه پیشنهاد تا1402/06/28

3-تاریخ باز گشایی پیشنهادات  ساعت 11صبح مورخ1402/06/30
4- هزینه  خرید اسناد000/ 1/000ریال

امین شاقلانی  شهردار دیلمان

آگهی مناقصه عمومی

صادرات از مازندران در دولت سیزدهم ۱۶ درصد افزایش یافت
گفت:  مازندران  تجارت  و  معدن  صنعت،  سازمان  رییس 
صادرات از این استان به کشورهای مختلف جهان با افزایش 
رسیده  دلار  میلیون   ۵۵۳ به  سیزدهم  دولت  در  درصدی   ۱۶
است. نادعلی کهنسالدر جمع خبرنگاران بیان کرد: در دولت 
سیزدهم یک هزار و ۹2۱ تن انواع محصولات اعم از فرآورده 
و  مرکبات  و  میوه  مصنوعات،  فلزات،  سیمان،  لبنی،  های 
ترکمنستان،  عراق،  روسیه،  کشورهای  به  آبزی  محصولات 

تاجیکستان و دیگر کشورهای منطقه صادر شده است.
وی اضافه کرد: در این دولت یک هزار و ۴۱2 جواز تاسیس 
با اعتبار ۳۰۵ میلیارد ریال و اشتغال 2۷ هزار و ۷۰۹ نفر ایجاد 
شده است.کهنسال اظهار داشت: در قالب طرح توسعه ۱۴۸ 
واحد صنعتی و تولیدی به مبلغ ۵۶ هزار میلیارد ریال و سه 
هزار و ۷۶ نفر اشتغال ایجاد شده است و در همین راستا طرح 
توسعه پالایشگاه شیرشرکت کاله با اعتبار یک میلیون یورویی 

با ایجاد هفت هزار شغل به زودی آغاز می شود.

وی اضافه کرد: در قالب طرح توسعه شرکت چوب و کاغذ 
مازندران چاپ کتاب درسی دانش آموزان کشور با ۳۰ هزار 
تن کاغذ و همچنین ۱۰ هزار تن برای وزارت فرهنگ و ارشاد 
شهرک  راستا  همین  در  که  گفت  است.وی  شده  انجام  کار 
به مساحت  استان در زمینی  صنعتی شهید سلیمانی در شرق 

یک هزار و ۱۵۳ هکتار احداث می شود.
بازگشت ۱۷۴ واحد صنعتی به مدار تولید

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت مازندران اظهار داشت: 
مازندران  استاندار  های  حمایت  و  سیزدهم  دولت  اهتمام  با 
یکصد و ۷۴ واحد صنعتی و تولیدی بعد از گره گشایی در کار 
آنها به مدار تولید بازگشته اند.وی افزود: برای تحقق این امر 
در مدیریت ارشد استان ۹۱ جلسه کاری تشکیل تا با اجرای 

مصوبات این جلسات مشکل این واحدها برطرف شد.
اصناف متخلف نقره داغ می شوند

بازار،  ادامه این را هم گفت که در جهت تنظیم  کهنسال در 

ضروری  امر  یک  صنوف  مجموعه  در  نظارت  و  ساماندهی 
است که به صورت جدی انجام می شود.

وی بیان کرد: از مجموع بازرسی از ۳۵۰ هزار واحد صنعتی 
در مازندران ۱۰ درصد تخلف این اصناف به اثبات رسید و 
به تعزیرات حکومتی معرفی و به جریمه های نقدی محکوم 

شدند.
افتتاح ۱۵ طرح در هفته دولت

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت مازندران بیان داشت 
و  تولیدی  طرح   ۱۵ دولت  گرامیداشت  هفته  با  همزمان  که 
صنعتی با اعتبار 2۴ هزار و ۸۰۰ میلیارد ریال افتتاح می شود 

که این طرح ها برای سه هزار نفر شغل ایجاد کرده است.
سازمان  مازندران،  به  دولت  هیات  سفر  در  کرد:  اضافه  وی 
و  هزار   ۵۶ که  داشت  طرح   ۴۰۸ تجارت  و  معدن  صنعت، 
۱۵۰ میلیارد ریال اعتبار مصوب برای احیای واحدهای تولیدی 

جذب شده است.
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مناف هاشمی اعلام کرد:
لیست اعزامی به بازی های آسیایی 

اعلام می شود
 دود اتفاقات ژیمناستیک به چشم 

ورزشکار می رود

قنبرزاده خبر داد:
دو تیم لیگ برتری فوتبال تخلف کرده اند

شاید به کمیته انضباطی بروند

محمد ترکاشوند:

عطایی شهامت داشته باشد و کنار برود
 انگار ژاپن در ارومیه میزبان بود نه ایران

کارشناس والیبال می گوید فرصت زیادی به کادر فنی تیم ملی 
ایران داده شده و بهتر است شهامت کنار رفتن را داشته باشند.

با  ژاپن  مقابل  آسیا  قهرمانی  فینال  در  ایران  والیبال  ملی  تیم 
اختلاف شکست خورد و نایب قهرمان شد. این در حالی بود 
که ارومیه میزبان مسابقات بود و بسیاری از هواداران والیبال 
رئیس  عنوان  به  داورزنی  طرفی  از  داشتند.  قهرمانی  انتظار 
فدراسیون هم پیش از این دومی در قهرمانی آسیا را شکست 

دانسته بود.
محمد ترکاشوند، مربی و کارشناس والیبال در مورد عملکرد 
ملت ها  لیگ  از  گفت:  ایسنا  به  رقابت ها  این  در  ملی  تیم 
و  می کردیم  بازی  گاهی خوب  آنجا  کردیم.  بازی  ضعیف تر 
والیبال روز دنیا را به نمایش می گذاشتیم اما در قهرمانی آسیا 
شرایط تیمی خوبی نداشتیم. شاید بازیکنان در برخی حرکات 
انفرادی خوب بودند اما در کار تیمی خوب نبودیم، حتی در 
بازی با عراق به مشکل خوردیم و یک ست دادیم، با پاکستان 
را  میزبانی  مقابل چین  اگر  و  نبودیم  هم خوب  هنگ کنگ  و 

نداشتیم و در شرایط برابر بازی می کردیم، می باختیم.
تمام  در  بود.  تیم  بد  بازی  اوج  فینال  افزود:  ادامه  در  او 
دفاع  و  حمله  دریافت،  سرویس،  مثل  والیبالی  فاکتورهای 
خوب نبودیم، حتی گاهی ناهماهنگی هایی هم وجود داشت. 
مثلا میلاد عبادی پور گاهی با پاسور هماهنگ نبود. مردم هم 
از نتیجه راضی نیستند. مخاطبان والیبال الان میلیونی هستند و 

باید به آنها جوابگو باشند.
ژاپن میزبان بود نه ایران

ترکاشوند در مورد اینکه اختلاف امتیاز ژاپن با ایران در بازی 
فینال ست به ست بیشتر شد، گفت: در هیچکدام از فاکتورهای 

والیبال خوب نبودیم و ترکیب دلخواه را به دست نیاوردیم یا 
بازی  اول خوب  از روز  بود  اصلی  ترکیب  ترکیب،  این  اگر 
به وجود  تغییری در سیستم  اتفاقاتی می افتاد و  باید  نکردیم. 
می آمد. امیرحسین اسفندیار و جواد معنوی نژاد می توانستند به 
درد ما بخورند اما آنها را نداشتیم. میثم صالحی با اینکه نسبت 
به قبل کمی بهتر شده بود اما باز هم با روزهای اوجش فاصله 
میلاد  و  نداشت  شرایط خوبی  موسوی  محمد  نظرم  به  دارد. 
خوب  اسماعیل نژاد  امین  می کردیم  فکر  بود.  کرده  افت  هم 

باشد اما نبود.
او در این مورد افزود: به نظرم تنها کسی که کمی خوب و 
باثبات بازی کرد محمد ولی زاده بود که سیر صعودی داشت 
استفاده  حسین خانزاده  پوریا  از  شد.  متفاوت  فینال  در  اما 
گرفتیم  کار  به  را  او  ملت ها  لیگ  در  که  حالی  در  نکردیم. 
و تجربیاتی به دست آورد اما اینجا کلا ذخیره بود. بازیکنان 
چند ماه است که با هم تمرین می کنند اما به ترکیب تر و تمیز 
و هماهنگی نرسیدیم. اگر بازیکنان توان اجرای تاکتیک ها را 
از  که  نداشت  اشکالی  هیچ  می شدند.  تعویض  باید  نداشتند 
ذخیره ها استفاده کنیم شاید اتفاق دیگری می افتاد. در آن جو 
آنها  انگار  بود و خوب کار کرد که  بازی  آنقدر سوار  ژاپن 

میزبان بودند.   
تشویق ژاپن برای تحریک بازیکنان ایران بود

ایران  باخت  از  بعد  تماشاگران  واکنش  مورد  در  ترکاشوند 
بیان کرد:  فینال قهرمانی آسیا که ژاپن را تشویق کردند،  در 
 ۲۰ حدود  شد.  برگزار  ایران  والیبال  پایتخت  در  مسابقات 
شهر  این  سالن های  در  و  داشتم  آمد  و  رفت  ارومیه  به  سال 
می فهمند  را خوب  والیبال  تا جوانش  پیرمرد  از  کردم.  بازی 

را  قطر  نیمه نهایی  در  تماشاگران  هستند.  رشته  این  عاشق  و 
مشکل  به  ژاپن  با  ما  والیبال  می دانستند  چون  کردند  تشویق 
برمی خورد. البته به نظرم آبرومندانه تر شد چون باخت به قطر 
خیلی بد بود. تماشاگر هم حق دارد وقتی می بیند تیم نه تنها 
ناراحت  است،  شده  بدتر  روز  به  روز  بلکه  نداشته  پیشرفتی 
می شوند. باید کاری می کردند که بازیکنان تحریک شوند پس 
ژاپن را تشویق کردند اما متاسفانه بازیکنان ایران تحریک که 
نشدند هیچ بدتر هم شدند. تماشاگران دوست دارند تیم شان 
حداقل خوب بازی کند و ببازد نه اینکه چنین عملکرد بدی 

داشته باشد.
شهامت داشته باشید و کنار بروید

او در واکنش به اینکه بار دیگر مساله تغییر بهروز عطایی از 
سوی هواداران والیبال مطرح شده است، گفت: همکار هستیم 
و باید احترام همدیگر را نگه داریم اما واقعیت این است که 
فرصت زیادی در اختیار کادر فنی قرار گرفت اما نتوانستند تیم 
را رو به جلو ببرند و شرایط روز به روز بدتر می شود. وقتی 
کسی نمی تواند به سیستمی کمک کند باید شهامت کنار رفتن 
را داشته باشد. مردم هم خوشحال می شوند و می گویند حداقل 
شهامت داشت اما حفظ این جایگاه به هر قیمتی قشنگ نیست.   
ترکاشوند در واکنش به اینکه تیم ملی با همین کادر فنی راهی 
بیان کرد: تغییر  المپیک می شود،  انتخابی  بازی های آسیایی و 
از مرگ سهراب  بعد  نوشدارو  مسابقات  این  از  بعد  سرمربی 
باید  نفرات  همین  و  شده  بسته  لیست  می گویند  اینکه  است. 
به بازی های آسیایی بروند برایم قابل قبول نیست. بارها اتفاق 
افتاده که در جریان جام جهانی سرمربی تغییر کرده و سرمربی 
جدیدی معرفی شده است. چه اشکالی دارد بگویند سرمربی 

تیم را تغییر داده ایم و می خواهیم لیست جدید بفرستیم.
مگر از انتخاب مربی خارجی ضرر کرده ایم؟

ایرانی  مربی  با  باید  ملی  تیم  که  سوال  این  به  پاسخ  در  او 
ادامه بدهد یا نیاز به مربی خارجی باکیفیت دارد، گفت: باید 
یک مربی خارجی خیلی خوب بیاوریم و مربیان ایرانی را هم 
کنارش بگذاریم تا تجربه کسب کنند. کاری که ژاپن کرد و 
بلین را آورد. ابتدامشاور و کمک مربی بود و بعد هم سرمربی 
از آوردن مربی خارجی ضرر کرده ایم؟  به حال  تا  شد. مگر 
دست  به  را  عنوان هایی  آمده  ایران  به  که  خارجی  مربی  هر 
شدیم،  آسیا  قهرمان  که  بود  کار  استارت  ولاسکو  آورده ایم؛ 
به  لوزانو  با  بودیم و  لیگ ملت ها  با کولاکوویچ و کواچ در 
به  اما  باشیم  بازی کرده  بد  المپیک رفتیم. شاید برخی مواقع 

اهدافمان رسیده ایم.
دشمن والیبال نیستیم

اتفاقات  امیدوارم  گفت:  پایان  در  والیبال  سابق  ملی پوش 
خاطر  به  می کنیم  انتقاد  اگر  بخورد.  رقم  والیبال  برای  خوبی 
نیستیم  والیبال  داریم. دشمن  را دوست  والیبال  این است که 
بلکه از بدنه این رشته هستیم و خاک آن را خورده ایم. برای 
یا  کنیم  تخریبش  نمی خواهیم  و  کشیده ایم  زحمت  ملی  تیم 
به سیستم و شرایط حال حاضر ضرر برسانیم. دوست داریم 
والیبال پیشرفت کند. لیاقت جایگاه بالایی داریم. این شان و 

شخصیت باید حفظ شود.  

تیم ملی بسکتبال ایران در حالی نتیجه دیدار برابر ساحل عاج 
را واگذارکرد که به نظر می رسد بازنده تر از ملی پوشان ایران، 
سرمربی آنها بود که برای دومین بار در جام جهانی حرکتی 

خلاف مسابقات داشت.
به واسطه موقعیت و پیشینه دو تیم برزیل و اسپانیا در بسکتبال 
جهان و اینکه هیچ خوش بینی برای رقابت نتیجه بخش برابر 
این دو تیم نبوده و نیست، دیدار با ساحل عاج حساس ترین 
دیدار تیم ملی بسکتبال ایران درجام جهانی به حساب می آمد 
چرا که رقابت با این تیم که در رنکینگ جهانی در رده ۴۲ و 
۲۰ پله پایین تر از ایران است، فرصتی بود برای بسکتبال ما تا 
با کسب پیروزی، موقعیت خود را برای کسب سهمیه المپیک 

به عنوان بهترین تیم آسیایی حفظ کند.
هاکان دمیر در دیدار برابر ساحل عاج اشتباهات فنی و اخلاقی 
زیادی مرتکب شد که منجر به شکست ایران و از دست رفتن 

سهمیه المپیک شد
نقش بیشتر سرمربی در شکستی که سهمیه المپیک را پراند

برابر این تیم  انتظار  با ساحل عاج و شکست دور از  رقابت 
اما رؤیای المپیک دوباره را به طور کامل از سرِ بسکتبال ایران 
این دیدار بسیار پر افت و  ایران در  تیم ملی بسکتبال  پراند. 
خیز بود طوریکه نه بازیکنان کنترلی روی عملکرد خود داشتند 
و نه سرمربی تیم و چه بسا سهم سرمربی در رقم خوردن این 

شکست بیشتر و پررنگ تر هم بوده است.
»هاکان دمیر« که بدون هیچ زحمتی برای کسب سهمیه جام 
ایران  بسکتبال  ملی  تیم  نیمکت  روی  جام  این  در  جهانی، 
ملی  با  کار  آن  روی  تمرکز  و  دفاعی  فلسفه  با  است  نشسته 
برنامه هایش  با تاکید روی آن پیگیری  پوشان را آغاز کرد و 
بود اما تیم ملی در دیدار برابر ساحل عاج مانند برزیل، اصلًا 
دفاع نداشت همان طور که انسجام گروهی و روحیه لازم برای 

بازی را هم نداشت.
شکست سنگینی که تیم ملی بسکتبال برابر برزیل متحمل شد 
در از هم گسستگی روحی بازیکنان در دیدار برابر ساحل عاج 
بی تأثیر نبود همان طور که خودِ هاکان دمیر نیز پیش از این 
بازی اذعان داشت که ریکاوری ذهنی بازیکنان راحت نیست. 

چهار کوارتر رقابت با ساحل عاج نشان داد که این مهم به 
خوبی انجام نشده است چرا که بازیکنان در طول بازی از نظر 
روحی بسیار متزلزل بودند. البته هماهنگی آنها در این رقابت 
قابل تحمل تر از دیدار اول بود اما نه به اندازه ای که کمک 

حال شان برای استفاده از فرصت ها شود.
در جریان دیدار برابر ساحل عاج، بهنام یخچالی به نسبت دیگر 
بازیکنان عملکرد بهتری داشت و توانست از مهارت های فردی 
اش به خوبی استفاده کند کمااینکه تاثیرگذارترین بازیکن هم 
شد اما در عملکرد دیگر بازیکنان باعث شد وضعیت تیم ایران 
به خصوص در زیر سبد خیلی به هم ریخته و آشفته باشد. البته 
در دقایقی از بازی که حامد حدادی وارد زمین می شد به طور 
محسوسی کمک حال هم تیمی هایش در نظم گروهی و کسب 
امتیاز می شد اما ادامه به کارگیری مستمر حدادی بعد از سه 
خطائه شدن، اشتباهی بود که در مورد این بازیکن انجام شد.

و  حدادی  حامد  از  بهینه  استفاده  راستای  در  بود  بهتر  شاید 
بعد از سه خطائه شدن، او از زمین خارج می شد و فقط در 
موقعیت های حساس به کار گرفته می شد نه اینکه اجازه داده 
می شد با پنج فوله شدن کلًا ادامه بازی را از دست بدهد که 
خود ضربه ای بود به تیم ملی در دقایق حساس و تعیین کننده 

رقابت برابر ساحل عاج.
یکی دیگر از اشتباهات هاکان دمیر در رابطه با بازیکنان و به 
به چشم  وارد زمین کرد  اولیه که  ترکیب  آنها، در  کارگیری 
آمد. حسین علی اکبری یکی از بازیکنان این ترکیب بود اما 
او پس از حدود سه دقیقه حضور در زمین از ترکیب خارج 
شد و تا پایان بازی هم دیگر فرصت بازی پیدا نکرد. این نشان 
داد که در انتخاب ترکیب به اصطلاح استارتر، درایت کافی به 
خرج داده نشده همان طور که نسبت به ترکیب اولیه منتخب 

برای دیدار با برزیل هم انتقاداتی مطرح بود.
عملکرد تیم ملی بسکتبال در دیدار برابر ساحل بسیار پرافت 
و خیز بود؛ ایران در رده ۲۲ و ساحل عاج در رده ۴۲ رنکینگ 

جهانی قرار دارد
حرکت اشتباه اخلاقی که مکمل اشتباهات فنی شد

اشتباه بزرگ تر سرمربی تیم ملی بسکتبال اما وقتی رخ داد که 

مرتکب حرکت دور از شأن و غیرحرفه ای یک مربی در سطح 
جام جهانی شد آنهم در حساس ترین ثانیه های بازی که هنوز 
شانس برنده شدن برای تیم ملی ایران وجود داشت. ماجرا هم 
از آنجا آغاز شد که در ۱۳ دقیقه پایانی بازی، داور بازی به 
خاطر خطای محمد امینی دو پرتاب پنالتی در اختیار حریف 
قرار داد. هاکان دمیر اما نسبت به این اعتراض به قدری شدید 
معترض شد که خطای تکنیکال از او گرفته شد و یک پرتاب 

پنالتی دیگر به ضرر ایران گرفته شد.
دمیر در مجموع نسبت به قضاوت بازی در دیدار برابر ساحل 
بازی  از  بعد  نشست خبری  در  و حتی  داشت  اعتراض  عاج 
داده  تغییر  را  تیمش  سرنوشت  داور  که  داشت  تاکید  هم 
در  دمیر  گفته  سقم  و  و صحت  داور  عملکرد  بررسی  است. 
این گزارش نمی گنجد، آنچه مورد توجه است اینکه حرکت 
اینگونه مربی که منجر به تکنیکال شود بدترین نوع برخورد 
دومین  در  دمیر  هاکان  که  است  مسابقات  نظام  با  مربی  یک 

بازی جام جهانی و برای دومین بار مرتکب آن شد.
تیم ملی بسکتبال ایران با نتیجه ۷۱ به ۶۹ مقابل ساحل عاج 
متحمل شکست شد. چه بسا اگر به خاطر اعتراض دمیر، در 
داده  عاج  ساحل  به  پنالتی  پرتاب  سومین  پایانی  ثانیه های 
نمی شد، ملی پوشان ایران موقعیت رقابت برابر و حتی پیروزی 

را به دست می آوردند.
در هر صورت دیداری که به زعم بسیاری از اهالی بسکتبال 
می توانست بهترین فرصت برای تیم ملی ایران باشد تا اولین 
برد خود را در جام جهانی به دست آورده و مسیرش را برای 
المپیک هموار کند، خیلی راحت از دست رفت چرا که دیدار 
سوم و پایانی تیم ایران در مرحله مقدماتی برابر اسپانیا، مدافع 
عنوان قهرمانی و تیم اول رنکینگ جهانی است و مسلم است 
که شانسی برای پیروزی کشورمان در این دیدار نمی توان در 

نظر گرفت.
از طرفی دو روز پیش تیم ژاپن موفق به شکست فنلاند شد 
به  در جام جهانی ۲۰۲۳  آسیایی  تیم  بهترین  فعلًا  بنابراین  و 
حساب می آید و می تواند تنها سهمیه مسابقات با این عنوان 

را در اختیار بگیرد.

اختلافات جواد نکونام و علی خطیر با اخراج دسته جمعی تیم 
رسانه ای باشگاه استقلال، بیش از گذشته علنی شده است.

 علی خطیر در حرکتی غیرمنتظره، تیم رسانه ای جدید باشگاه 
استقلال را اخراج کرد. خبرنگارانی که با سلیقه جواد نکونام 
در باشگاه استقلال مستقر شده بودند و قرار بود بازوی رسانه 
ای او در فصل جدید قلمداد شوند، به دلیل انعکاس حملات 
ساختمان  به  فعلا  باشگاه،  رسمی  کانال  در  خطیر  به  نکونام 

سعادت آباد نمی روند.
نکونام در واکنش به این حرکت انتحاری خطیر گفت: من تیم 
رسانه ای ام را انتخاب می کنم و اگر قرار باشد کسی را کنار 
بگذارند و بخواهند کسی را از باشگاه اطراف تیم بگذارند من 

در خدمتش  آنجا  تا  کند  استراحت  که  باشگاه  می فرستم  هم 
که  کاری  این  برکنار شود.  که  نداشت  قرارداد  باشیم. کسی 

باشگاه انجام داد خنده دار بود.
آنچه از کشمکش علنی جواد نکونام با مدیرعامل استقلال در 
مدیر  و  که سرمربی  است  این  کند،  می  پیدا  انعکاس  جامعه 
این  با  نیست  قرار  و  اند  گرفته  قرار  جدی  تقابل  در  باشگاه 
وضعیت، در بر همین پاشنه بچرخد. تا پایان فصل راه زیادی 
باقی مانده و طبعا نکونام نمی تواند در همه کنفرانس ها علیه 
یاران  همه  بود  نخواهد  قادر  هم  خطیر  کند.  مصاحبه  خطیر 
سرمربی استقلال را از دم تیغ بگذارند و سرمربی را سر جایش 

بنشاند. مسلما وظیفه نکونام نیز تغییر مدیریت باشگاه نیست.

مشکلات نکونام و خطیر باید در جایی حل و فصل شود که 
تیغ  لبه  روی  حالا  همین  که  استقلال  باشد،  این  از  غیر  اگر 
این  ماجرا  حقیقت  شد.  خواهد  فروپاشی  دچار  رود  می  راه 
است که پس از استعفای حجت کریمی و حضور علی خطیر 
و همچنین صدور حکم جواد نکونام، صدای موسم تغییرات 
در استقلال به این زودی ها نمی پیچید. یعنی در مقطع زمانی 
فعلی، نه خطیر را می توانند برکنار کنند، نه عذر جواد را می 
توانند بخواهند.خطیر و نکونام بدون تعارف یک راه حل بیشتر 
ندارند، اینکه همدیگر را تحمل کنند؛ به خاطر استقلال و برای 
هوادارانی که نمی خواهند بیش از این، تیمشان را در گرداب 

حاشیه ببینند. جز این راه حل دیگری وجود ندارد.

»قاتق«نانی که »قاتل« جان بسکتبال شد

 »دمیرِ« سهمیه المپیک نگیر!

لیگ  دوباشگاه  تخلف  از  فوتبال  فدراسیون  رییس  نایب 
انتقالات تابستانی خبر داد و گفت:  برتری در بحث نقل و 

شاید پرونده هایشان به کمیته انضباطی برود.
تجهیز  و  نصب  وضعیت  آخرین  درباره  قنبرزاده  منصور 
VAR گفت:  به  ورزشگاه های آزادی و نقش جهان اصفهان 
برای  کرد  موافقت  جمهور  ریاست  اول  معاون  مخبر  آقای 
 ۲.۷ ویدئویی حدود  داور  کمک  به  ورزشگاه  هفت  تجهیز 
میلیون یورو اختصاص یابد. تاج اعلام کرد و گفت اقداماتی 

انجام شده که AFC این سیستم را به ایران بیاورد.
قنبرزاده در پاسخ به این سوال که فدراسیون فوتبال اعلام 
کرده ورزشگاه آزادی ظرفیت ۵۰ درصدی حضور هواداران 
گفت:  دارد،  را  آسیا  قهرمانان  لیگ  برگزاری  زمان  در 
سرمایه گذاری  چقدر  تماشاگر  حوزه  در  عربی  کشورهای 
می کنند فوتبال بدون تماشاگر بی معنی است. همه باید کمکم 
کنند. فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ با غیبت تماشاگران از 
لحاظ اقتصاد فوتبال ضربه می بینند زیرا به بحث بلیت فروشی 

و مسائل دیگر ضربه می خورد.
نایب رئیس فدراسیون فوتبال در خصوص درخواست برخی 
باشگاه ها برای افزایش سقف بودجه و اینکه استقلال با توجه 
استفاده  قانون  این  از  بود  نتوانسته  قبلی اش  قراردادهای  به 
تاکید  دارد،  قانون وجود  یا اصلاح  تغییر  امکان  آیا  و  کند 
رعایت  مورد  در  هستیم.  لیگ  چهارم  هفته  در  الان  کرد: 
سقف بودجه و دستورالعمل ناظر بر قراردادها باید از همه 
مسئولان، شخص سرپرست وزارت ورزش و جوانان مهدی 
و  داشت  زمینه  این  در  قدی  تمام  حمایت  انصافاً  که  تاج 
حتی امروز نیز جلسه ای داشتیم، تشکر کنم. برخی رسانه ها 
منتشر  را  خبری  شرایطی  در  و  کردند  بی انصافی  مقداری 
اختلافی بین کارگروه و فدراسیون وجود  کردند که ظاهراً 
با  درخواست ها  این  گذشته  روز  بگویم  صادقانه  اما  دارد 
آنها  از  یک  هر  و  شد  بررسی  باشگاه ها  نمایندگان  حضور 
که  بررسی هایی  طبق  کردند.  صحبت  ساعت  یک  حدود 

انجام دادیم باید عدالت برقرار می شد.
باشگاه  های  به  بودجه  سقف  بابت  نیست  قرار  افزود:  وی 
که  نرسیدیم  بندی  جمع  این  به  طرفی  از  شود.  ظلم  دیگر 
درویش  رضا  از  باید  بدهیم.  تغییر  را  سقف  این  بخواهیم 
نیز تشکر کنیم که در ادامه تماس گرفت و گفت همین که 
دیدیم عدالت برای همه تیم ها رعایت شد، تشکر می کنیم و 
رقمی هم که پیشنهاد دادیم به دلیل برخورد عادلانه سازمان 
افزایش ۳۰  به  نیز  ناراحتی ندارم. خود من  لیگ، هیچگونه 

میلیاردی این مبلغ راغب نبودم.
نایب رئیس دوم فدراسیون فوتبال تصریح کرد: یک بحث 
تهاتر بود. یعنی درخواست کردند بودجه فصل آینده بیشتر 
شود و به جای آن از فصل اول خالی کنند تا جا به جا شود 
موضوع  این  با  بود.  قانون  زدن  دور  نوعی  به  کار  این  که 
مخالفت کردیم و این پیشنهادات به تصویب نرسید. می دانم 
شاید برخی باشگاه ها و مدیران شان هم از ما دلخور باشند 
ثبات  باید  است.  همه  سود  به  قانون  رعایت  بپذیرند  اما 
ایجاد کرد و نمی شود بعد از سه هفته این اتفاق بیفتد. ما در 
فدراسیون پای کار هستیم. ابهاماتی برای ریاست فدراسیون 
به همین دلیل کارگروه را دعوت کرد که  وجود داشت و 

توضیح دادیم و قانع شد.
نامه یکی از نهادهای نظارتی به فدراسیون  قنبرزاده درباره 
نامه  فوتبال در مورد باشگاه سپاهان تاکید کرد: در جریان 
هستم اما به دلیل محرمانه بودن، عرف اداری و اخلاق حکم 
می کند، عمومی نکنیم. نفیا، اثباتا و اصالتاً چیزی را تأیید یا 
رد نمی کنم. با سازمان لیگ، دو بار مکاتبه شده و حتی در 
مورد یک بازیکن ایرانی خود ما را زیر سوال بردند. گفتند 

چرا سازمان لیگ کنترل نکرده است.
وی ادامه داد: اخلاقی نیست اسم باشگاه متخلف را بیاورم 

ولی شاید موضوع به کمیته انضباطی ارجاع شود.
و  ایرانی  تیم های  میزبانی  وضعیت  آخرین  مورد  در  وی 
عربستانی از یکدیگر اظهار داشت: وقتی برگزاری دیدارهای 
دیپلماسی شده  مذاکرات  وارد  و عربستان  ایران  نمایندگان 
است پس باید بپذیریم کار رایزنی در سطح مقام های بالای 

دیپلماسی دو کشور انجام می شود.

اجرایی  المپیک آخرین مصوبات هیات  دبیرکل کمیته ملی 
به  اعزامی  نفرات  تمامی  لیست  کرد:  اعلام  و  تشریح  را 

بازی های آسیایی هانگژو اطلاع رسانی می شود.
مناف هاشمی پس از برگزاری نشست هیات اجرایی کمیته 
کرد:  اظهار  خبرنگاران،  جمع  در  حضور  با  المپیک  ملی 
اعزام  از  قبل  اجرایی  هیات  دستور  در  موضوع   ۵ امروز 
در  گزارشاتی  و  بود  آسیایی  های  بازی  به  ایران  کاروان 
جلسه ارائه شد و نواقص آن در بحث لیست نفرات اعزامی 
پزشکی  کادر  سرپرستی،  کادر  ورزشکاران،  حوزه  در 
قرار  مدنظر  دارند،  حضور  کاروان  در  که  افرادی  سایر  و 

گرفت.
وی ادامه داد: در برخی موارد نقطه نظرات مطرح و مقرر 
لیست  بر  مبنی  مرزی  برون  شورای  مصوبه  اساس  بر  شد 
۵۳۰ نفره به عنوان حداکثر نفرات، برخی رشته ها احتمالا 
اما  برخی رشته ها حذف شوند  یا  نفرات روبرو  با کاهش 

امروز لیست نفرات اعزامی در هیات اجرایی اعلام شد.
دبیرکل کمیته ملی المپیک با اشاره به موضوع مطرح شده 
سیستمی،  موارد  و  توکن  اداری،  اختیارات  خصوص  در 
هیات  اعضای  توسط  باید  موارد  این  کرد:  خاطرنشان 
اجرایی مصوب می شد تا رییس و دبیرکل مجوزهای لازم 

را به منظور پیشبرد امور داشته باشند.
ورزشکاران  برای  که  دیگر  موضوع  افزود:  هاشمی 
بود؛  سهمیه  کسب  پاداش  پرداخت  مسئله  دارد،  اهمیت 
المپیک پاریس کسب سهمیه کردند  برای  ورزشکارانی که 
نسبت  که  گرفت  تعلق  ها  آن  به  پاداش  تومان  میلیون   ۳۰
به کم بودن رقم آن گلایه هایی داشتند و در نهایت امروز 
توسط هیات اجرایی کمیته ملی المپیک مصوب شد که رقم 
۵۰ میلیون تومانی پاداش به ورزشکاران تعلق گیرد که یا به 
مربوطه  فدراسیون  یا  ورزشکار  به حساب  مستقیم  صورت 
واریز می شود. ضمنا این پاداش به چهل امیرانی ملی پوش 

تیراندازی هم تعلق گرفت. 
وی با بیان اینکه ورزشکاران و کادر مربی گری رشته های 
مختلف گلایه داشتند و معتقد بودند که قبل از بازی های 
آسیایی باید به آن ها کمک مالی داشته باشیم، گفت: کمیته 
ملی المپیک و وزارت ورزش قبل از اعزام کمک مالی را 
مدنظر قرار می دهند که در بازدید از اردوی وزنه برداری 
نیز این موضوع مطرح و قرار شد یک ماه کمیته ملی المپیک 

و یک ماه وزارت ورزش کمک هزینه پرداخت کنند.
اختیارات  اینکه  به  اشاره  با  المپیک  ملی  کمیته  دبیرکل 
ورزشکاران  به  مختصر  هزینه  کمک  پرداخت  برای  لازم 
خاطرنشان  گرفت،  قرار  مدنظر  اعزام  از  قبل  فنی  کادر  و 
میلیون   ۲۰ حدود  مجموع  در  هزینه  کمک  این  مبلغ  کرد: 
تومان است که ۱۰ میلیون تومان کمیته و ۱۰ میلیون تومان 
پرداخت مشمول  این  و  کنند  پرداخت می  وزارت ورزش 

ورزشکاران اعزامی است.
هاشمی با بیان اینکه چالش پرداخت ها همواره در ورزش 
هنوز  ورزشکاران  برخی  کرد:  عنوان  است،  بوده  مطرح 
پرداخت  و  نشده  قطعی  آسیایی  های  بازی  در  حضورشان 
ها منوط به نهایی شدن لیست است؛ امروز از ۶۷۷ نفر به 
در  حتما  نیز  رشته   ۵ در خصوص  و  ایم  رسیده  نفر   ۵۳۰
کمیسیون تخصصی یا ستاد عالی بازی ها در مورد نفرات 
اعزامی تصمیم گیری می شود که به طور مثال می توان به 

اسکیت و ژیمناستیک اشاره کرد.
مسئولان ذی  از سوی  تصمیمات تخصصی  داد:  ادامه  وی 
ربط اتخاذ می شود و بعضا ممکن است انتقاداتی نسب به 
تصمیمات اتخاذ شده مطرح باشد و باید بدانیم که شرایط 

متفاوت است.
مورد  در  هنوز  اینکه  بیان  با  المپیک  ملی  کمیته  دبیرکل 
تصریح  نرسیده ایم،  قطعیت  به  ژیمناستیک  نظیر  رشته ای 
کرد: ممکن است چند ژیمناست به مسابقات اعزام نشوند 
انتخابات  در  که  اتفاقاتی  شوند؛  حذف  نهایی  لیست  از  و 
ژیمناستیک رخ داد باعث شده دود آن به چشم ورزشکار 

برود.
هاشمی با تاکید بر اینکه کمیته ملی المپیک مسئول اعزام ها 
است، گفت: تمام تلاش ما بر این است که مشکلات را حل 
کنیم و سعی کرده ایم با پادرمیانی مانع از پایمال شدن حق 
باید  نیز  ورزش  وزارت  و  فدراسیون  اما  شویم  ورزشکار 
انتخابات  برگزاری  در  مشکلی  اگر  و  کنند  رفتار  دلسوزانه 
مطابق اساسنامه فدراسیون های ورزش وجود دارد بپذیرند 
با  باید  نهایی  نفرات  اعزام  که  چرا  کنند  اصلاح  را  آن  و 
تدبیر انجام شود و باید بدانیم که هزینه اعزام هر ورزشکار 

۳۰۰ تا ۴۰۰ میلیون تومان می شود.
با  امید  ملی  تیم  آمده در  به وجود  وی در مورد مشکلات 
زمان  کرد:  اظهار  نکونام،  و  عنایتی  بین  اختلاف  به  توجه 
نفری اعلام شده  به منظور اصلاحات  بندی صورت گرفته 
تاخیر  با  فوتبال  فدراسیون  در  دقیق  بندی  جمع  و  است 
و  کردند  دیر شروع  را  کار خود  ها  آن  همراه شد چراکه 
فرقانی،  تازگی  به  و  شد  انجام  مقطع  چند  در  اصلاحات 
ممبینی و عنایتی در مورد دو فوتبالیست مسائلی را مطرح 
کردند و اگر نام آن ها در لانگ لیست وجود نداشته باشد 
کار راحت تری برای جایگزینی داریم در غیر این صورت 

کار سخت خواهد بود.
اینکه  به  اشاره  با  همچنین  المپیک  ملی  کمیته  دبیرکل 
گزارش مجمع آینده نیز در جلسه هیات اجرایی ارائه شد، 
که  دادند  اختیار  رئیس  به  قبل   جلسه  دو  در  اعضا  گفت: 
و  شود  گرفته  نظر  در  عمومی  مجمع  برای  مناسب  زمان 
گزارش  اینکه  و  آسیایی  بازی های  به  نزدیکی  به  توجه  با 
و  شد  پیگیری  امروز  موضوع  این  نبود،  آماده  حسابرس 

گزارش حسابرس مورد تایید اعضا قرار گرفت.

آقای خطیر، آقای نکونام! لطفا همدیگر را تحمل کنید

 اخراج دسته جمعی شما هم استقلال را نجات نمی دهد...

معرفی  و  رجایی  شهید  جشنواره  آیین  برگزاری  پی  در 
اوجاقی به عنوان یکی از مدیران نمونه شهرداری، وی این 
موفقیت را حاصل تلاش شبانه روزی تمام همکاران خود 
در سازمان متبوعش خواند و افزود: بدون شک این توفیق 
بیانگر اعتماد مدیریت ارشد شهرداری به سازمان ورزش و 
نتیجه چراغ راهی است که شهردار تهران در این مسیر برای 
ما برافروخت و با تلاش صادقانه تمام همکارانم در سطوح 

مختلف مدیریتی و اجرایی به بار نشست. 
از  ای  نمونه  به  تهران  مدیرعامل سازمان ورزش شهرداری 
با کیفیت و کمیت  ارائه خدمات  این تلاش ها در راستای 
مطلوب به شهروندان تهرانی اشاره کرد و افزود: بازگشت 
۶۲ مجموعه ورزشی تعطیل شده به چرخه خدمات رسانی، 
متعدد  رویدادهای  برگزاری  انسانی،  نیروی  ساماندهی 
ورزشی با مشارکت میلیون ها شهروند تهرانی طی دو سال 
ارائه  منظور  به  سازی  هوشمند  مسیر  در  حرکت  گذشته، 
بهترین خدمات ورزشی به اقشار مختلف مردم، تنها بخشی 
از فعالیت های همکاران من در راستای سیاست های کلان 

شهرداری تهران است. 
وی در ادامه به حمایت و هدایت محمدامین توکلی زاده، 
معاون فرهنگی و اجتماعی شهردار تهران نیز اشاره کرد و 
افزود: حمایت ها، راهبری، هدایت و حمایت موثر ایشان در 
طی این طریق، چشمگیر و در واقع همیشه موتور محرکی 
انگیزه برای فعالیت های موثر در عرصه  در راستای ایجاد 

ورزش شهروندی است.
اوجاقی تأکید کرد: گسترش ورزش شهروندی یکی از مولفه 
های دستیابی به توسعه پایدار شهری است و ما همچنان با 
حرکت و برنامه ریزی در این مسیر، درصدد تحقق اهداف 
تهرانی  شهروندان  به  بهینه  خدمات  ارائه  و  ورزش  عالی 

هستیم.
ششم  گذشته؛  روز  رجایی  شهید  جشنواره  است  گفتنی 
شهریورماه با حضور معاون رییس جمهور و رییس سازمان 
امور اداری و استخدامی کشور، استاندار تهران، شهردار و 
رییس شورای اسلامی شهر تهران در برج میلاد برگزار و طی 
آن از مدیران و کارمندان نمونه شهرداری تقدیر به عمل آمد.

اوجاقی: 
نگاه تحولی شهردار تهران، چراغ راه 

ما در مسیر موفقیت بود
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رئیسی در نشست خبری :

 پول بلوکه شده در ژاپن و کشورهای دیگر نداریم
باید برجام را دقیق تر می نوشتند 

 سخنگوی قوه قضائیه تاکید کرد

 برخورد بلادرنگ با مفاسد اقتصادی 
بی حجابی، جرم مشهود است

معاون سیاسی وزیر کشور:

از حضور جدی احزاب در انتخابات استقبال می کنیم

کشف اختلاس 2۹ هزار میلیارد ریالی در یکی از 
بانک های دولتی تهران 

سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور در نشست خبری گفت:ما قبل 
اعلام کردیم که پول بلوکه شده تنها در کره داشتیم، در جاهای 
دیگر در اختیار بانک مرکزی است و پول مسدود شده به آن معنا 
در سایر کشورها نداریم و بانک مرکزی به پول ها در سایر کشورها 
خود   خبری  نشست  ابتدای  در  رئیسی  الله  آیت  دارد.    اشراف 
باخبرنگاران طی سخنانی اظهار داشت: امیدواریم زائرین اربعین در 
این روزها زیارت دلنشینی را داشته باشند و دعای آنها در حق همه 
ما به اجابت برسد. از همه اصحاب رسانه و رسانه هایی که با تقد 
دلسوزانه به دولت کمک می کنند تشکر می کنم و  ارتباط دولت 
با اصحاب رسانه را یک ضرورت می دانم. این می تواند موجب 
شود تا مردم و مسئولین را با یکدیگر مرتبط کرده و موجب شودتا 

مسئولان در جریان دغدغه های مردم قرار گیرند.
افزود: دولت در حالی دوسال قبل کارش را آغاز کرد که  وی 
و  کرونایی  شرایط  با  دولت  بود.  خاصی  شرایط  کشور  شرایط 
و  اساسی  کالاهای  کاهش  با  و  تورمی  و شرایط  بودجه  کسری 
مسائلی از این دست مواجه بود که برخی از صاحبنظران با تردید 
می گفتند که دولت چگونه می خواهد این شرایط را مدیریت کند، 
اما با توکل به خداوند متعال و داشته های ملت و برخورداری از 

نیروهای جوان و کار آمد کار را شروع کردیم.
رئیسی ادامه داد: از جایی که ما ظرفیت های فراوانی در  کشورمان 
داریم و معتقد هستیم با تغییر گفتمانی که در این دولت پیش آمد و 
باز گشت به مردم و با نگاه به ظرفیت های داخلی و رجوع به داخل 

می توان بسیاری از مسائل را در کشور حل کرد.
رئیس جمهور تصریح کرد: با کمک مومنانه مردم و کادر درمانی 
و  شد  کوتاهی عوض  مدت  در  کرونایی  و ضعیت  بهداشتی  و 
وضعیت کسر بودجه که می توانست با 480 هزار میلیارد کسری، 
تورم 60  و  شد  جبران  بودجه  کند،  درست  مشکل  کشور  برای 
درصد به 46 درصد فعلی رسید. وضعیت کالاهی اساسی به نحوی 
تلاش  و  تحصیل  و  کار  و  کسب  شرایط  و  شد  بخش  اطمینان 
متفاوت شد و رشد اقتصادی در 1400 بر خلاف گذشته رشد بیش 
از 4 درصد را نشان داد و در سال 1401 هم به همین ترتیب بود.

وی اظهار داشت: در کشور امید ایجاد شده است و تورم تولید 
در  تولید  ماشین آلات  و رشد  رسید  به 30 درصد  103 درصد 
کشور 19 درصد و رشد تولید 6 درصد شد و همه شاخص ها 
اشتغال 8.2 درصد  است. وضعیت رشد  بوده  دهنده رشد  نشان 
شده و 23 استان اعلام می کنند شرایط بیکاری آنها کاملا متقاوت 
بیکاری  وضعیت  نگران  همچنان  استانها  سوم  یک  در  اما  شده 
هستیم.5000 کارگاه و کارخانه نیمه تعطیل فعال شد و زمینه کار و 
تلاش در کشور ایجاد شد. اینها همه شاخص هایی است که نشان 

می دهد ظرفیت هایی که در کشور ایجاد شده جواب داده است.
رئیسی ادامه داد: دشمن دو راهبرد منزوی کردن ایران و مایوس 
اعلام  ابتدا  در  ما  خورد.  شکست  اما  کرد  دنبال  را  مردم  کردن 
کردیم که برجام نه اولین پرونده و نه آخرین پرونده خواهد بود. 
ما پرونده های متعددی در سیاست خارجی داریم که همه را دنبال 
می کنیم و ارتباط با همسایگان را دنبال کردیم و در این زمینه 
وقفه شده  اسلامی که دچار  با کشورهای  ارتباط   . بودیم  موفق 
تجاری  ارتباط  سطح  تا  شد  موجب  این  و  کردیم  دنبال  را  بود 
باشد.وی گفت:  با کشورهای همسایه 14 درصد رشد داشته  ما 
با  نشان دادن  این دولت رکورد زد و  ارتباطات تجاری کار  در 
عضویت در شانگهای وبریکس و استفاده از ظرفیت ها، می شود 
پیشرفت کرد و دشمن در منزوی کردن ایران موفق نشد. در حوزه 
ناامید کردن مردم هم شما یادتان هست که چند ماهی از دولت 
با  اما مردم  بنزین ها حمله سایبری شد  به پمپ  بود که  نگذشته 
اعتقاد  ناکام گذاشتند.  را  و دشمن  کردند  دنبال  را  کار  بصیرت 
و با ور این دولت هم  این است که همچنان  که ملت ایران در 
بسیاری از حوزه ها توفیق بدشت آورده است در سایر حخوزه 
وقتی  داشت:  اظهار  آورد.رئیسی  خواهد  بدست  توفیق  هم  ها 
دشمن همراهی مردم را با دولت دید، احساس کرد کشور در حال 
پیشرفت است لذا رو به ایجاد اغتشاش در کشور آوردند. حتی میز 
مذاکره را ترک کردند و به اغتشاشات دل بستند. وقتی اغتشاشات 
با کمک مردم شکت خورد آنها بلافاصله پیام دادند که می خواهیم 
به میز مذاکره برگردیم. دنبال ناامید کردن مردم بودند اما در این 
حوزه هم مردم آنها را ناکام گذاشتند.رئیس جمهور گفت: تلاش و 
امید در دل مردم روز به روز افزون شد و شاخص های اقتصادی و 
کارهای دانش بنیان که به دست مردم انجام شده است گویای این 
امر است. امروز ما ترجیح می دهیم در سفرهای خارج محصولات 
دانش بنیان را ببریم تا نشان دهیم کشور به چه سطحی از فناوری 
رسیده است.  همین طرحی که دیروز انجام شد کاری بود که در 
شرایط تحریمی کشورهای خارجی آن را زمین گذاشتند و فکر 
کردند نمی شود اما متخصصان داخلی این کار را نجام دادند و 

روز گذشته به بهره برداری رسید.
موجب  که  اساسی  مشکلات  برای  ما  داد:  ادامه  جمهور  رئیس 
نگرانی شده است برررسی و برنامه ریزی کرده ایم . برای ناترازی 
برنامه ریزی شده است. در  بانکی وبودجه ای  و  انرژی  در حوزه 
برنامه هفتم برای همه اینها برنامه ریزی شده تا این ترازی ها رفع 
شود. ما ناترازی برق را می شناسیم؛  22 هزار مگاوات ناترازی برق 
داشتیم که 7 هراز مگاوات آن رفع شده است  و در حال جداکردن 
برق صنعتی از برق خانگی هستیم. در دور اول سفر به اهواز برای 
رفع مشکلات فاضلاب اهواز چهار جبهه کاری مشغول کار بود. 
در سفر دوم چهار جبهه کاری تبدیل به 150 جبهه کاری شده 
است و در بسیاری از شهرها مسائل انرژی در حال حل شدن است.

از 10 هزار روستا که تنش آبی داشتند، مشکل 3500 روستا حل 
شده است.رئیسی با بیان اینکه بخشی از صد هزار واحد مسکونی 
که پریروز تحویل داده شد از این دست منازل است که همه کار 

به 6  بیمه سلامت نسبت  انجام داده است، گفت:   آن را دولت 
میلیون نفر بصورت رایگان از اقدامات دولت بوده و این اقدام ها 
در دستور کار دولت است و یقین داریم ما به کمک مردم اقتصاد 

را مردمی کنیم و مردم در حوزه های مختلف حضور پیدا کنند.
نفر از مردم عزیز در بهار در رویدادهای  وی افزود: 25 میلیون 
و  داشتیم  نوروزی  میلیون سفر  از 5  بیش  هنری شرکت کردند، 
این نشان می دهد که مردم عزیزمان به رغم گلایه ها از بخش های 
با دولت  حضور جدی است.  مختلف، حضور و مشارکت شان 
امیدواریم در ادامه هم این راه را طی کنیم و همچنان که رهبر 
عزیزمان فرمودند به قله نزدیکیم و ناامیدی در دل راه نخواهیم داد.

رئیسی در ادامه نشست خبری در پاسخ به سوالی درباره انتقادها 
سوی  از  دولت  دستاوردهای  کردن  سانسور  و  وی  عملکرد  از 
فرهنگی  رونق  و  اقتصادی  رشد  رفتن  بالا  به رغم  اصلاح طلبان 
و  است  بسیار خوب  دیگران  به  انصاف  گفت:   آمارها،  براساس 
اشکال ندارد که نقد کنند اما آنچه انجام شده را بینند و آنچه دولت 
یک  در  دولت  است  ممکن  باشد؛  یادشان  هم  را  گرفته  تحویل 
دستگاه یا حوزه موفق نشده باشد که ما شفاف می گوییم که بودجه 
نبوده یا کم کاری شده اما آنچه برای دولت حاصل شده را در 
سبد نظام می بینیم. از همه دستجات سیاسی و احزاب می خواهیم 
که ضمن اختلاف نظرها، نسبت به منافع ملی بی توجه نباشند و 
روی منافع مردم همه اشتراک نظر داشته باشیم.وی افزود: ما در 
این مدت تمام تلاشمان این بوده که هرچه از نواقص و کاستی ها 
وجود داشته با نگاه »ما می توانیم« دنبال کنیم. ما آمدیم که مشکل 
جامعه را گردن بگیریم نه آنکه با کشاندن مشکلات بین جامعه، 
را  مردم  ندارند  گفتم حق  به همکاران  من  کنیم.  نگران  را  مردم 
نگران کنند؛ مثلا درباره ارز 4200 تومانی بسیاری از کارشناسان و 
اصحاب رسانه نوشتند. نگاه ما حل مسئله است و از همه صاحب 
نظران و نخبگان کمک می گیریم و از همه می خواهیم با انصاف 
بنگرید و با انصاف بنگارید و نظر دهید. ما منتظریم که در نگاه 

اهل قلم در عین نقد، انصاف و نگاه منصفانه وجود داشته باشد.
ما میز مذاکره را برای رفع تحریم ترک نکردیم 

وی در پاسخ به سوال راشاتودی درباره اینکه برخی ناظران نقش 
بریکس در کمک به اقتصاد ایران برای فرار از تحریم را کمرنگ 
جلوه می کنند و راه نجات ایران را رفع تحریم می دانند، گفت: ما 
میز مذاکره را برای رفع تحریم ترک نکردیم بلکه دیگران ترک 
کردند و بعد هم اظهار پشیمانی کردند. من گفتم فقط پرونده رفع 
تحریم پرونده ما نبود. یکی از پرونده های در دست  اقدام عضویت 
در ائتلاف های منطقه ای و فرامنطقه ای بود. شانگهای یک ائتلاف 
بین المللی است که در حوزه آسیا در مسائل اقتصادی و مسائل 

اجتماعی و امنیتی و صلح منطقه، نقش آفرین است.
رئیس جمهور با بیان اینکه برخی راهکار برون رفت از مشکل را 
لبخند آمریکا و چند کشور اروپایی می دانند اما ما منتظر لبخند 
آنها نمی شویم و زندگی مردم را معطوف به اراده آنها نمی دانیم، 
اظهار داشت: ائتلاف شانگهای و بریکس قطعا در برابر یکجانبه 
گرایی امریکا به ما کمک می کند. ایران ظرفیت عظیمی دارد و سایر 
کشورها به مشخصات ژئوپلتیکی و ظرفیت های ایران آگاه هستند. 
عضویت ایران در بریکس و شانگهای بسیار موثر است و تاثیر 
دوطرفه است ضمن اینکه مسئله رفع تحریم را هم در جای خود 

دنبال می کنیم اما منتظر تصمیم آنها نمی شویم.
جامعه  در  التهاب  درباره وجود جو  به سوالی  پاسخ  در  رئیسی 
و حضور افرادی از جبهه پایداری و دانشگاه امام صادق)ع( در 
دولت و دوقطبی شدن جامعه، گفت:  نسبت به التهاب در جامعه 
التهاب در دشمن قرار دارد و  التهاب را معتقد نیستیم بلکه  این 

دشمن ملتهب است و این التهاب و دوقطبی را القا می کنند.
وی با بیان اینکه نقاط اختلاف در جامعه هست و مشکلی ندارد 
اما عموم ملت ایران دغدغه ایران و نظام را دارند و القای دشمن، 
القای چند قطبی در جامعه است و جامعه ما جامعه منسجمی است، 
خاطرنشان کرد: شما یادتان هست 61 اقتصادان نوشتند که تورم 
سه رقمی در جامعه رقم خواهد خورد! من آنها را هم دغدغه مند 
می دانستم اما یک نظر معتقد به هشدار بود و یک نظر هم قائل به 
همکاری برای پیشرفت کشور و کاهش رشد نقدینگی و تورم. در 
مسائل اجتماعی هم همین است؛ در روزهایی که اغتشاشات در 
کشور بود من به دانشگاه و عرصه های مختلف می رفتم که به رغم 
استقبال مردم، منتقد و معترض هم وجود داشت. این نشان التهاب 

در جامعه نیست بلکه دغدغه هایی وجود دارد.
وعده ها را فراموش نخواهیم کرد

رئیس جمهور تصریح کرد: نگاه ما در جامعه این است که وعده ای 
که دادم و یا دوستان ما دادند به آنها وفادار خواهم بود و تا آخر 
به همان مشی را دنبال می کنم. ممکن است تفاسیر از مشی بنده 
متفاوت باشد اما به آنچه در انتخابات گفتیم پایبند خواهیم بود و 

وعده ها را فراموش نخواهیم کرد.
رئیسی در پاسخ به این سوال که چه برنامه ای برای تضمین محیط 
در  علم  ارتقا  و  محیط  داشت:حفظ  اظهار  دارد  دانشگاه  علمی 
دانشگاه ها منوط به حفظ آرامش در دانشگاهها است و این زمانی 
اتفاق می افتد که از درو ن دانشگاه توسط اساتید، دانشجویان و 
همیشه  بود  مسئولیتی  هر  در  بنده  خورد.  رقم  دانشگاه  مسئولان 
آزاد  های  نشست  باید  و  داشتم  اعتقاد  دانشجویان  با  گفتگو  به 
اندیشی در دانشگاه ها بیشتر فعال شود. من با تاسی از نگاه رهبری 
اهالی علم پای گفت و شنود  با  به دانشجویان و گفت و شنود 
دانشجویان می نشینم و پذیرای حرف ها و نقدهای دانشجویان 

هستم.
وی با اشاره به اتفاقات اخیر در دانشگاه ها، افزود: قضایایی که 
اخیرا در دانشگاه ها اتفاق افتاد برخی از افراد دچار غفلت شدند 
که باید آن ها را از غفلت به وجود آمده بیدار کرد. افرادی نیز 

مرتکب خطا و اتهامی شدند دولت با الهام گرفتن از عفو عمومی 
رهبر انقلاب از اتهامات این افراد چشم پوشی کرد، اما عده ای 
نادر بخواهند در دانشگاه بی قانونی کنند خود دانشگاه باید مانع 
از آن شود دانشگاه یک چارچوبی دارد و دانشجویان و اساتید 
مداری  قانون  دانشگاه  در  باید  کنند حتما  رعایت  را  قانون  باید 
و قانون محوری حکم فرما باشد و حافظ این قانون مداری خود 

دانشجویان، اساتید و مسئولان دانشگاه هستند.
در  برنامه های دولت  این سوال که  به  پاسخ  در  رییس جمهور 
پرداخت یارانه ها به اقشار مردم چیست؟، گفت: دولت با اصلاح 
اقتصادی یارانه هایی با مبلغ 300 و  400  هزار تومان به دهک 
های مختلفی می دهد که اخیرا با تخصیص کالا برگ این مبالغ 
یارانه افزایش پیدا کرده است و علت تاخیر در پرداخت کالا برگ 
نبود زیر ساخت های کلان بود که با همت دولت این زیر ساخت 
ها در دی 1401 مهیا شد و با توجه به تلاطم های قیمت ارز دولت 

تخصیص کالابرگ را شروع کرد تا سفره مردم کوچک نشود.
وی افزود: مبلغ یارانه در گذشته 45 هزار تومان بود که این مبلغ 
این  با تخصیص کالابرگ  تومان رسید که  به 300 و 400 هزار 
این  نگاه دولت  تومان رسیده است. همچنین  به 500 هزار  عدد 
است که قیمت ها ثباتدار و کاهشی باشد و بنای دولت این است 
که ارزش پول ملی افزایش یابد اما دشمن به دنبال عددسازی در 
بازار است و این اعداد جعلی است و مثلا در زمان هایی که داد و 
ستد انجام نمی شود این عدد ها تغییر پیدا می کند که نشان دهنده 
عددسازی های جعلی است.رئیسی با بیان اینکه وزارت اقتصاد 
و سازمان برنامه و بودجه برنامه ای داده اند تا شعار سال محقق 
شوند، تصریح کرد: در بحث ارز ترجیحی این مبلغ به جیب عده 
ای می رفت اما امروز در بین مردم عادلانه توزیع می شود خیلی 
ها اذعان داشتند این اصلاحات اقتصادی برای این بود که دولت 

کسری بودجه را جبران کند اما بدین صورت نبود.
ملت  و  دولت  از  من  گفت:  اربعین،  راهپیمایی  به  اشاره  با  وی 
عراق صمیمانه تشکر میکنم که تمام امکانات خود را در جهت هر 
چه بهتر برگزاری مراسم اربعین گذاشته اند و همچنین ایران تمام 
امکانات را فراهم کرد تا سفری آسان و سهل برای زائران اربعین 
تحقق یابداما عمده این مراسم در دستان مردم ایران و عراق بود که 
با برپایی مواکب سعی در جهت هر چه بهتر برگزاری اربعین تلاش 

می کنند زیرا اربعین نماد و جلوه مقاومت جهانی است.
اولین  داشت:   بیان  کشور،  در  ها  پیشرفت  به  اشاره  با  رییسی 
اعتماد  به خدا است و دومین مورد  علت موفقیت دولت توکل 
به ظرفیت های مردم و سومین نکته امید به آینده است. امید به 
آینده مهم است زیرا دشمن دنبال ناامید کردن مردم است، اما باید 
به آینده امیدوار باشیم.وی افزود: بنده در گفتگو با برخی از سران 
انگیز  تعجب  آنها  برای  ایران  های  پیشرفت  مسئولان خارجی  و 
است و می گویند ایران چگونه توانسته است با وجود تهدید و 
تحریم به این سطح از پیشرفت برسد که تمامی این پیشرفت ها با 
ظرفیت ملت تحقق یافته است و ملت ایران تهدیدها را تبدیل به 
فرصت ها کرده است ما در بحث نظامی تهدید و تحریم داشتیم 
اما الان سرآمد هستیم و حتی صنایع هسته ای نیز با وجود تهدید و 
تحریم پیشرفت های زیادی داشتیم؛ درست در بحث تورم کالاهای 
خوراکی مشکلاتی وجود دارد که این تنها مختصص ایران نیست 
در کشورهای منطقه ای تورم کالاهای خوراکی 29 درصد است و 
در اروپا 19 درصد وحتی در برخی از کشورها به 70 درصد نیز 
می رسد که این تورم نیز با تلاش بیشتر کاهشی خواهد شد و بنای 
دولت توجه به سیاست ها و قانون و قانون مداری است و با همین 

نگاه به سعادت خواهیم رسید.
پول بلوکه شده در ژاپن و کشورهای دیگر نداریم

رئیسی در پاسخ به سوال خبرنگار مهر درباره عملکرد دولت در 
حوزه کتاب و محصولات فرهنگی گفت: دغدغه فرهنگی بسیار 
بر  کاغذ  قیمت  به  بیشتر  کتاب  قیمت  است.  توجه  قابل  و  مهم 
می گردد؛ ما می توانیم در حوزه کاغذ خودکفا شویم و دیگر کاغذ 
وارد کشور نکنیم. قبلا میزان تولید کاغذ در کشور قابل قبول نبود 
که در این دولت افزایش چشمگیری پیدا کرده است و امروز کتب 
در  می شود. خودکفایی  داخل چاپ  تولیدی  کاغذ  با  درسی مان 
حوزه کاغذ کاملا دست یافتنی است و در گام بعدی به این مهم 
این حوزه  یافت. وزارت های صمت و ارشاد در  دست خواهیم 
به خودکفایی  کاغذ  تولید  در حوزه  به زودی  و  هستند  مشغول 
آساهی  روزنامه  خبرنگار  سوال  به  پاسخ  در  رسید.وی  خواهیم 
ژاپن درباره آزاد سازی اموال بلوکه شدن ایران در ژاپن گفت: ما 
ارتباطمان با همه کشورهایی که می خواهند با جمهوری اسلامی 
ارتباط داشته باشند بسیار خوب خواهد بود و ما اعلام کردیم هر 
کشوری دست دوستی به طرف ایران دراز کند دست و او را به 
تعدی دراز کند  بخواهد دست  گرمی می فشاریم و هر کشوری 
دست او قطع خواهد شد.وی افزود: به دنبال توسعه روابط با ژاپن 
از کارهایی که در دولت دنبال کردیم آزدسازی  هستیم و یکی 
پول های مسدود شده است. توصیه ما به دولت ژاپن این است که 
مستقل زندگی کند و تحت تاثیر آمریکایی ها نباشد و اگر ما پولی 
تاثیر دیگران تصمیم  امانت گذاشتیم در مورد آن تحت  به  آنجا 
نگیرد. حتما این مبالغ در هر جای دنیا هست باید در داد و ستد 
به ایران برگردد.  ما قبل اعلام کردیم که پول بلوکه شده تنها در 
کره داشتیم، در جاهای دیگر در اختیار بانک مرکزی است و پول 
مسدود شده به آن معنا در سایر کشورها نداریم و بانک مرکزی 
به پول ها در سایر کشورها اشراف دارد.در وقت مقتضی به ژاپن 
سفر خواهم کرد و از مسئولان ژاپنی هم برای سفر به ایران دعوت 

کرده ایم.
سیاست خارجی ما تک گزینه ای نیست 

رئیس جمهور در پاسخ به سوالی درباره احیای برجام عنوان کرد: 
از  یکی  عنوان  به  برجام  که  کردیم  اعلام  دولت  کار  ابتدای  از 
پرونده هایی که در سیاست خارجی باید دنبال کرد دنبال می کنیم 
ولی سیاست خارجی ما تک گزینه ای نیست. آیا با آغاز دولت با 
موضوع برجام درست برخورد کردیم؟ پاسخ مثبت است. قبل از 
این دولت نشست ها و مذاکراتی بوده است. گروهی در این دولت 
برای مذاکره تعیین شد. این گروه متنی را تعیین کرد  که اتحادیه 
اروپایی هم آن را تایید و کرد و گفت خواسته های مطرح شده 
شاید  بودیم  برجام  انعقاد  زمان  در  ما  اگر  است.  عقلانی  آن  در 
نگاه متفاوتی داشتیم زیرا معتقدیم مطالبی در این قرارداد آمده که 

موجب گرفتاری دولت شده و باید دقیق ترتنظیم می شد.
و  آمریکایی ها  پیمان شکستن  آن کسانیکه  داشت:  اظهار  رئیسی 
اروپایی ها بودند و  این مورد مذمت بسیاری از کشورهای دنیا قرار 
گرفت اما کسی که به تعهدش عمل کرد ایران بود و آژانس هم 
15 بار اعلام کرد در فعالیت هسته ای ایران انحرافی نبوده است. 
آنها از مسئله هسته ای استفاده ابزاری می کنند تا ابزاری برای امیال 
امروز کسی سراغ رژیم صهیونیستی  آیا  باشد.  سیاسی خودشان 
می رود؟ ما برای اینکه بهانه را از دشمن  بگیریم میز مذاکره را 
تک نکردیم. آنها در ایام اغتشاشات میز مذاکره را ترک کردند اما 
دولت در طرح حقوق اساسی ملت ایران کوتاهی نکرده است و 
تاکید می کند حقوق حقه ملت ایران باید با برداشتن تحریم های 
و  گفتنتد  آقایان  آنچه  از  بتوانند  ایران  ملت  تا  ایفا شود  ظالمانه 
فرمودند برجام نتایج و گلابی دارد استفاده کنند. در جبهه دیگر 
با تمام وجود تلاش می کنیم تحریم ها را خنثی کنیم و نگذاریم 

دشمن به اهداف خود از تحریم ملت ایران دست یابد.

پرونده های  از وضعیت  ارائه گزارشی  به  قوه قضائیه  سخنگوی 
مهم قضائی پرداخت. 

تازه ترین موضوعات  ارائه  به  نشست خبری  در  مسعود ستایشی 
روز در حوزه قضائی پرداخت و گفت: برخورد بلادرنگ اما متقن، 
منطقی و قانونی با مفاسد از جمله مفاسد اقتصادی و عدم مسامحه 
با این موارد از جمله دستورات رئیس قوه قضائیه است و هیچ 

مسامحه ای با فساد نداریم.
قضائیه  قوه  رئیس  تاکید  به  اشاره  با  قضائیه  قوه  سخنگوی 
گفت:  بی حجابی،  از جمله جرم  مشهود  با جرایم  برخورد  برای 
تا  فعلی  قانون  ظرفیت  از  استفاده  با  محدود  عده ای  بی حجابی 
تاکید رئیس قوه  بر اساس  بررسی می شود  قوانین جدید  صدور 
قضائیه مستمرا گفته شده در حوزه حجاب قانون وجود دارد و 
بی حجابی جرم مشهود است و کیفیت جرم مشهود در قانون بیان 

شده و ضابطان موظف به برخورد با جرم مشهود هستند.
وی با اشاره گرانفروشی بلیت های مراسم اربعین گفت: در حوزه 
قضائی تهران تدابیر ویژه ای توسط دادستان تهران اندیشیده شده 
است و 4 پرونده قضائی مشتمل بر 85 سایت و آژانس تشکیل 
شده 57 سایت و آژانس غیر مجاز شناسایی شده اند و پیرامون 70 
مدیر سایت استعلامات قانونی صورت پذیرفته حدود 54 استعلام 
از معاونت فضای مجازی دادستان کل کشور به عمل آمده است 
اقدام  سایت ها  از  برخی  مسدودسازی  به  نسبت  مورد  حسب  و 

شده است.
ستایشی گفت: بهای کل بلیت یک طرفه از تهران و برعکس به 
میزان 4 میلیون مشخص شده است و فروش اجباری بلیت دوطرفه 
به عنوان شرط لازم مطلقاً ممنوع است و شرکت های هواپیمایی 
مجاز به فروش بلیت به صورت گروهی بیش از 9 نفره نیستند 3 
سکوی برخط برای مهیا شده تا به نمایندگی از شرکت های فاقد 
امکانات اقدامات لازم فروش بلیت برخط را فراهم کنند و کلیه 

قراردادهای چارتری با حالت تعلیق درآمده است.
وی درباره در اختیار گذاشتن اطلاعات محرمانه از سوی رئیس 
سابق بانک مرکزی به صندوق بین المللی، گفت: تاکنون گزارشی 
مبتنی بر این موضوع واصل نشده است اما این اطمینان را می دهیم 
دستگاه قضائی با تمسک ب موازین شرعی و قانونی اگر گزارشی 
در خصوص تضییع حقوق عمومی دریافت کند هیچ چشم پوشی 

نخواهد داشت.
سخنگوی قوه قضائیه در خصوص آخرین وضعیت پرونده حمله 
تروریستی به شاهچراغ گفت: اقدامات بسیار موسع و گسترده ای 

پرونده های  و  پذیرفته  صورت  قضائیه  قوه  و  ضابطان  سوی  از 
متعددی تشکیل شده و تا حصول نتیجه آنها را با قاطعیت دنبال 
خواهیم کرد هیچ تعارفی با کسانی که برهم زننده امنیت عمومی 

هستند، نداریم.
هستند  مشخص  دوم  حمله  در  شده  بازداشت  افراد  افزود:  وی 
از آنجایی که  اما  آنها مشخص است  بازداشت و تعداد  و نحوه 
نمی توان جزئیات  است  ابتدایی  تحقیقات  مرحله  در  پرونده  این 
بیشتری از آن گفت اما متهمان قصد انجام عملیات خرابکاری در 
ایام اربعین داشته اند و 196 نفر مربوط به حمله اول هستند که 
در استان های مختلف کشور دستگیر شده اند که برای برخی حکم 
صادر شده برخی در مرحله تکمیلی است و در پرونده دوم نیز 

کیفرخواست صادر شده است.
ستایشی در رابطه با اصلاح ساختارهای فسادزا و زمینه های فساد 
سه  کشور  کل  بازرسی  سازمان  همکاری  با  قضائیه  قوه  گفت: 
با  امان  ارتقای مبارزه بی  راهبرد تقویت شفافیت و پاسخگویی، 
موردتوجه  را  اداری  دستگاه های  در  فساد  از  پیشگیری  و  فساد 

قرار داده است.
وی گفت: سامانه 136 ارتقا یافته است و پیش بینی های لازم در 
سو  و  گزارش ها  دریافت  برای  بیشتر  قابلیت های  احصا  راستای 
پیگیری طراحی شده است  پاسخگویی و  قابلیت  با  امور  جریان 
در  همچنین  می گیرند  قرار  پیگیری  مورد  واصله  گزارش های  و 
سال گذشته همایش ارتقای شفافیت برگزار شد و در اولین گام 
سازمان بازرسی کل کشور خود را مکلف به انتشار داده های غیر 

طبقه بندی کرد.

رئیس ستاد انتخابات کشور گفت: فعالیت احزاب را محدود 
به دوره انتخابات نمی دانیم، تلاش می کنیم حداکثر زمینه های 
فعالیت احزاب و گروه های سیاسی در عرصه انتخابات فراهم 

شود. 
 محمدتقی شاهچراغی بر »حفظ حریم انتخابات«، »صیانت از 
آرای مردم«، » چهار اصل امنیت، مشارکت، سلامت و رقابت 
در انتخابات« و نقش »نخبگان، حلقه های میانی و احزاب« در 

این رویداد مردمی تأکید کرد.
 شاهچراغی درباره برگزاری انتخابات حداکثری گفت: اعتقاد 
دینی  مردمسالاری  اجرای  عرصه  انتخابات  که  است  این  ما 
برای  دهه  از چهار  بیش  که  است  ایران  قوی  و  بزرگ  ملت 
حفظ عزت و کرامت و استمرار پیشرفت ملی خود در برابر 
زورگویی و زیاده خواهی های دشمنانش ایستادگی کرده است. 
همان طور که امامین انقلاب بارها فرموده اند مهمترین مسأله 
در انتخابات حضور عموم مردم و مشارکت ملی در انتخابات 
و  اسلامی  شورای  مجلس  روی  پیش  انتخابات  در  که  است 
خود  ملی  همبستگی  نمایش  این  رهبری،  خبرگان  مجلس 
می تواند در سرعت بخشیدن به مسیر پیشرفت و آبادانی کشور 

کمک بسزایی کند.
و صیانت  الزامات حفظ  درباره  انتخابات کشور  ستاد  رئیس 
آرای مردم، گفت: همان طور که رهبری بارها تأکید فرمودند 
جمهور اسلامی همواره در برگزاری انتخابات سربلند بوده و 
انتخابات در همه دوره ها سالم بوده است. سلامت  برگزاری 
استانداردهای  بالابردن  برای  البته  و  است  قطعی  انتخابات 
تلاش  تمامی  و  نمی شناسیم  مرز  و  حد  انتخابات  برگزاری 
به کار خواهیم  پرشور  انتخابات  برگزاری یک  برای  را  خود 
و  ماست  وظیفه  انتخابات  حریم  حفظ  مسیر  این  در  گرفت. 
دقیق  اجرای  نیازمند  مهم  این  تحقق  بیان شد  که  همان طور 
مرّ قانون و چارچوب های قانونی پیش بینی شده در برگزاری 

انتخابات است.  
نیاز است  اینکه   محمدتقی شاهچراغی ادامه داد: نکته دیگر 
آن  که  شود  فراهم  حداکثری  مشارکت  بسترهای  و  زمینه ها 
همه  بلکه  نمی شود،  مجری  دستگاه های  به  مربوط  تنها  هم 

بیایند  کار  پای  باید  رسانه ها  و  احزاب  و  نهادها  دستگاه ها، 
که اطمینان داریم با حضور همه جانبه متولیان و مجریان، این 
امر محقق خواهد شد. همه کنشگران اعم از دستگاها، نهادها، 
اولویت  و  ملی  منافع  منظر  از  می بایست  رسانه ها  و  احزاب 
دادن به مشارکت فعال، به انتخابات ورود کنند، چرا که این 
اتفاق بزرگ، تضمین کننده پیشرفت کشور و تأمین کننده منافع 

مردم در ابعاد داخلی و بین المللی است.
را  احزاب  فعالیت  این حال  با  کرد:   شاهچراغی خاطرنشان 
حداکثر  می کنیم  تلاش  نمی دانیم،  انتخابات  دوره  به  محدود 
عرصه  در  سیاسی  گروه های  و  احزاب  فعالیت  زمینه های 
انتخابات فراهم شود. در شرایط پیش رو که دو انتخابات مهم 
و حساس را پیش روی داریم، انتظار می رود احزاب به صحنه 

بیایند و نقش آفرینی کنند.
معاون سیاسی وزیر کشور افزود: نکته دیگری که در ارتباط 
با احزاب وجود دارد یکی فعالیت و کار در چارچوب قانون 
و عمل سیاسی متعهدانه و دیگری، حضور جدی و مستمر در 
صحنه اجتماعی کشور است. معتقدیم عمل و کارکرد فصلی 
نه مناسب تحزب است و نه سود و آورده ای برای جامعه دارد. 
با  امیدواریم  و  می کنیم  استقبال  احزاب  جدی  حضور  از  ما 

دست پر وارد عرصه انتخابات شوند.

دادستان تهران با اشاره به روند نوین مبارزه با مفاسد اقتصادی 
در قوه قضاییه، از نتایج رسیدگی به دو پرونده مفاسد اقتصادی 

جدید خبر داد. 
صالحی دادستان عمومی و انقلاب تهران با اشاره به روند طی 
شده در رسیدگی به پرونده کشف اختلاس 29 هزار میلیارد 
ریالی در یکی از بانک های دولتی تهران گفت: در جریان این 
در  که  معلوم(  هویت  )با  بانک  صندوق  دایره  مدیر  پرونده، 
همین  در  و  بود  اروپایی  از کشور های  یکی  اقامت  اخذ  پی 
راستا به کرّات به خارج از کشور رفت و آمد داشته است، با 
همکاری فردی در خارج از شبکه بانکی )با هویت معلوم(، 
اقدام به طراحی برنامه ای به منظور اختلاس بیش از 29 هزار 
میلیارد ریال از منابع بانک کرده است تا با تبدیل آن به 60 
میلیون ارز دیجیتال خارجی از نوع تتر، این مبلغ را به کیف 
پول مجازی خود وارد کند و سپس به صورت غیرقانونی از 
یکی از مرز های غربی خارج شود و به کشور اروپایی مدنظر 

خود برود.
وی افزود: متهم این پرونده طی چندین جلسه ملاقاتی که با 
نمایندگان فروشنده ارز دیجیتال داشته است، خود را نماینده 
دیجیتال  ارز های  خریداری  که  کرده  عنوان  و  معرفی  بانک 
بر سرمایه گذاری  مبنی  بانک  سیاست های  اجرای  راستای  در 
محل  بانک  در  پرونده  این  متهم  می باشد؛  رمزارز  حوزه  در 
به  اقدام  بانکی،  پایاپای  زمان  از  خارج  در  و  خود  خدمت 
در  صیادی  سامانه  در  رمزدار  چک  فقره  دو  ثبت  و  صدور 
به  جمعا  مشخص(  هویت  با  )صراف  رمزارز  فروشنده  وجه 
مبلغ 29 هزار میلیارد ریال با استفاده از مُهر اختصاصی رئیس 

شعبه و جعل امضای وی کرده به نحوی که امکان بررسی و 
شناسایی موضوع توسط سیستم بانکی تا اول وقت اداری روز 
راهی  بلافاصله  اقدام  این  از  بعد  فرد  این  نباشد؛  فراهم  بعد 
مرز های غربی کشور می شود و در همین اثناء، سامانه »سایما« 
در آخر وقت اداری، متوجه مغایرت 29 هزار میلیارد ریالی 
حساب بانک شده و با گزارش موضوع به حراست بانک، از 
به  ممانعت  رمزارز  فروشنده  منظور شدن چک ها در حساب 
متهمان  با صدور دستورات قضایی،  ادامه  در  و  آورده  عمل 
توسط وزارت اطلاعات دستگیر شدند و پرونده پس از تکمیل 
به  کیفرخواست جهت رسیدگی  با صدور  تحقیقات قضایی، 

دادگاه ارسال شد.
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